
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
do 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
pri Idriji, do 8. maja 1945 
pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.
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Po podpisu pogodbe več poražencev kot zmagovalcev

Vlada prisiljena z odloki 
zagotoviti konec pouka

Stroške za novo delovno pogodbo šolnikov bodo plačali vsi - Druge 
kategorije pa naj si ne mislijo, da bi lahko ponovile podoben podvig

DUŠAN KALC

RIM — Dolgotrajna in utrujajoča 
Pogajanja za obnovitev delovne po
godbe šolnikov so se za silo končala, 
toda malokateri sindikalni spor je v 
Povojni zgodovini Italije zahteval toli
ko "žrtevVlada je bila včeraj prisi
ljena sprejeti zasilne ukrepe za zago
tovitev rednega konca šolskega leta. 
Sindikalno gibanje je izšlo s tega tež
kega soočanja z razvejano šolsko pro
blematiko razcefrano kot še nikoli, kar 
negativno učinkuje tudi na odnose 
®ed političnimi strankami, čeprav 
Pravih posledic zaenkrat še ni zaznati. 
Vlada s svojo protislovno, neodločno 
>n dvoumno politiko ter z izsiljevalni- 

metodami tudi ni naredila najbolj
šega vtisa. V četrtek podpisani pogod
bi je namenjeno, da bo še dolgo v sre
dišču pozornosti vse italijanske jav
nosti in predmet žolčnih polemik, ki 
so sicer že v polnem teku. Napovedi 
nekaterih vladnih predstavnikov, da 
bo treba pokriti primanjkljaj, ki ga v 
državnih računih odpira strošek za po
viške šolniških plač, z novimi davčni
mi bremeni, ki jih bomo morali prena
šati vsi, so izzvale že številne ostre re

akcije v nekaterih sindikalnih in poli
tičnih krogih. Če k temu pripišemo še 
dejstvo, da vlada najprej dodeli poviš
ke in nato zahteva kritje stroška, ne 
da bi dala v račun tudi izboljšanja šol
ske strukture in šolske službe same, je 
splošno nezadovoljstvo še večje. Pravi 
višek pa doseže ob izjavi vlade, da je s 
poviški sedaj konec. Naj si drugi javni 
uslužbenci ne delajo utvar, da bodo 
lahko sledili zgledu šolnikov. Vse to 
ne bo brez učinkov na bodoče sindi
kalno življenje v Italiji.

Največja "žrtev" uničujočega spora 
pa je šola sama, ki se je znašla v vi
harju divjih sindikalnih akcij v trenut
ku, ko je njena reforma obtičala na 
mrtvem tiru. Ohromitev didaktičnih 
dejavnosti je opravila svoje in stopa 
sedaj v svojo kritično fazo. Šolsko leto 
se namreč končuje in še vedno ni po
vsem jasno, kako se bo končalo. Spri
čevala so v nevarnosti, kar navdaja di
jake in njihove starše z dodatno gren
kobo.

Da bi se šolsko leto na neki način 
vendarle prebilo do konca in da bi šo
larji in dijaki le prinesli domov ocene, 
je bila vlada prisiljena ukrepati, kot je 
ukrepala že lani, vendar v drugačni 
obliki. Lani so zadevo rešili z okrožni

co po šolah, tokrat pa so se morali po- 
služiti zakonskega odlolka. Vlada ga 
je sprejela, kot napovedano, na včeraj
šnji seji. Sestavljen je iz dveh členov. 
Prvi določa norme za tako imenovane 
"nepopolne zbore" in za komisarje "ad 
acta". Drugi pa določa njihovo takoj
šnjo izvršilnost. Po tem odloku bodo 
za ocenjevanje dijakov poskrbeli raz
redni sveti tudi ob prisotnosti mini
malne večine članov. Če bi ne bilo 
zadostnega števila članov razrednega 
sveta, pa bo za ocenjevalne operacije 
poskrbel ravnatelj ali njegov poverje
nik. Če bi tudi ravnatelj ne bil razpo
ložljiv, potem bo šolski skrbnik ime
noval tehničnega nadzornika ali ka
kšnega drugega ravnatelja ali pa na
vadnega docenta. Njihovo ocenjeva
nje bo veljavno tudi v primeru, da ni 
bilo ocenjevalnih sej ob koncu trime
sečja ali štirimesečja. Kar zadeva zre
lostne izpite, bo ravnatelj lahko ime
noval notranjega člana ocenjevalne 
komisije, če za to ne bo poskrbel raz
redni svet. Dekret v tem pogledu pri
poroča, da vsekakor izbirajo med pro
fesorji zainteresiranega razreda. Pred
sednike in člane maturitetnih komisij, 
ki bi vztrajali pri bojkotu, pa bo prav 
tako imenoval šolski nadzornik.

Od junija lani ni bilo tako ostrih pouličnih spopadov

Policijsko nasilje 
nad študenti v Seulu

Homeini umira?

jj - “ trditvah ameriške tajnoobveščevalne službe ima 
hovni vodja iranske islamske revolucije 88-letni imam 

teMj16*11* mesece življenja, ker je v zadnji fazi
^ liega rakastega obolenja. Nasledil naj bi mu ajatulah 
la^ntazeri' °t)last pa bi v državi obdržal predsednik par- 

N®*3 *n vrtlovn* poveljnik Rafsandžani. 
jj, . a sliki (telefoto AP): arhivski posnetek imama Ho-

V Sloveniji več akcij v korist Janše in tovarišev

Stanovnik pri Dizdarevicu 
zaradi trojice aretiranih

DEJAN VERČIČ

LJUBLJANA — Enajsti dan po aretacijah Ja
neza Janše in Ivana Borštnerja, šesti dan po zapr
tju Davida Tasiča in sedem dni po svoji ustano
vitvi, se je včeraj sestal Odbor za zaščito člove
kovih pravic. Na sestanku odbora, h kateremu je 
pristopilo že več kot 7 tisoč državljanov in pri
bližno 200 združenj, je 200 prisotnih javno izrazi
lo svojo skrb zaradi ravnanja z zaprtimi. Na pod
lagi zbranih podatkov je predsedujoči Odboru 
Igor Bavčar javno izrazil "upravičen dvom" v ko
rektnost postopanja vojaških oblasti s tremi pri
porniki. Zato Odbor vztraja na zahtevi, naj civil
ni zdravniki prevzamejo nadzor nad razmerami v 
vojaških zaporih na Metelkovi ulici v Ljubljani. 
Predsednik predsedstva SR Slovenije Stanovnik 
je bil včeraj v Beogradu pri predsedniku pred
sedstva SFRJ Dizdarevicu, ki mu je obljubil, da 
se bodo vojaške oblasti potrudile, da bi postopek 
proti Janši, Borštnerju in Tasiču kar se da pospe
šili. V ta namen bodo okrepili vojaške pravosod
ne organe v Ljubljani, po koncu postopka pa 
bodo izčrpno obvestili javnost.

Predsedstvo Odbora je prisotne obvestilo o 
treh od štirih predvidenih obiskov. Šefi sloven
ske države, parlamenta in partije so predstavnike 
Odbora sprejeli, sestanka s komandantom ar
madnega območja pa ni bilo, ker tega ni bilo v

Ljubljani. Danes, ko se vrne, bodo vztrajali, naj 
jih sprejme.

Odbor je protestiral nad izjavami, ki jih je 
zadnje dni dajal slovenski minister za notranje 
zadeve Tomaž Ertl, ki skuša v javnosti ustvariti 
vtis, da je on tisti, ki je ogrožen, ker mu neznanci 
grozijo po telefonu. Sef policije pa nikakor noče 
povedati, kot je bilo večkrat rečeno, kdo je izdal 
naloge za aretacije in čigava je slovenska policija.

Prihodnji teden pa bodo v Ljubljani organizi
rali velik koncert, na katerega so vabljeni vsi, ki 
so pripravljeni nastopiti. Odbor je še sklenil, da 
bo, če bo potrebno, v enem izmed prihodnjih 
torkov, razglasil splošno stavko med 12.00 in 
12.30. Ljubljanske ulice pa so medtem preplavili 
napisi, ki terjajo osvoboditev Janše. Zelo pogost 
protestni znak je znak Osvobodilne fronte, Tri
glav s črkama O in F.

»Slovenska žaloigra«, kot je vse dogajanje v 
zadnjih dneh v Sloveniji poimenoval eden izmed 
včerajšnjih govornikov, pa dobiva mednarodne 
razsežnosti. Odbor je bil obveščen, da je bilo 
včeraj posebno protestno zborovanje v Parizu, da 
so vznemirjene tudi italijanska, španska in in 
portugalska demokratična javnost. Poslanec Ev
ropskega parlamenta Giovanni Negri in zvezni 
sekretar radikalne stranke Ottoni pa sta Odbor 
seznanila, da sta v Ljubljani in da sta zaprosila za 
obisk pri zaprtih, da pa jima nihče ne odgovarja.

Začeli pretakati rinilklorid 
12 potopljene Brigitte Montanari

SPLIT V zaliv Remetič na otoku Kaprije je včeraj končno priplula itali-
potop-

kn i7
ljejl ® kdja Capo Verde, na katero bodo pretočili vinilklorid-monomer s { 
in cla ®die^Brigitte Montanari.Tz Splita so sporočili, da so vse priprave opravili
rnetro S° eklPe priključile cevi na ventile potopljene ladje, ki leži v globini 30 
0(lp , v' Predvidevajo, da je v tankih več sto ton tekočega plina, ki ga bodo 
if„. jah v tovarno Jugovinil v Kaštel Sučurac. Pretakanje, ki poteka pod stro-OVnirn
rhkakr' nadzorom, se je začelo včeraj popoldne. Strokovnjaki poudarjajo, da ni 
strun Sne niožnosti, da bi se pri tem izlila v morje tudi najmanjša količina 

uPene kemikalije.

Shultz pohvalil Italijo
Zasedam^^J^ — Italija je bila na včerajšnjem sklepnem dnevu spomladanskega 
'kžavni^3 dnlnžna hvalnic, ki jih ne pomnimo že dolga leta. Ameriški
khhisigj^^ ralar Shultz jo je dal za zgled vsem ostalim zaveznikom, ker je brez

z 'velikim čutom odgovornosti" pristala, da sprejme na svojem
0P°rišč'e Jikadro ameriških lovskih bombnikov F 16, ki morajo zapustiti špansko 
rtl0ra italii °rrfiQn- Shultz je ob tem kritiziral Špan 

lanski sklep potrditi še rimski parlament.

Evropsko nogometno prvenstvo

»Azzurri« dobro pričeli

Italija je sinoči dobro začela na evropskem nogometnem prvenstvu, saj je 
igrala neodločeno 1:1 z Zahodno Nemčijo. Na sliki: posnetek s te tekme.

SEUL — Na tisoče policijskih 
agentov je včeraj neusmiljeno zatrlo 
manifestacije južnokorejskih študen
tov, ki zahtevajo združitev Južne in 
Severne Koreje. Včerajšnji spopadi, ki 
so povzročili pravi razkol v državi, so 
najostrejši od junija lani, ko so ljudje 
protestirali proti vojaški diktaturi in 
zahtevali demokratično ureditev drža
ve. Med včerajšnjimi spopadi je bilo 
ranjenih 54 študentov (eden od njih se 
v seulski bolnici bori za življenje) in 
80 policijskih agentov, 666 demostran- 
tov pa je trenutno v zaporu.

Po četrtkovih manifestacijah je vče
raj v Koreji zavladalo pravcato obsed
no stanje. Policija je grobo zatrla ma
nifestacijo štiri tisoč južnokorejskih 
študentov, ki so se povezali v človeško 
verigo oziroma »preprogo«, ki se je 
raztezala od seulskega predmestja do 
naselja Panmujon v demilitariziranem 
pasu na meji s Severno Korejo, kjer bi 
se delegacija morala srečati s trinaj- 
stčlansko severnokorejsko študentsko 
delegacijo. Do najhujših spopadov pa 
je prišlo pred seulsko univerzo Yonsei, 
kjer so študentje — približno šesttisoč 
jih je tu prebedelo četrtkovo noč — 
večkrat napadli agente na preži. Vro
če je bilo tudi pri železniški postaji, 
od koder odpotujejo vlaki za mejo s 
Severno Korejo, in pri katoliški kated
rali v središču Seula.

Da bi zatrla manifestacije je vojaška 
vlada poslala na ceste 60.000 agentov, 
ki so na vsak način skušali preprečiti, 
da bi študentje prispeli na kraj sestan
ka s severnokorejskimi študenti. Skrb
no so pregledovali vse vlake, zasebne 
avtomobile in avtobuse, ki so bili na
menjeni k meji.

Nasilje, ki je zajelo najpomembnej
ša mesta države, je povzročilo razkol v 
javnem mnenju. Se vedno ni jasno ali 
prebivalstvo odobrava študentske za
hteve. Če vlada ne bo spremenila svo
jega odnosa do demonstrantov in se 
bo nasilje policije nadaljevalo, pa jih 
bo javno mnenje verjetno podprlo. 
Tudi zaradi tega je predsednik Roh Ta 
Woo še vedno neodločen, če naj nada
ljuje z zatiranjem manifestacij ali pa 
če naj se pogaja s študenti. Predstav
niki vladne stranke trdijo, da je izpus
titev aretiranih študentov skoraj nei
zogibna. Predsednik pa je s svoje stra
ni dejal, da ne more dovoliti študen
tom, da se srečajo z vrstniki iz sosed
nje države in je za to navedel dva 
razloga. Prvič, ker je civilistom vstop 
na demilitarizirano območje prepove
dan, drugič pa, ker bi Severna Koreja 
izkoristila mirovni shod študentov kot 
propagando proti Jugu.

Študentje pa uživajo vedno večjo 
podporo med opozicijskimi strankami, 
ki nadzorujejo parlament, kjer bodo 
skušali izsiliti vlado, naj uvede razi
skave tudi v zvezi z zatiranjem ljud
skih gibanj iz prejšnjih let.

Na sliki (telefoto AP): zgovoren 
posnetek s študentskih protestov.
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Nezadovoljni Armenci hočejo preureditev meja

Tritedenska stavka 
v Gorskem Karabahu

O stavkah poroča tudi sovjetski tisk
MOSKVA — Položaj v Gorskem 

Karabahu ostaja že naprej sila za
pleten. Včeraj je moskovska Prav
da obširneje poročala o napetem 
vzdušju, ki že več mesecev buri 
duhove tamkaj živečih Azerbajd
žancev in Armencev. Vsa večja 
mesta te sovjetske avtonomne de
žele so že dobra dva meseca po
polnoma paralizirana. Ljudje 
množično stavkajo, po uradnih 
podatkih so stavke povzročile že 
veliko gospodarsko škodo, saj ta 
dosega že 254 milijonov rubljev 
— to znaša približno 60 milijard 
lir. Ti podatki pa se nanašajo na 
prve junijske dneve, škoda pa ne
nehno narašča.

Včerajšnji članek moskovske 
Pravde, ki na zgovoren in odkrit 
način poroča o protestnih mani
festacijah v tej sovjetski deželi, je 
prava novost v sovjetskem tiskov
nem poročanju. Še nikdar se ni 
namreč zgodilo, da bi uradni 
dnevniki poročali o notranjih pe
rečih problemih na tako odločen 
način.

Položaj je res težak. Armensko 
prebivalstvo, ki živi v Gorskem 
Karabahu, je pričelo s splošno

stavko preteklega 23. maja. Na ta 
dan je namreč sovjetski plenum v 
Moskvi določil, da je priključitev 
Gorskega Karabaha bližnji Ar
menski republiki neizvedljiva. 
Armenci, ki živijo v tej avtonom
ni deželi (teh je v primerjavi z 
Azerbajdžanci kar 83 od sto), že 
več mesecev odločno zahtevajo 
takojšnjo priključitev Armenski 
republiki.

Pravda piše, da so v Gorskem 
Karabahu prenehale z delom vse 
večje tovarne, roke so prekrižali 
tudi vsi uslužbenci prevoznih 
podjetij. Centri za javno prehra
no so zaprti, prav tako tudi velika 
večina prodajaln z jestvinami. Ar
mensko prebivalstvo namerava 
stavkati v nedogled in zahteva 
ponovni sestanek centralnega 
plenuma, ki bi moral vzeti v pre
tres možnost priključitve te neod
visne dežele Armenski republiki. 
Pravda poroča, da se protestne 
povorke vrstijo kot na tekočem 
traku, prebivalstvo pa je ustano
vilo številne prostovoljne posto
janke, ki naj bi zagotavljale mir
no nadaljevanje odločnih bojev.

Vodja PLO ne verjame v iskrenost arabskih bratov

Arafatova previdnost 
po zmagi v Alžiru

ALŽIR — Politični opazovalci nima
jo dvomov, da je vodja PLO Jaser Ara
fat edini zmagovalec tridnevnega vrha 
voditeljev Arabske lige v Alžiru. Inti- 
fada, neoboroženi upor Palestincev na 
zasedenih arabskih ozemljih, je bila 
navsezadnje edina tema, ki so se je 
arabski voditelji lotili temeljito. Pales
tincem so priznali pravico do samood
ločbe, vrnitev na zasedena ozemlja in 
avtonomno delegacijo na morebitni 
mednarodni mirovni konferenci pod 
okriljem OZN.

Jaser Arafat pa se dobro zaveda, da 
ne sme preveč računati na bratsko po
moč Arabcev. Saudska Arabija bo fi
nančno pomagala Palestincem, kot je 
obljubila, Sirija in Jordanija pa bosta 
kljub sedanjim izjavam izkoriščevali 
palestinsko vprašanje v svojo korist. 
Nič čudnega torej, da je Arafat pozval 
Evropsko skupnost, predvsem pa Itali
jo, da sprejme ustrezne pobude, ki bi 
omilile sedanje trpljenje Palestincev 
na zasedenih arabskih ozemljih. Arafat 
zaupa torej bolj Evropi kot svojim 
arabskim bratom. Navsezadnje se na 
vrhu Arabske lige sploh niso dotaknili 
predloga sekretarja italijanskih socia
listov Craxija, ki je predlagal, da bi 
zasedena ozemlja prešla pod začasno 
upravo Evropske skupnosti. Sekretar 
Arabske lige Šadli Klibi je obžaloval, 
da se niso dotaknili tega vprašanja, 
tudi sam podobno kot Arafat ne verja
me v pridobljeno arabsko enotnost.

Tudi načelnik političnega oddelka 
PLO Faruk Kadumi je včeraj izjavil, 
da izgledi za bodočnost niso najboljši. 
Po njegovem bodo lahko mednarodno 
konferenco o Bližnjem vzhodu sklicali 
šele, ko bo Reagan zapustil Belo hišo.

Protiameriška poanta je bila navse
zadnje precej značilna za sedanji vrh, 
ni pa bistveno spremenila ločitev 
arabskih držav na proameriške in pro- 
tiameriške.

Prevelikih utvar nad rezultati alžir
skega vrha si ne delajo niti Palestinci 
na zasedenih arabskih ozemljih. S soli
darnostnimi besedami še ni nihče 
zmagal spopada. Izraelci bodo že pre
prečili, da bi saudska finančna pomoč 
prispela na zasedena ozemlja. Pales
tinci ostajajo torej v bistvu sami, a tr
dno odločeni, da nadaljujejo z upo
rom.

V dolgi zgodovini tega novega 
"izobčenega naroda" je največje pre
mike povzročila prav sedanja itifada. 
Marsikateremu Izraelcu je prav seda
nji upor odprl oči, tako da je spoznal, 
kako se je iz preganjenca prelevil v 
preganjalca. Palestinski terorizem je 
namreč še krepil izraelsko prepriča
nje, da je njihov boj za obstanek pra
vičen, sedaj pa se te vrednote rušijo 
ob krvavi izraelski represiji proti go
lorokim Palestincem. Sedemmesečna 
intifada je namreč terjala 175 mrtvih, 
1100 ranjenih, 17 tisoč priprtih, 5 tisoč 
aretiranih in 20 izgnanih Palestincev.

Slovenski 
zadružniki 

v Rimu
RIM — Slovenska beseda, četudi 

samo bežna in priložnostna, si vse po
gosteje utira pot v italijanskem svetu. 
Morda se še premalo zavedamo, kako 
pomembno je za nas, da nas slišijo, 
da nas spoznajo, da se seznanijo z na
šimi problemi in zahtevami čim dlje 
v Italiji in v čim širših krogih. Tudi 
naš dolgoletni boj za uveljavitev in 
za uzakonitev naših narodnostnih 
pravic bi bil učinkovitejši, ko bi nas 
širša državna skupnost bolje poznala. 
Od mnogih parlamentarcev, ki so se
veda naklonjeni našemu narodnemu 
vprašanju, sem slišal v teh mesecih, 
odkar sem v Rimu, kritike pa tudi av- 
tokritike na račun mlahavosti in ne
odločnosti pri postavljanju naših za
htev. Slovensko vprašanje ne sme 
ostati manjšinsko vprašanje, zaprto v 
kletko ožje krajevne skupnosti. Od
preti se mora vsem plastem italijan
skega javnega življenja-

V to daljše uvodno razmišljanje me 
je napotil droben primer, kakršnih je 
bilo že veliko, ki pa nas nazorno kre
pi v prepričanju, da se tudi s takšnimi 
drobnimi, a vztrajnimi in odmevnimi 
koraki lahko hitreje približamo cilju.

Primer je svež. Prizorišče je bila ve
lika in natrpana kongresna dvorana 
rimskega hotela Midas. Med poslušal
ci je bilo tudi nekaj parlamentarcev 
in drugih političnih predstavnikov, 
veliko gospodarstvenikov iz vseh kra
jev Italije. Razlog shoda je bila letna 
skupščina Vsedržavne zveze kmetij
skih zadrug. Skupščina je bila med 
drugim štirideseta po vrsti in zato ju
bilejna in slavnostnejša. Med aplavzi, 
ki so spremljali posamezna poročila, 
posege in pozdrave, je najburnejši 
sledil pozdravu v slovenskem jeziku: 
»Prinašam vam pozdrave vseh slo
venskih zadružnikov v Italiji, ki delu
jejo v kmetijskih zadrugah.« Prinesel 
ga je predsednik Kmetijske zadruge v 
Trstu Boris Mihalič. Svoj poseg je se
veda nadaljeval v italijanščini in raz
vil dve pomembni misli.

Prva misel se je nanašala na gospo
darske odnose med Italijo in Jugosla
vijo ter posebej na obmejne odnose 
med Furlanijo-Julijsko krajino in so
sednjo Slovenijo. Izhodišče te misli so 
priprave na dokončno ukinitev meja 
med državami Evropske gospodarske 
skupnosti in na popolno poenotenje 
tržišča. Leto 1992 se bliža in tudi za- 
družniško gibanje se mora na to sni
denje z drugačno in perspektivnejšo 
stvarnostjo temeljito pripraviti. Te 
priprave pa ne smejo zanemariti veli
kih potencialnih možnosti, ki se ponu
jajo naši deželi, da odigra zaradi svo
je privilegirane obmejne lege izjemno 
vlogo mostu za trgovske, industrijske, 
kmetijske in tehnološke izmenjave 
med Evropsko gospodarsko skupnos
tjo in Jugoslavijo ter ostalo Vzhodno 
Evropo.

Drugo misel pa je Mihalič namenil 
naši narodni skupnosti in pozval 
skupščino naj dvigne enotno svoj 
glas v njeno podporo, potem ko že šti
rideset let čaka na uresničitev pravic, 
ki jih jamči demokratična ustava ita
lijanske republike. Dejal je tudi, da se 
je prav v teh dneh začela v senatni 
komisiji za ustavna vprašanja razpra
va o globalnem zaščitnem zakonu in 
da je zato vsakršen pritisk v podporo 
zakonskega osnutka dobrodošel.

DUŠAN KALC

Kasacijsko sodišče odredilo 
izpustitev nacista Furlana

RIM — Včeraj je kasacijsko sodišče 
odredilo zaradi zapadlosti preventiv
nega aresta izpustitev domnevnega te
rorista Marca Furlana, ki so ga 11. feb
ruarja 1987 obsodili na 30 let zapora. 
Isto zaporno kazen so dosodili tudi 
Wolfgangu Abelu. Oba so takrat ob
dolžili umorov dveh duhovnikov iz 
Monte Berica v bližini Vicenze, in si
cer Maria Locata in Giovannija Battis- 
ta Pigata, duhovnika Armanda Bisona 
iz Trenta ter pokolov v milanskem ki
nematografu Eros, v miinchenski dis
koteki Liverpool ter poskusa požiga 
diskoteke Melamara v Mantovi. Vse 
te »podvige« je namreč opravila znana 
teroristična skupina, ki si je nadela 
ime Ludwig.

Preteklega 22. januarja pa se je v 
Benetkah pričela sodna obravnava 2. 
stopnje. Sodnik je zahteval ponoven 
pregled psihiatričnih izvedencev, tega 
pa Furlan ni dočakal.

Na sliki (telefoto AP): arhivski po
snetek Marca Furlana.

Zadovoljivo
devizno

poslovanje
BEOGRAD — Za razliko od 

mračnih vesti o deviznem po
manjkanju je iz Združenja bank 
Jugoslavije včeraj prišla dobra 
vest. Generalni sekretar dr. Milo
van Milutinovič je povedal, da je 
ponudba na medbančnem sestan
ku v zadnjih treh dneh presegla 
povpraševanje. To še zlasti velja 
za včerajšnji dan, ko so zahteve 
znašale le 2,8 milijona dolarjev, 
naprodaj pa je bilo kar 31,6 mili
jona dolarjev.

Zahvaljujoč očitnemu presežku 
je NBJ lahko kupila 27,6 milijona 
dolarjev in tako uravnala znesek 
deviz, ki ga je od začetka dela tr
žišča na njem prodala (manjka ji 
še 1,3 milijona dolarjev). Miluti
novič je poudaril, da v tem tre
nutku ni prispelih in neizvršenih 
nalogov gospodarstva za plačeva
nje v tujini, kar je, če upoštevamo 
dolgove na tem temelju, ki so 31. 
maja znašali 149 milijonov dolar
jev, dober znak.

Sporočil je tudi, da so vsi pla
čilni nalogi, ki bodo prispeli v 
prihodnjih dveh dneh v znesku 
31,6 milijona dolarjev, prav tako 
»pokriti«, promet na deviznem 
trgu pa je od začetka delovanja 
do včeraj dosegel 133 milijonov 
dolarjev.

Milutinovič je pojasnil razloge 
teh gibanj, s katerimi so se deviz
ne rezerve države okrepile in de
jal, da so razlogi predvsem v po
manjkanju dinarjev za nakup de
viz, v povečanju prodaje deviz v 
zameno za dinarje in večjem inte
resu gospodarstva, ki želi po in
flaciji plačati (in vnesti) devizna 
povpraševanja do partnerjev iz 
tujine.

Lusinchi 
v Beogradu

BEOGRAD :— Predsednik re
publike Venezuele Jaime Lusin
chi je včeraj v Belem dvoru v Be
ogradu sprejel predsednika zvez
nega izvršnega sveta Branka Mi- 
kuliča. Lusinchi in Mikulič sta se 
pogovarjala o nadaljnjem razvoju 
gospodarskega sodelovanja Ju
goslavije in Venezuele in o neka
terih vprašanjih mednarodnih 
ekonomskih odnosov, predvsem o 
problemu dolgov.

■ BEOGRAD — Predsednik ZIS 
Branko Mikulič bo na povabilo 
predsednika vlade republike Tur
čije Turguta Ozala konec junija 
uradno obiskal Turčijo. To je spo
ročil zvezni sekretar za zunanje 
zadeve v Beogradu.

Kruta represija pretorijskega rasističnega režima

V Južni Afriki obesili 5 črncev
PRETORIA — Včeraj ob zori so juž

noafriške oblasti obesile pet črnih dr
žavljanov, ki so bili obsojeni na smrt 
zaradi umora. Do eksekucije je prišlo 
v osrednjem zaporu v Pretorii. Glasni
ca pravosodnega ministrstva Amanda 
Haasbroek je istočasno tudi sporočila, 
da sta druga dva temnopolta Južnoaf
ričana, ki bi prav tako morala včeraj 
na vešala, vložila prošnjo na vrhovno 
sodišče, ki jima je kazen odložilo za 
nedoločen čas. Od začetka leta so v 
Pretorii že izvedli kar 71 smrtnih ob
sodb. Od teh je bilo 55 črncev, 15 mu
latov, samo eden pa je bil bele polti.

Južnoafriški predsednik Pieter Bot
ha je objavil, da bo pred dvema leto
ma uvedeno izredno stanje ostalo v 
veljavi še eno leto, češ da razmere v 
državi ne dovoljujejo preklica izred
nih pooblastil za državni represivni 
aparat. Po predsednikovem mnenju se 
Pretoria še naprej sooča z najrazličnej
šimi pritiski z raznih strani, zaradi če
sar spoštovanja zakonov in reda tudi 
ne morejo zagotoviti z običajnimi za
koni, marveč so prisiljeni poseči po 
določilih o izrednem stanju, ki bodo 
veljala še eno leto.

Pravzaprav v Južni Afriki nihče ni 
pričakoval, da bo predsednik Botha 
odpravil izredno stanje, ki so ga uved
li pred dvema letoma neposredno 
pred deseto obletnico vstaje in pobo
jev v največjem črnskem predmestju 
Sowetu. Oblasti v Pretorii sicer po
navljajo, da so uspele ravno po zaslugi 
izrednega stanja bistveno zmanjšati 
nemire v črnskih predmestjih, pri če
mer zamolčujejo, da so zlasti v zadnjih 
mesecih z represivnimi ukrepi utišali 
izvenparlamentarno opozicijo, ki jo 
predstavljajo številne protiapartheid- 
ske organizacije in del razcepljene 
belske liberalne politične opozicije. 
Opazovalci so prepričani, da so v Pre

torii podaljšali izredno stanje tudi pod 
vplivom tridnevne splošne stavke, ki 
jo je ta teden oklical črnski sindikat 
kongres južnoafriških sindikatov (CO- 
SATU), pozivu k protestu pa se je od
zvalo več milijonov črnskih delavcev. 
Med izbruhi nasilja, ki so spremljali 
stavko, je bilo ubitih najmanj 14 ljudi 
(večinoma v medčrnskih spopadih), 
medtem ko delodajalci pravijo, da je 
stavka domačemu gospodarstvu po
vzročila najmanj za četrt milijarde do
larjev škode.

Po drugi strani se zdi, da gredo Pre
torii pri vladanju z izrednimi ukrepi 
na roko tudi zaostrene razmere na 
kriznem jugu Afrike. K temu je treba 
prišteti najnovejšo zaostritev južnoaf- 
riško-angolskih odnosov, ki bi mogla

ogroziti napovedani tretji krog poga
janj o končanju vojne v Angoli in o 
namibijski neodvisnosti. Poveljnik juž
noafriške kopenske vojske general 
Jannie Geldenhuys je namreč razgla
sil vpoklic rezervistov, kar je po nje
govih besedah odgovor Pretorie na 
kopičenje angolsko-kubanskih čet na 
jugu Angole, ki so menda manj kot 20 
kilometrov severno od namibijsko-an- 
golske meje vzpostavile okrog 450 ki
lometrov dolgo fronto. Po trditvah juž
noafriških generalov se kubanske čete 
še nikoli niso tako približale namibij- 
sko-angolski meji, po njihovih ocenah 
pa naj bi bilo na jugu Angole vsaj 
12.000 kubanskih vojakov.

General Geldenhuys je ob tem de
jal, da ni nobenega razloga za paniko, 
čeprav je prejšnji teden prišlo do ob

mejnega incidenta, ko so se obstrelje
vali pripadniki kubanske izvidniške 
enote in južnoafriški vojaki. General 
ni povedal, koliko od skupaj 315.000 
rezervistov so vpoklicali, pri čemer je 
znano samo to, da gre za vpoklic bel
skih rezervistov, ki so ravnokar konča' 
li obvezno enoletno služenje vojašči
ne.

Kritiki južnoafriške vlade ob za' 
dnjih napovedih govorijo, da bi pre<J' 
sednik Botha očitno hotel prisiliti JuZ' 
noafričane, da bi izredno stanje spre
jeli kot nekaj normalnega in da bi se 
navadili »normalno« živeti v nenor 
malnih razmerah. Predstavniki belsk® 
liberalne politične opozicije govorijej 
da jim Pretoria ponuja recepte, kak 
živeti z izrednim stanjem, pri če®e 
opozarjajo, da podaljševanje izredne?. 
stanja krepi avtoritarno oblast v Juz 
Afriki. Nekateri ob tem že govorij0 
uvajanju diktature, zlasti še, ker PoS! a 
ja vedno bolj očitno, da imata vojsk 
in policija čedalje odločilnejšo 
tudi na južnoafriškem političnem Pr. 
zorišču. Če k temu dodamo še 
tev skrajno desnih političnih sil 
belskem prizorišču in v parlamen_ 
potem se zdi, da Bothova politika o 
tavljivih apartheidskih reform v aV. 
bolj stopa v ozadje, medtem ko so 
toritarne tendence tako rekoč v ,a 
dan bolj v ospredju. Zato ni čudno, 
so v Južni Afriki vse bolj 9^asrl ^ r*ava 
ni glasovi, ki poudarjajo, da urz
drsi v avtokratsko-diktatorsko v
vino, v kateri imata glavno be 
vojska in policija, s čimer se no r 
protislovja vedno bolj poglablja]
zaostrujejo. ralh^

Na sliki (telefoto AP): oVe'
tajnik COSATU Jay Maidoo je P 
dal, da se je protesta proti Pr*|joI,e 
skemu režimu udeležilo na nn J 
ljudi.
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De Mita v Vidmu 
ob odprtju 
avtocestne 
obvoznice

Ciriaco De Mita

VIDEM — Predsednik vlade 
Ciriaco De Mita bo danes do
poldne odprl novo avtocestno 
obvoznico na zahodni strani 
Vidma. Gre za pet kilometrov 
dolgo večpasovno obvoznico, ki 
bo združila sedanja dva kraka 
avtoceste Trbiž-Videm in Vi- 
dem-Palmanova-Trst-Benetke. 
Doslej so potniki, ki so prihajali 
iz vsake dveh prej omenjenih 
smeri morali pri izvozu avtocest 
čakati v dolgih vrstah. Tako je 
seveda bilo ob konicah v polet
nem času. Prav tako je bilo tre
ba veliko časa čakati tudi na 
vstop na avtocesto. Po novem pa 
bo vožnja med Benetkami oziro
ma Trstom in Avstrijo brez vsa
kega zastoja.

Poleg štiripasovne avtoceste 
bosta ob straneh še dve drugi 
cesti, ki bosta služili lokalnemu 
prometu ter za vstop ali izstop 
iz Vidma. Družba Autovie Vene
te in Družba Autostrade IRI-Ital- 
stat sta porabili za avtocestno 
obvoznico 36 milijard lir, kar 
precej denarja za vzporedni ces
ti pa je porabila Deželna uprava 
FJK. Dela so trajala dobro leto 
in pol. V letošnji poletni sezoni 
®e bo jeze motoriziranih turis- 
toV Vsaj na tem kraju.

Cez kak čas bosta v naši deže
li ali njeni neposredni bližini 
grajeni še dve avtocesti. Iz Por- 
togruara je danes mogoče dose
či Pordenon po avtocesti. Že na 
jesen bodo pričeli graditi avto
cesto med Pordenonom in Co- 
neglianom. Tam se bodo nave
zali na že obstoječo avtocesto, 
ki veže Mestre z Vittorio Vene
tom. Od tega kraja pa že gradijo 
krak do Belluna.

V Čedadu 
nov most 

čez
Nadižo

Nad petsto Koprčanov na srečanju z uredniki Mladine

Primeri Janša, Tasič in Borštner 
ter politična prihodnost Slovenije

ČEDAD - Danes dopoldne bodo v 
Čedadu izročili namenu novi most čez 
Nedižo, ki bo nadomestil že zastareli 
Hudičev most. Slovesnosti, ki jo prire
ja občinska uprava, se bo udeležil tudi 
predsednik deželne vlade Biasutti.

Novi most, ki ga je finansirala de
želna uprava, bo znatno razbremil 
ozki Hudičev most, ki je dopuščal le 
enosmerni promet in zato povzročal 
precejšnje zastoje zlasti v konicah. 
Most je dolg 148 metrov, lok meri 88 
metrov in se pne med bregoma Nadi
že 21 metrov nad vodno gladino. Ces
tišče je široko 7,5 metra, na vsaki stra
ni pa je še poldrugi meter širok ploč
nik. Pod cestiščem pa so napeljali vo
dovodne in plinske cevi ter telefonske 
kable.

Vse je kazalo, da bo treba še nekaj 
časa čakati na izročitev mosta namenu 
zaradi vrste birokratskih zapletljajev. 
Kaže pa, da so bile težave odpravljene 
in od danes bodo Čedajci lahko vozili 
po novem mostu, kar bo znatno olajša
lo promet zlasti v zgodovinskem sre
dišču mesteca. Nedvomno pa so k hit
remu premagovanju birokratskih te
žav prispevale skorajšnje volitve.

KOPER »Prepričan sem, da se bo 
na primeru aretacij Janše, Tasiča in 
Borštnerja odločala naša politična pri
hodnost: ali bomo pometli z vsemi 
ostanki, ki zavirajo in ne dopuščajo 
procesa demokratizacije, ali pa se bo 
ta proces ustavil in šel korak nazaj. Po 
našem mnenju bo izid tega primera 
odvisen izključno od odločitve politi
ke,« je dejal glavni urednik Mladine 
Robert Botteri na sinočnji javni tribu
ni, ki jo je na terasi klubskih prosto
rov Centra športov na vodi pripravila 
koprska OK ZSMS.

Zanimanje za včerajšnji pogovor s 
predsednikom RK ZSMS Tonetom An
derličem in uredništvom Mladine je 
bilo izjemno, kar glede na dogajanja v 
zadnjih časih tudi ne preseneča. Več 
kot petsto mladih in starih Koprčanov 
se je stiskalo v klubskih prostorih in 
na terasi, že prvo vprašanje pa je za
htevalo pojasnila gostov o ozadju in 
poteku aretacij. Robert Botteri je de
jal, da so bili v uredništvu presenečeni 
že ob aretaciji Janeza Janše, vendar 
da so zaupali v korektnost postopka. 
»Takoj po tej aretaciji smo naredili v 
uredništvu in na domovih inventuro

Tone Anderlič

in počistili vse, kar bi nas lahko ogro
žalo. Imeli smo mirno vest, vendar 
smo že v nedeljo zjutraj izpadli kot 
naivci. Ko so organi pregona pregle
dovali prostore uredništva, so po treh

minutah z mize dvignili dva papirja. 
Tri priče smo prebrali tista dva papir
ja, ki nista imela nobenih žigov zaup
nega. David Tasič je rekel, da teh pa
pirjev nikoli ni videl in jih nikoli ni 
imel v rokah, zato smo zahtevali, da 
napravimo analizo prstnih odtisov. 
Zahtevo so zavrnili,« razlaga Botteri.

Na vprašanje, kaj z izražanjem za
htev in razpravljanjem lahko sploh 
dosežemo, sta Anderlič in Botteri od
govorila, da puške v tem trenutku ne 
bi smeli vreči v koruzo in da je edina 
prava pot, da po legitimnih poteh in z 
legitimnimi sredstvi pridemo do za
htevanih informacij, podatkov. »Legi
timne poti moramo ubrati tudi zato, 
da vidimo, kje so blokade na teh po
teh in kdo jih postavlja,« je dejal Tone 
Anderlič, Botteri pa ga je še dopolnil, 
da je Slovenija toliko civilizirana, da 
politično vodstvo le ne more ignorira
ti javnosti.

Pripor Janeza Janše je močno zama
jal izvajanje širokih aktivnosti, ki jih 
je ZSMS zastavila za predstavitev 
kandidatov za bodočega predsednika 
RK ZSMS. »To že vpliva na sam ka
drovski postopek,« so pojasnili Ander
lič in novinarji Mladine. j tj

V Kopru okrogla miza o zaščiti morja

Nujna večja skrb za preventivo
Vodnik 

po Kopru 
in okolici

KOPER — Lani je bil v koprski luki registriran in na 
sodišču obravnavan le en primer onesnaženja morja, letos 
pa se kaj takega še ni zgodilo. In koprski Hidro je v zadnjih 
dveh letih le nekajkrat imel opravka z manjšimi onesnaže
nji morja. To seveda ni razlog za nazornost, saj je prav 
severni del Jadrana med tistimi območji tako imenovanih 
zaprtih morij, kot je Sredozemsko, ki so najbolj ogrožena. 
Tankerska pot do Trsta je trenutno sicer nekoliko manj 
obremenjena kot pred leti, še vedno pa v Trst in Koper 
prihaja mnogo ladij, ki prevažajo naftne derivate in druge 
nevarne snovi ter tako ekološko ogrožajo to območje. Ko
per je med slovenskimi mesti na nepriljubljenem drugem 
mestu po koncentraciji nevarnih snovi, s katerimi se tod 
ukvarjajo v proizvodnji ali transportu, zlasti tranzitu. Vse to 
seveda narekuje dodatno skrb, posebno pozornost preventi
vi, ko gre za varstvo voda pred onesnaženjem in posledica
mi onesnaženja.

O tem je včeraj tekla beseda na okrogli mizi, ki jo je 
organizirala koprska vodnogospodarska organizacija Hidro. 
Žal se je vabilu odzvala le polovica od več kot 40 povablje
nih, vendar so prisotni veliko povedali o stanju na tem 
področju. Ugotoviti je treba, da slika ni spodbudna, saj je 
Hidro ta hip sposoben premagati le manjša onesnaženja, 
ko, denimo, v morje izteče do deset kubičnih metrov nafte, 
pa še za to je potrebno lepo vreme, torej mirno morje. 
Večja izlitja, denimo 20 ton nafte, bi za slovensko obalo 
pomenila že pravo katastrofo. Sploh pa niso usposobljeni za 
intervencije ob izlitju drugih nevarnih ali pa znatno bolj 
nevarnih snovi, kot je nafta.

Na okrogli mizi so zato sodelujoči poudarili, da je treba 
k tej problematiki pristopiti bolj zavzeto, tudi v povezavi z

mednarodnimi ustanovami, ki se s to problematiko že dolgo 
ukvarjajo. Na Obali morajo pri reševanju oziroma oblikova
nju koncepta varovanja morja pred raznimi onesnaženji sto
riti vse, da bi se povezali s sosednim Trstom, kjer so, kot 
smo slišali, na tem področju pred Koprom, zato pa zelo 
blizu Kopra. Skupen nastop pri reševanju te problematike 
je zaradi bližine toliko bolj smiseln, saj je ob dejstvu, da je 
ob ekoloških nesrečah (tudi) na morju pomembno zlasti to, 
kako hitro reagiraš na dogodek, čakati, denimo, na pomoč z 
Reke bi bilo nesmiselno. Na okrogli mizi so zato poudarili, 
da je nujno v Kopru oziroma na Obali oblikovati tudi infor
macijski center, kjer bodo vsak hip na voljo informacije o 
tem, kdaj in kakšni nevarni tovori prihajajo v Koper. To 
lahko znatno prispeva k povečanju preventivne pripravlje
nosti različnih ustanov, od Hidra do poklicnih gasilcev pa 
tudi civilne zaščite.

Dodajmo še, da je bila pred dnevi na Obali misija Med
narodne banke za obnovo in razvoj, ki je bila na obisku v 
Jugoslaviji (obiskala pa je tudi Alžirijo in Turčijo), da bi 
med štirimi kraji, Koprom, Reko, Splitom in Dubrovnikom, 
izbrala regijo, ki bi bila vzorčna za vlaganje sredstev v 
izboljševanje kakovosti morja. V Kopru so jim predstavili 
načrte za zavarovanje pred polucijami, poleg tega pa tudi 
troje čistilnih naprav v gradnji, ter načrte za zaščito obmo
čij za izvirom Rižane. Če bo Obala izbrana kot vzorčna, je 
moč pričakovati tudi denar Mednarodne banke za obnovo 
in razvoj. Gre za zelo ugodne kredite ali pa celo nepovrat
na sredstva, kot so jih pred časom dobili na Reki za nakup 
ladje Ekomar. DUŠAN GRČA

KOPER — »Popotniku, ki je name
njen k morju v Tržaškem zalivu, se ob 
stičišču Krasa z dolino reke Rižane pri 
Črnotičih in Črnem kalu odpre čudo
vit pogled na morje in valovito pokra
jino Slovenske Istre. Večji del te po
krajine z delom Krasa pripada občini 
Koper, ki je po velikosti in številu 
prebivalstva največja med občinami v 
Slovenski Istri.« S temi besedami »po
pelje popotnika« po vseh znamenitih 
točkah Kopraličen turistični vodnik, 
ki ga je izdala založba Lipa.

Na 80 straneh vodnik predstavi vso 
zgodovino Kopra, umetnostno zgodo
vinske spomenike, kulturno-zgodovin- 
ske znamenitosti mesta in okolice in 
glavne turistične točke. Vodnik je 
opremljen s približno stotimi barvnimi 
slikami, ki jih je posnel Jaka Jeraša. 
Vodnik je razdeljen na pet poglavij. V 
prvem Raul Šiškovič podaja splošni 
oris ko_prske občine, v drugem je Sla- 
vator Žitko strnil zgodovino mesta in 
okolice, v tretjem delu Edvilijo Gardi- 
na predstavlja spomenike v Kopru, v 
četrtem poglavju pa Salvator Žitko 
predstavlja kulturno-zgodovinske zna
menitosti zaledja. V petem delu Franc 
Kranjc našteva izletniške poti in pred
stavi istrsko kuhinjo. j jj

Italijani s Koprskega v Benečiji
»ČEDAD — Gradimo skupaj. Tako so 
Poimenovali srečanje slovenskega ži-

Ja v Beneški Sloveniji s predstavniki 
j, uPnosti Italijanov A. Gramsci iz 
, 0Pra. Srečanje, ki ga prireja kulturno 

ustvo Ivan Trinko, bo danes popol- 
šp6 V- EJadiških dolinah z bogatim 
tp?rtllim, političnim m kulturnim spo- 
čpO® in sicer v Čedadu, Grmeku,Potni jn gv Lenartu
s današnje srečanje med beneškimi 
prvVenci in Italijani s Koprskega je 
v ft° *-0yrstno srečanje, ki ga prirejajo 
[L ,enečiji. Skupnosti sta sicer že več- 
(0j Prišli v stik ob najrazličnejših pri- 
v »°stih, še zlasti pa ob poletnih leto- 

Ph, ki jih prireja krožek Nediža na

Debelem rtiču. Vendar doslej so bili 
stiki bolj neformalni, medtem ko je 
bilo današnje srečanje zasnovano tako, 
da se obe skupnosti lahko bolje spo
znata.

Gostje Skupnosti Italijanov A. 
Gramsci bodo prišli že dopoldne in se 
bodo z gostitelji sešli najprej pri kosi
lu, na katero je grmeški župan Bonini 
povabil tudi druge kolege iz Nadiških 
dolin. Takoj nato se bosta domača eki
pa in ekipa gostov na Ljesi pomerili v 
malem nogometu. Po krajšem oddihu 
se bo v občinski dvorani v Špetru za
čela okrogla miza, na kateri bosta so
delovala predsednik Skupnosti Aure-

lio Juri in koordinator Skupine 88 
Claudio Geissa. Skoraj istočasno se 
bosta v Čedadu pomerili košarkarski 
ekipi gostov in gostiteljev, zvečer pa 
bo v Škrutovem koncert skupine Istra
nova, ki raziskuje ljudsko glasbo in 
ljudske običaje v Istri. Skupina je pri
ljubljena v Sloveniji, znana pa je tudi 
v Italiji, kjer je večkrat nastopala.

Srečanje med Beneškimi Slovenci in 
Italijani s Koprskega bo priložnost za 
primerjavo stvarnosti, v katerih skup
nosti živita. Predvsem pa bo to prilož
nost za boljše vzajemno poznavanje, 
ki je predpogoj za razvijanje vsakršne
ga sodelovanja.

TRŽIČ
Drevored Verdi 40/42 (obvoznica) 
Tel. 0481/40148

ZAVESE
PREPROGE
POLETNA
PREGRINJALA
RJUHE
ODEJE
BLAZINE
OPREMA ZA
ZAVESE itd.

COLLEEN
McCULLOUGH

Zelo je bila zadovoljna s seboj in s svojim življenjem. 
Uživala je v drobnih radostih in razkošjih, ki si jih lahko 
privoščiš le, če imaš denar, sicer se je pa tako v službi kot 
doma držala zase, imela ni nobenih prijateljev, če izvzame
mo pet tisoč knjig, ki so zakrivale stene njene delovne sobe 
in nekaj sto plošč, ki so bile v glavnem posvečena Bachu, 
Brahmsu, Beethovnu in Handlu. Zelo rada je delala na vrtu 
in pospravljala po hiši, televizije nikoli ni gledala niti ni 
hodila v kino, nikoli si tudi ni želela in nikoli ni imela 
fanta.

Ko je Mary Horton stopila skozi svoja vhodna vrata, je 
za hip postala na verandi, nekoliko priprla oči zaradi son
čne bleščave in s pogledom ošinila svoj vrt pred hišo. Tra
vo bi bilo treba na vsak način pokositi: le kje hodi tisti 
presneti človek, ki mu plačuje, da jo pokosi vsak drugi 
četrtek? Že mesec dni ga ni na spregled in trava, ki je 
nekoč spominjala na žamet, je zdaj zrasla v šopih. Zelo 
zoprno, je pomislila, zares zelo zoprno.

V zraku je bilo napol slišati napol čutiti nenavadno 
bobnanje, nekakšen komaj slišen bum, bum, bum, ki je 
lezel v kosti in izkušenemu prebivalcu Sydneya povedal, 
da se obeta zelo vroč dan. Cvetoča zahodnoavstralska gu
mijevca, ki sta rasla na vsaki strani vhodnih vrat, ki so 
vodila na vrt, sta povešala cvetove v vzdihujočem ugovar
janju pred navali vročine, japonski čmrlji pa so zavzeto 
letali med gostimi rumenimi cvetovi kitajskega cimetovca. 
Čudoviti oleandri z dvojnimi rdečimi cvetovi so obrobljali

s kamni tlakovano pot, ki je vodila od vhodnih vrat do 
garaže. Mary Hortonova je tesno stisnila ustnice in se na
potila po njej.

Potem pa se je začel dvoboj, bitka, ki se je ponavljala 
poleti vsako jutro in vsak večer. Ko se je približala prvemu 
čudovitemu grmu, se je zaslišalo nekakšno vreščanje, ki je 
bilo tako glasno, da ji je ob njem začelo zvoniti v ušesih.

Odložila je torbico in snela rokavice. Mary Hortonova 
je stopila do lepo zvite cevi za zalivanje vrta, odprla pipo 
do konca in usmerila vodni curek na oleandre. Polagoma, 
ko so postajali grmi vse bolj mokri, je zvok zamrl. Na 
koncu se je iz grma, ki je bil najbližje hiši, oglasil le en sam 
»čriik«. Mary mu je grozeče zažugala s pestjo.

»Te bom že še dobila, ti stari pridanič!« je rekla skozi 
stisnjene zobe.

»Čriik!« ji je posmehljivo odgovoril zborovodja škrža
tov.

Spet si je nataknila rokavice, pobrala torbico in v miru 
in tišini odšla h garaži.

Z dovozne poti je lahko videla razvalino, ki je bila 
nekoč lepi rdeči bungalov Emily Parkejeve. Ko je dvignila 
garažna vrata, je z neodobravanjem opazovala to opustoše
nje in obenem s pogledom ošinila pločnik pred hišo.

Knjiga bo v kratkem izšla 
pri ZTT v zbirki »Prevodi«
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Na bližnjih deželnih in upravnih volitvah

SSK upa v potrditev 
svojih predstavnikov

Marino Pečenik (PSI) o vlogi 
KGS in Slovencev v stranki

Potrditev svojih zastopnikov v de
želni skupščini ter v tržaškem pokra
jinskem in občinskem svetu je glavni 
volilni cilj Slovenske skupnosti, ki je 
na včerajšnji tiskovni konferenci na 
strankinem sedežu v Trstu predstavila 
svoje glavne kandidate in politične 
ter upravne programe. Srečanje s čas
nikarji sta vodila deželni tajnik Ivo 
Jevnikar in pokrajinski tajnik Zorko 
Harej, navzoči pa so bili tudi nekateri 
vidni kandidati stranke lipove vejice.

Glavni kandidat Slovenske skup
nosti za deželni svet je kot znano de- 
vinsko-nabrežinski župan Bojan Brezi
gar, za Pokrajino dosedanji pokrajin
ski odbornik za kulturo Zorko Harej, 
nosilec liste za tržaško Občino pa je 
Aleš Lokar, kateremu sledi še skupina 
petih vidnih predstavnikov, medtem 
ko so ostali kandidati razporejeni po 
abecednem vrstnem redu. Skupno z 
Lokarjem kandidirajo na čelu občin
ske liste SSk ravnatelj proseške sred
nje šole in kulturni delavec Humbert 
Mamolo, Boris Slama, pravnik Peter 
Močnik, zastopnik mladih Mitja Ozbič 
in športni delavec Ivan Peterlin, ki 
kandidira kot neodvisen.

Pokrajinski tajnik Harej je podčrtal, 
da je stranka po eni strani hotela pou
dariti neko kontinuiteto pri izbiri kan
didatov (od tod tudi njegova in Lokar
jeva kandidatura), po drugi strani pa 
je vidno pomladila svoje vrste. To po
trjuje aktivnost mladih v stranki in is
točasno občutljivost stranke do vpra
šanj, s katerimi se soočajo mlade ge
neracije. Harej, ki kandidira v devin- 
sko-nabrežinskem volilnem okrožju, je 
nato podrobno orisal osnovne stranki
ne programske smernice, med kateri
mi prednjači globalna in celovita za
ščita slovenske manjšine. Deželni se
kretar Jevnikar, ki se je uvodoma za
hvalil navzočemu Dragu Štoki za dol

goletno delo v deželnem svetu, pa je 
orisal program na deželni ravni, pri 
čemer je seveda postavil v ospredje 
nujnost, da stranka spet potrdi svoje 
zastopstvo v deželnem svetu.

V razgovoru s časnikarji so prišla 
nato do izraza tudi nekatera aktualna 
vprašanja te volilne kampanje. Tekla 
je tako predvsem beseda o nevarnosti 
razpršitve slovenskih glasov, pri če
mer je bilo poudarjeno, da je »za Slo
vensko skupnost vsaka razpršitev gla
sov za italijanske stranke (med te 
vključujejo tudi Tržaško gibanje in 
Proletarsko demokracijo, op. ur.) škod
ljiva in nekoristna. Ni namreč dovolj 
glasovati za slovenske kandidate, tudi 
zato, ker slovenskim predstavnikom, 
izvoljenim na listah italijanskih 
strank, ki iz tega ali onega razloga od
stopijo, skoraj vedno nasledijo v izvo
ljenih telesih predstavniki italijanske 
narodnosti.«

Slovenska skupnost posveča veliko 
pozornost tudi volitvam za obnovitev 
rajonskih svetov v tržaški občini. 
Stranka se predstavlja v vseh dvanaj
stih okrožjih, kjer upa v potrditev svo
jih glasov in mandatov. Nosilca liste 
SSk v zahodnokraškem svetu sta Mar
jan Pertot (Prosek in Kontovel) ter Ro
bert Vidoni (Križ), za vzhodnokraški 
rajonski svet pa Vinko Ozbič in Peter 
Močnik.

Slovenska skupnost je imela v pre
tekli mandatni dobi svoje izvoljene 
predstavnike tudi v Barko vij ah ter pri 
Sv. Ani in Sv. Ivanu. V Barkovljah je 
nosilka liste dosedanja svetovalka 
Elvi Miklavec por. Slokar, pri Sv. Ani 
Josip Stančič in pri Sv. Ivanu Edvard 
Krapež. Stranka si bo tudi prizadela za 
izvolitev svojega zastopnika v šentja
kobskem rajonskem svetu, kjer je no
silec kandidatne liste Robert Petaros.

Marino Pečenik (doma iz Boljunca, 
star petdeset let) je že od mladih let 
vsestransko angažiran v družbenih in 
političnih organizacijah dolinske obči
ne. Bil je predsednik ŠD Breg, od leta 
1975 pa je občinski svetovalec v Doli
ni (na to mesto je bil že trikrat zapore
doma potrjen) in trenutno podžupan v 
upravni koaliciji komunistov in socia
listov. Pripada PSI in je član strankine 
slovenske deželne komisije. Po pokli
cu je trgovec in je v tem svojstvu že 
precej časa aktiven tudi v Slovenskem 
deželnem gospodarskem združenju, 
kjer je tajnik deželnega vodstva. Od 
novembra lani je na podlagi politične
ga sporazuma nasledil komunistu Mi
lošu Budinu na čelu Kraške gorske 
skupnosti, na predlog deželnega vod
stva Craxijeve stranke in Slovencev v

PSI pa je Pečenik sedaj kandidat na 
bližnjih deželnih volitvah v tržaškem 
volilnem okrožju. Živi v rojstnem Bo- 
Ijuncu, je poročen in ima tri hčerke. 
Kot slovenskemu kandidatu v PSI smo 
mu zastavili nekaj vprašanj, na katera 
je rad odgovoril.

Najprej, kako se počutite v svoj
stvu novoizvoljenega predsednika 
Kraške gorske skupnosti?

Delo v tej krajevni ustanovi mi ni 
novo, saj sem bil že dolgo časa odbor
nik KGS. Predsedniška funkcija nala
ga seveda nove dolžnosti in odgovor
nosti, do sedaj pa sem s svojim delom 
zadovoljen, tudi zato, ker stojijo teme
lji delovanja na trdnih tleh in so sad 
prizadevanj prejšnjega predsednika 
ter odbornikov, ki so se vrstili na čelu

JK Cupa ugodno 
ocenil načrte 

za Sesljan
Na zadnji seji odbora Jadralne

ga kluba Cupa so ugodno ocenili 
načrte za ureditev Sesljanskega 
zaliva in ugotovili, da so predsed
nik družbe FINSEPOL dr. Carda- 
relli, projektant arhitekt Piano in 
župan občine Devin-Nabrežina 
Brezigar v načelu upoštevali več
krat izražene potrebe jadralnih 
klubov Čupa in Pietas Julia, da se 
jima v novih razmerah zagotovi 
nemoteno nadaljevanje in razvija
nje njune dejavnosti. Izhajajoč iz 
tega odborniki pričakujejo, da se 
bodo tudi v nadaljnjih fazah pro
jektiranja pristojni ravnali v skla
du s sprejetimi obvezami in tako 
omogočili društvoma dejavno in 
kakovostno vključevanje v širši 
koncept nanovo opredeljene tu
ristične vloge tega prostora.

Odborniki so sklenili, da bodo 
skrbno spremljali vsa nadaljnja 
dogajanja, ki zadevajo skupne in
terese obeh klubov in spodbujali 
usklajene akcije za njihovo zašči
to.

SKpripravil srečanje o znanosti na Krasu

Boljša šola pogoj za vključevanje 
v razvoj raziskovalnih dejavnosti

Prireditelji večerov v Slovenskem klubu so pretekli to
rek organizirali srečanje z naslovom Sodobna znanost na 
tržaškem Krasu. Program se je pričel že pozno popoldne, ko 
so se maloštevilni udeleženci zbrali ob glavnem vhodu v 
Center za znanstvene in tehnološke raziskave. V notranjost 
jih je pospremila dr. Nardonejeva, pomočnica tehničnega 
direktorja, ki je gostom razložila cilje, programe in načrte 
Centra.

"Praktičnemu" delu sporeda je v Bazovskem domu sledil 
teoretski del. Prisotni so z velikim zanimanjem prisluhnili 
znanstveni razlagi inž. Franceta Cvelbarja z Inštituta Jožef 
Stefan iz Ljubljane. Prireditelj torkovega večera Ravel Kod
rič je opozoril občinstvo, da ne gre za predavanje o urba
nistiki ali za razmišljanje o krajevnih političnih izbirah, saj 
je gost le okvirno seznanjen s temi problemi.

Predavatelj je znal občinstvu precej jasno razložiti delo
vanje načrtovanega svetlobnega generatorja, opisal je po
stopek za pospeševanje elektronov po vakuumski cevi in 
obenem povedal, da bo imel obroč, ki bo zrasel v Padričah, 
okrog 200 metrov premera. Tik ob njem pa bodo zrasli 
številni laboratoriji.

Kaj kmalu so prisotni poživili večer s številnimi vpraša
nji. Najbolj jih je seveda zanimalo, ali je svetlobni stroj 
lahko nevaren za okoliško prebivalstvo ali ne. Cvelbar je 
pojasnil, da je sinhrotron igrača, če ga primerjamo z jedrsko 
elektrarno, čeprav ne gre za povsem "nedolžno" napravo. 
Pri sinhrotronu ne bo nikakršnega izgorevanja, saj ni urana,

ki bi pri razpadanju sproščal toploto. Obroč v Padričah bo 
obenem zavarovan z okrog 2 metra debelo pregrado iz ze
mlje in betona. V primeru okvare naj bi zadoščala že ta 
pregrada, ko pa bi tehniki izključili napravo, bi s tem takoj 
prekinili njeno delovanje in nevarnosti ne bi smelo biti več.

Nekaj besed je predavatelj posvetil tudi uporabi sin- 
hrotrona in njegovega pomena pri razvoju sodobne znanos
ti. Povedal je, da gre za pravo revolucijo in da so raziskave 
na tem področju tesno povezane z biologijo, medicino, ke
mijo in drugimi vedami.

Spet se je oglasil nekdo iz dvorane in vprašal, kakšne 
lastnosti mora imeti zemljišče, na katerem naj bi stal sin
hrotron. Odgovor je bil precej preprost: pomembna je proti
potresna varnost, obenem pa morata biti teren in okolica 
dovolj prostorna, saj še zdaleč ni izključena možnost širje
nja. V pogovoru je prišel na dan tudi problem delovnih 
mest v okviru te nove znanstvene ustanove, ki kljub oblju
bam verjetno ne bodo namenjena prizadetim domačinom. 
Cvelbar je svetoval nekakšno študijsko usmerjanje mlade 
generacije. Predvsem so zaželene usmeritve, kot so kemija, 
fizika, elektronika ali biotehnologija, in to na univerzitetni 
ali višješolski ravni. Ta trditev je dala povod za daljšo de
bato o izboljšanju slovenskih tehničnih zavodov, o izpopol
njevanju učnega osebja in o nujnosti prilagajanja šole no
vim razmeram, za katerimi na žalost zaostaja za nekaj de
setletij. (hj)

»Drži vse psihiatrično osebje križem roke?«
Nadaljujemo pogovor s psihiatrom Francom Ro- 

tellijem, ravnateljem tržaške psihiatrične službe. V 
prvem delu je Rotelli spregovoril o teoretski osnovi, 
na kateri sloni delo tržaških psihiatrov in — vsaj 
posredno — tudi zakon 180. Danes objavljamo nje
gova razmišljanja o hudih kritikah, ki jih zagovorni
ki psihiatrične reforme slišijo na račun svojega dela.

Nasprotniki zakona 180 (mi smo objavili in
tervju s politikom Giuricinom) trdijo, da v vaši 
službi ni ne zdravljenja, ne preventive, ne rehabi
litacije. Da zapuščate bolnike in jih prepuščate 
samim sebi, da se zaradi vaše malomarnosti poti
kajo — umazani ali nagi — po mestu; da ste mo
ralno odgovorni za veliko krvavih dogodkov in 
samomorov. V svoji knjigi "Bolniki četrtega sve
ta" jih je Giuricin naštel 53. Drugi (Tržačan Gal- 
lazzi) celo nakazuje možnost, da ste zagrešili ka
znivo dejanje, češ da bolnikom niste nudili pomo
či. Kritike so torej zelo ostre, kako bi odgovoril 
nanje?

»Naj bom enkrat vendarle grob: tisti, ki nas naj
bolj zagrizeno obtožujejo, imajo ali so (žal) imeli s 
svojimi sorodniki velike težave psihičnega značaja, 
tako da njihovo stališče ne more biti objektivno. 
Iščejo grešnega kozla. Toda o tem iz korektnosti ne 
morem javno govoriti.« Bilo bi tudi prelahko...

»O. K. Toda ko spoznaš ozadje, ni vseeno, zakaj 
te nekdo kritizira. Te kritike, te knjige, kot je Giuri- 
cinova, bi bilo treba ovreči, in to izjavo za izjavo, 
vrstico za vrstico. Primer: v serijo "krvavih dogod
kov" je Giuricin vnesel tudi osebe, ki jih mi sploh 
nismo poznali. Nekaj oseb iz tistega seznama pa se 
je zasebno zdravilo prav pri njegovem prijatelju Ga- 
lazziju ali drugih psihiatrih. On je vse spravil v en 
koš. Pri tem pa moramo pomisliti na nekaj resnic: 
psihičnega trpljenja ali nelagodja je vedno več; na 
našo službo se letno obrne od 3000 do 3500 ljudi; so

dnevi, ko se v enem samem centru za umsko zdravje 
oglasijo trije ali štirje novi pacienti. V naših sezna
mih je torej sedaj več tisoč Tržačanov. Čez deset let 
jih bo morda polovica. Bo tudi takrat za Giuricina in 
za italijanski tržaški dnevnik pomembno že samo 
dejstvo, da je nekdo obiskal naš center?! Vsak od 
280.000 Tržačanov ima lahko prej ali slej psihične 
težave. Trst naj bi torej imel 280 tisoč potencialnih 
norcev. Vsak dan se zgodi, da nekaj od teh potenci
alnih dejansko postane "norih". Naj zapremo vse? 
Morda bo bolj razumljivo s primeroma: denimo, da 
bi na Tržaškem imeli le eno kardiološko službo. Naj 
bi za vse, ki umrejo zaradi srčnega infarkta, krivili 
prof. Camerinija? Ali je kvestor kriv, da je nekdo 
včeraj ukradel dva mopeda, samo zato, ker ga ni za 
zmeraj zaprl, ko je pred desetimi leti prvič ukradel 
moped?«

Kaj pa trditev, da so vaši porabniki prepuščeni 
samim sebi?

»Vsak lahko trdi, kar se mu zljubi. Vendar bi 
želel, da bi mi ti gospodje odgovorili na vprašanje: 
pred desetimi leti ni bilo na teritoriju niti enega 
človeka, ki bi se ukvarjal s temi problemi. Sedaj je 
sedem centrov za umsko zdravje, 40 stanovanjskih 
skupnosti, 25 psihiatrov, 200 bolničarjev, 10 socialnih 
delavk, več zadrug itd. Držimo vsi križem roke? 
"Umsko bolni" so nekoč imeli le eno možnost: noriš
nico. Na tisoč bolnikov je bilo najmanj 800 prisilno 
zaprtih. Vrata norišnice so bila "vrtljiva": v njej si bil 
zaprt nekaj dni ali mesecev in po določenem času si 
se vrnil. Razcapanih ali motenih Tržačanov seveda 
nisi videval po ulicah, bili so v kletki, in to tisočkrat 
bolj razcapani, polulani, umazani, blazni in goli kot 
danes, ko pač motijo estetiko tega velemesta. Giuri
cin očitno ni bil v New Yorku, kjer kljub norišnicam 
in psihoanalitikom kar mrgoli zapuščenih in razca

panih Američanov. Bil pa bi vsekakor zelo zadovo
ljen, ko bi on sam ali kdo drug poskrbel za te ljudi 
in rad bi videl, če bi bili manj nori ali razcapani, kot 
Giuricin trdi, da so.«

Iz tega, kar si povedal, bi se dalo razumeti, da 
vi zavračate vlogo družbenih nadzornikov. Je 
tako?

»Mi sprejemamo nase vso odgovornost za terito
rij. To pomeni, da smo in hočemo biti prisotni po
vsod, kjer smo potrebni. Ne izmikamo se češ, ta po
seg ni v naši pristojnosti. Vendar to ne pomeni, da 
smo "krivi" za vse, kar se dogodi. Sploh pa ne name
ravamo reševati problemov Trsta: če se mladi preda
jajo mamilom, ker nimajo dela in ker Trst ničesar ne 
naredi za mlade, ni le naš problem; če se stari meče
jo z oken, ker so sami v svoji bedi, je stvar Trsta in 
ne le psihiatrov. In tako dalje. Giuricin in drugi kri
tiki njegove sorte pa bi lahko bili vsaj toliko pošte
ni, da bi odgovorili na naše vabilo in preživeli nekaj 
ur ali dni v kakem centru za umsko zdravje oziroma 
ob našem boku. Zakaj se izmikajo temu soočanju z 
infantilnim izgovorom, da bi bili kot generali na 
obisku v kasarni? Njihovo zavračanje dialoga in 
konfrontacije, predvsem pa realnega vpogleda v tr
žaško psihiatrično stvarnost, je nesprejemljivo. Tudi 
zato, ker se z nekaterimi predlogi tega gospoda in 
njegovih somišljenikov lahko strinjamo. Vsi smo za 
to, da se psihiatrično službo izboljša, okrepi, olepša, 
kar hočeš. Edini veto je ustanavljanje psihiatričnih 
oddelkov, zapiranje bolnikov, kriminalizacija bolez
ni.«

NADJA FILIPČIČ

• V pogovor z dr. Pavlom Fondo se je vrinil "ra
čunalniški škrat", ki je Fondi pripisal netočno de
javnost. V resnici vodi mladinsko psihološko služ
bo pri KZE, ne pa psihiatrične.

te za Kraševce in za vse Slovence v 
Italiji zelo pomembne ustanove.

Deželni vladi se večkrat očita, da 
zanemarja gorske skupnosti, poseb
no pa KGS. Kaj mislite o tem?

Moram reči, da se zadnje čase mar
sikaj spreminja na boljše. Za te pozi
tivne premike nosijo v prvi osebi za
sluge vse gorske skupnosti v deželi, 
ki so postavile predsedniku Biasuttiju 
ultimat: ali se gorskim skupnostim 
enkrat za vselej prizna pristojnosti in 
naloge, ki jim po zakonu pripadajo, 
ali pa naj se jih v nasprotnem prime
ru kratkomalo ukine. Odločni nastopi 
večkrat mnogo zaležejo in sedaj De
žela ne more mimo naših zahtev in 
potreb.

Kako je s statutom KGS in s spor
nim vprašanjem rabe slovenščine v 
tej krajevni ustanovi?

Vprašanje statuta, ki je za našo us
tanovo temeljnega pomena, ostaja še 
vedno nerešeno in torej odprto. Tudi 
tukaj pa se nekaj premika in mislim, 
da bo po volitvah reševanje tega ko
čljivega problema stopilo v sklepno 
fazo. Dežela nam je vsekakor pred 
kratkim odobrila proračun, ki vsebuje 
tudi dva pomembna člena. Odlok, ki

Jutri slovesnostw

v Sempolaju
Jutri ob 18. uri bo devinsko-na- 

brežinska občinska uprava z 
manjšo slovesnostjo predala na
menu obnovljeno poslopje bivše
ga otroškega vrtca v Sempolaju. 
Gre za hišo v središču vasi, v ka
teri je sedež krajevne konzulte, 
služi pa tudi za vaške potrebe. V 
pritličju so sejna dvorana, manjše 
skladišče in sanitarije. Prvo nad
stropje pa bo namenjeno sedežu 
krajevnega kulturnega društva 
Vigred.

Slovesnost, ki bo na trgu pred 
novim poslopjem, je v celoti pri
pravilo domače kulturno društvo 
v sodelovanju z otroškim vrtcem 
in z osnovno šolo. Ob tej prilož
nosti bodo odprli tudi razstavo 
starih razglednic kraških vasi, ki 
jo je pripravil znani zbiratelj Ad
riano Princival. Razstava je bila 
pred nekaj tedni v Repniču, kjer 
je doživela velik uspeh, zato se je 
devinsko-nabrežinska občinska 
uprava odločila, da jo pripravi 
tudi v Sempolaju. Ob tej prilož
nosti je občina izdala tudi spo
minsko razglednico, ki bo na raz
polago obiskovalcem.

določa finančno odškodnino za naše 
uslužbence, ki poslujejo dvojezično, 
ter naložbo 500 milijonov lir za izgrad
njo novege sedaža KGS v Sesljanu.

Kako gledajo socialisti na položaj 
v dolinski občini in na sodelovanje s 
komunisti?

V naši občinski stvarnosti glede 
tega ni velikih problemov in mislim: 
da se bo politično sodelovanje KPl~ 
PSI brez težav nadaljevalo do prihod
njih občinskih volitev, in sicer P°d 
geslom »sodelovanje v različnosti“- 
To je v teh letih obrodilo dobre sado
ve pri uveljavljanju širših koristi ob
čanov in skupnosti.

Kako ocenjujete delo in vlogo Slo
vencev v PSI, tudi v luči lanskega 
spornega volilnega dogovora z Lis*0 
za Trst?

Slovenska komisija v PSI obstaja in 
deluje že več let. Njena stališča prI' 
bajajo sedaj morda izraziteje ^ 
ospredje kot v preteklosti, pri Černe' 
bi še enkrat omenil naše odločno no- 
sprotovanje lanskemu volilnemu sP°'_ 
razumu z LpT. Ne smemo pri tem P°' 
zabiti, da se je okrog takratnega sp0' 
razuma z Listo bila ostra politi0^1 _ 
bitka in da predlog o volilnem sode 
lovanju zdaleč ni bil enoten ter da I 
v ključnem glasovanju na seji stran 
kinega vodstva prodrl le z dvem 
glasovoma razlike. Če kdaj nismo a 
peli v Trstu, smo se neposredno oo 
nili na deželno vodstvo, nekajkrat P 
celo v Rim. _ v

Kako gledate na vlogo pol^ike 
sodobni družbi in na vse veC-n 
"hladnost" mladih do političnega 
do upravnega delovanja?

Politika je zame hobi. Nisem za^0. 
zen, še manj pa fanatik. Rad sicer o 
govarjam svoja stališča in semfse- 
zadovoljen, ko nekaj naredim in d°k0\ 
žem. Zaskrbijo pa me vse večji ra 
med politiko in mladimi 9enerar.fjti- 
mi. Pri tem ne mislim samo na P0.ein- 
ko v ožjem strankarskem s mi sim 
več tudi na delovanje naših kuRu . 
športnih in ostalih družbenih or°bojj 
zacij. Mladi, ki so danes dosti ^ 
konkretni, kot si mi mislimo, nam ^e. 
tajo, da vsi preveč govorimo m ^jo 
sedam ter obvezam večkrat ne s ■ 
stvarna dejanja. Ne vem, ali im 1 ge 
tem vedno prav ali ne. Vem P0' 
o teh problemih tudi ^notraLDra^' 
manjšine premalo govori in r n 
Ija. In to ni dobro.

spaTdoI«pČ«
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Včeraj Andreatta, danes Napolitano in Pannella Razgovor s tajnico SSŠ Živo Marc

Z udeležbo vsedržavnih politikov 
volilna kampanja vse živahnejša

Vključili smo se v boj 
ker hočemo boljšo šolo

Z bližanjem upravnih volitev se tudi 
množi število vsedržavnih političnih 
predstavnikov, ki se udeležujejo volil
ne kampanje v Trstu in drugih mestih 
dežele. Včeraj sta bila v Trstu pred
sednik senatne komisije za proračun, 
demokristjan Andreatta, in vsedržavni 
tajnik republikanske stranke La Mal
ta, za danes pa je napovedan prihod 
člana vsedržavnega vodstva KPI Na- 
politana in voditelja radikalcev Pan- 
nelle. Le-ta bo imel opoldne tiskovno 
konferenco v kavarni Tommaseo.

Posl. Giorgio Napolitano, ki v partiji 
odgovarja za mednarodna vprašanja, 
bo govoril na volilnem shodu, ki bo 
ob 19. uri na Trgu Goldoni in ki bo 
posvečen vprašanju novega vodenja

tržaških krajevnih ustanov. Na shodu 
bodo govorili tudi nosilec kandidatne 
liste KPI za deželni svet Ugo Poli, no
silec liste za občinski svet Maurizio 
Pessato in predsednica vzhodnokraš- 
kega rajonskega sveta Anamarija 
Kalc, ki prav tako kandidira za tržaški 
občinski svet, kjer ima med slovenski
mi kandidati največje možnosti izvo
litve.

KPI prireja danes tudi javno mani
festacijo o problemih tržaškega prista
nišča in o mednarodnih odnosih Trsta. 
Manifestacija bo od 17.30 do 19. ure na 
Trgu Stare mitnice, udeležila pa se je 
bosta posl. Willer Bordon in evropski 
poslanec Giorgio Rossetti.

■ Slovenska skupnost, ki je prav vče
raj predstavila svoje kandidate (o če
mer poročamo na drugem mestu), se 
bo danes obrnila na volilce preko ra
dijskih valov. Nosilec kandidatne liste 
SSk za občinski svet Aleš Lokar bo ob 
12.15 spregovoril po italijanskem de
želnem radiu, pol ure kasneje pa po 
slovenskem.

Med zanimivostmi volilne kampa
nje naj omenimo neobičajno polemi
ko, ki je nastala ob neki volilni oddaji 
zasebne televizijske postaje Tele4. Da 
bi se oddaja ne izrodila v običajne vo
lilne shode te ali one stranke, so si 
odgovorni te TV postaje zamislili 
novo formulo. Kandidatu, ki bi se po
javil na ekranu, bi ne zastavljali vpra
šanj novinarji, pač pa trije kandidati 
prav tolikih konkurenčnih list. Toda 
ta formula marsikomu ni bila po godu. 
Predstavniki Liste za Trst, KD, PSI in 
PRI so napisali odgovornim pri posta
ji, da se nameravanih oddaj ne bodo 
udeležili prav zaradi nove formule, ki 
da bi utegnila "okrniti podobo strank". 
Tako je vsaj v izjavi za tisk povedal 
sen. Gianfranco Spadaccia, ki je bil v 
četrtek zvečer prvi gost oddaje, na ka
teri pa se dva od "izpraševalcev", 
predstavnika PSI in PRI, sploh nista 
prikazala, tako da sta morala pred
stavniku SSk Sergiju Pahorju, ki se je 
edini odzval vabilu, priskočiti na po
moč dva novinarja. Sen. Spadaccia, ki 
kandidira tudi v Trstu na radikalni lis
ti smejočega se sonca, je seveda to 
dejstvo dokaj pikro komentiral, še po
sebno pa je bil polemičen do socialis
tov, ki jim je očital, da se izogibajo 
soočanja, potem ko je bil na prejšnjih 
volitvah prof. Agnelli izvoljen v senat 
na osnovi sporazuma, ki so ga poleg 
PSI in Liste za Trst podpisali tudi ra
dikalci.

Na četrtkovem zborovanju v Zgoniku

Budin se predstavlja volilcem
»Komunisti se na teh volitvah predstavljamo javnosti z vso svojo doslednostjo, v 

prepričanju, da smo in bomo delali za ugled Slovencev ter da bo naša manjšina na 
vseh ravneh uživala spoštovanje in pravice, ki ji pripadajo.« To je osnovna misel, ki jo 
je na četrtkovem zborovanju KPI v Zgoniku podčrtal tamkajšnji župan in glavni 
slovenski kandidat na komunistični listi za Deželo Miloš Budin.

»Komunisti spoštujemo mnenja in stališča vseh strank, smo pa prepričani, da je 
tisti del manjšine, ki s svojimi zastopniki v javnih upravah sodeluje s KD in LpT, 
preveč podrejen oblastem,« je še poudaril zgoniški župan, po mnenju katerega tak 
odnos negativno vpliva na enotnost manjšine. Po mnenju komunistov pride ta podre
jenost do izraza ne samo na deželni in pokrajinski ravni, ampak tudi v devinsko-na- 
brežinski občini, »kjer je SSk pred kratkim zavrnila sodelovanje s komunisti in raje 
izbrala pot zavezništva s KD, kar še dodatno razkraja slovensko manjšino v tej zaple
teni občinski stvarnosti«. Budin je obravnaval tudi odnose s socialistično stranko, pri 
čemer je naglasil, »da je fotografija deželnega odbornika PSI Carboneja po mestnih 
ulicah ovita v italijansko zastavo, kar bi bilo drugod po državi morda normalno, pri 
nas pa pomeni jasno sporočilo nacionalistom«.

Komunisti računajo, da bodo v deželni svet, kot v prejšnji mandatni dobi, izvolili 
dva slovenska predstavnika, Budina na Tržaškem in Ivana Bratino v goriškem volil
nem okrožju. Zgoniškega zborovanja, ki ga je v imenu sekcije J. Pegan vodil Boris 
Iskra, se je udeležil tudi kandidat za Deželo Ugo Poli.

Seminar ob primerih 
Biloslavo in Guilio
V Časnikarskem krožku v Trstu je 

včeraj potekal mednarodni seminar na 
temo: »Biti časnikar danes. Iskanje res- 
nice in njegove etične in juridične 
nieje. "Glasnost" v Afganistanu: pri- 
niera Biloslavo in Guilio.« Seminar je 
Priredilo Mednarodno združenje za 
človekove pravice v sodelovanju s Fa
kulteto za politične vede Univerze v 
Trstu in Atlantskim klubom Furlanije- 
-lulijske krajine.

Kot je uvodoma povedal prof. Gio- 
vanni Codevilla, pravici časnikarja, da 
obvešča, in državljana, da je obveščen, 
tvorita pravzaprav eno samo pravico, 
ki jo je treba zaščititi s primerno med
narodno zakonodajo. Prav v ta namen 
Pa je Biloslavov odvetnik Arrigo Ca- 
valieri predlagal zborovanju v odobri- 
rav resolucijo, v kateri se je zavzel 
[ned drugim za to, da bi vojni dopisni
ki imeli pravico opravljati svojo služ
beno dolžnost na vojnih področjih, ne 
ua bi bili akreditirani pri vojskujočih 
Se straneh.

Zelo zanimivo pričevanje o vojnem 
dopisništvu je na seminarju posredo- 
val časnikar dnevnika "Giornale Nuo- 
v° Lucio Lami, besedo pa je seveda 
lItlel tudi Fausto Biloslavo.

Nova knjiga o polpretekli zgodovini Trsta

Trst brez olepšav in spominov 
polnih nostalgične retorike
Na sedežu deželnega sveta je včeraj Claudio Tonel predstavil sedmo knjigo 

iz ciklusa, posvečenega tržaški polpretekli zgodovini. Pet knjig, ki so izšle v 
zadnjih sedmih letih, je sad dela udeležencev seminarjev, ki jih KPI vsako leta 
prireja v Cascini v Toskani. Sedma knjiga nosi naslov »Trieste cosi com’e« (Trst 
brez olepšav) in vsebuje prispevke enajstih avtorjev, med katerimi sta tudi Pavel 
Fonda in Ivan Verč. Spremno besedo je napisal Claudio Tonel.

Trst tak, kakršen je (to je dobesedni prevod naslova), se odraža v prispevkih 
avtorjev različnih političnih prepričanj in nazorov. Na tržaško polpreteklo doga
janje in posledice, ki jih je le-to povleklo s seboj v sedanjost in jih bo imelo 
nemara celo v prihodnosti, gledajo vsak iz svojega zornega kota. Bistveno pa je, 
da sprejemajo to dogajanje objektivno, brez cenene retorike in nostalgije. O 
polpretekli zgodovini namreč pišejo osebe, ki so dogodke po drugi svetovni 
vojni neposredno doživjale, pa tudi take, ki so te dogodke spremljale razmeroma 
od daleč. Mlajši avtorji, kot je na primer Ivan Verč, pa pišejo o načinu, kako 
podoživljajo zmrcvarjeno tržaško stvarnost in slovenstvo. Knjiga je namreč raz
deljena na tri dele: prvi vsebuje prispevke sindikalista CGIL Roberta Treua, 
podjetnika Federica Pacorinija in intelektualca Giuseppa Petronia. Drugi del je 
urednik strnil pod vabljiv naslov Intermezzo, in meni, da bo vzbudil največ 
zanimanja, če že ne polemik. Sestavljajo ga prispevki Pavla Fonde, Stelia Spada
ta in Ivana Verča. Kako na tržaško stvarnost gledajo ljudje, ki ne živijo v Trstu, 
pa izvemo iz tretjega svežnja prispevkov, ki so jih napisali Gianfranco Ellero, 
Tito Maniacco, Giulio Magrini, Nereo Battello in Luciano Padovese.

»Življenje v Trstu mora naprej, podreti mora namišljene mite, postati mora 
bolj objektivno in kritičnejše do samega sebe. Pričujoča knjiga skuša zato podati 
nekaj ocen o današnjem Trstu brez retorike,« je Tonel poudaril na včerajšnji 
predstavitvi, ki pa je bila le neformalna, saj bodo urednik in avtorji o knjigi še 
govorili po junijskih volitvah, tako da bo razprava bolj sproščena in daleč od 
kakršnegakoli političnega zlorabljanja, (mi)

Šola in njena problematika, podpis 
nove delovne pogodbe, boji in protesti 
šolnikov, zadržanje vlade in sindikal
nih organizacij — to so vprašanja, ki 
so že dalj časa v ospredju javnega 
mnenja. Kako naše šole doživljajo te 
čase, kaj mislijo šolniki in kakšno je 
njihovo stališče, v kakšnem vzdušju 
smo prišli do konca šolskega leta? S 
temi vprašanji smo se odpravili na se
dež Sindikata slovenske šole v Ul. 
Carducci 8, kjer smo se pogovarjali z 
njegovo tajnico Živo Marc.

»Tudi mi, kot sindikat, pa tudi naši 
šolniki smo se vključili v tokratno 
protestno gibanje v državi. Tu ne gre 
le za problem plač, temveč gre za pro
bleme šolskih struktur in reform. In 
teh problemov ne bo mogla rešiti niti 
nova delovna pogodba, pa čeprav z 
ekonomske plati nedvomno boljša od 
dosedanje. Ne bo namreč prinesla za
četka bolj kvalificirane šolske službe 
in začetka procesa šolske reforme.«

Slovenski šolniki in slovenske 
šole imajo seveda še svojo specifiko. 
»Res je, naše plače so nizke. Razen 
tega opravljamo šolniki dvojno delo, 
ker moramo delati dvojezično, pri
manjkuje pa tudi učnih tekstov, ki so 
italijanskim šolam na veliko izbiro.«

So problemi, ki jih še posebno po
stavljate v ospredje boja? »Naša šola 
nima avtonomije in s tem seveda niti 
ustrezne strukture. Če je delo naših 
šolnikov uspešno, če naša šola v redu 
deluje, sloni vse to na ramenih naših 
šolnikov. Za nemoteno delovanje šole 
je torej potrebna avtonomija, razen te 
pa seveda tudi šolska reforma. Na na
ših šolah smo se vključili v sedanji boj 
z blokado ocenjevanja na osnovnih šo
lah, na srednjih šolah pa ni ocenjeval
nih sej. Tako smo v tem boju izbrali 
samostojno pot, ki nam bolj ustreza, 
ob kateri pa poteka pouk nemoteno. 
Tudi stiki s starši potekajo normalno, 
tako kot tudi učni proces dijakov in 
učencev.«

Že od začetka boja in pogajanj za 
novo delovno pogodbo in za rešitev 
številnih vprašanj, ki zadevajo šolo 
v Italiji, se je Sindikat slovenske 
šole v Trstu povezal s sindikalnimi 
organizacijami raznih manjšin, kot 
na primer s SAUT-ecole iz Aoste in 
SSG iz Bočna. »Povezali smo se z nji
mi, ker imamo podobno problematiko. 
Skupno smo zahtevali srečanje z mi
nistrom za šolstvo Gallonijem in z mi
nistrom za javne uprave Pomicinom. 
Upamo, da bo lahko do srečanja prišlo 
že prihodnji teden v Rimu.«

Kako pa dijaki in starši občutijo te 
razmere? »Naši dijaki niso občutili 
kakšnih kvarnih piosledic sedanjega 
protestnega gibanja, ker formalnih 
spričeval še ni bilo. Imamo tudi obču
tek, da starši razumejo upravičenost 
zahtev šolnikov in njihovih sindikal
nih zastopstev. Seveda živimo v stalni 
napetosti. Položaj se iz dneva v dan 
spreminja. Če bomo sprejeti v Rimu, 
bomo lahko predvidevali, kako se bo 
vse izteklo. Naj pa povemo, da je v 
tem trenutku edino orožje, ki ga ima
mo šolniki v rokah to, da ne izdamo 
spričeval. Pričakujemo, da bo to do
volj močan pritisk na vlado in da bo 
javno mnenje uspelo pritisniti tudi na 
odgovorne v Rimu.«

Seveda ima slovenska šola, kot 
smo že poudarili, še svoje dodatne 
probleme dvojezičnega dela za vse

šolske uslužbence. »Želimo si doseči, 
da bi bila našim šolnikom polno pri
znana leta poučevanja na šolah, četudi 
nimajo ustreznega naslova in da bi 
bilo priznano pedagoško izpopolnje
vanje naših učiteljev ob delu, ki ga na 
učiteljišču Slomšek vodijo docenti iz 
Ljubljane. Hoteli bi priti do dodatne
ga organika DOA, s katerim bi nado
mestili slovenske učitelje, ki so dode
ljeni šolskemu skrbništvu ali pa so na 
študijskem delu v Ljubljani. Pa še več 
drugih problemov je, ki bi jih bilo tre
ba rešiti.«

Se slovenski šolniki v glavnem dr
žijo smernic vašega sindikata? »Pet
najst članov šteje naš odbor in vedno 
skušamo biti prisotni na naših šolah, 
da sami preverimo položaj. Prav tako 
smo v stiku z glavnimi italijanskimi 
sindikalnimi organizacijami. Upamo, 
da bodo sedanje protestne manifesta
cije uspešne, da se pod vplivom javne
ga mnenja sensibilizira tudi italijanski 
parlament, ki naj pristopi k reševanju 
vseh problemov, ki že dolga leta čaka
jo šolo.«

NEVA LUKEŠ

Obvestilo SSŠ
Od Sindikata slovenske šole 

smo sinoči prejeli naslednje spo
ročilo:

Odbor Sindikata slovenske šole 
- tajništvo Trst ugotavlja, da je bil 
v Rimu podpisan v roku okvirni 
sporazum za šolsko osebje (16 me
secev po tistem za prejšnje trilet-
jelh

Čeprav brez dvoma ta še ne re
šuje problemov šolstva v Italiji, je 
večmesečno stavkovno obdobje 
izvajalo pritisk na javno mnenje 
in opozorilo stranke v vladi in 
parlamentu na globoko nelagodje 
šolnikov. Zato je upati, da jih je 
spodbudilo tudi k reševanju vse 
šolske problematike.

V sredo, 15. t. m., imamo sindi
kati manjšin — SAVT-ecole iz 
Aoste, SSG iz Bočna in Sindikat 
slovenske šole — srečanje na po
svetnem ministrstvu o problemih 
šol manjšin.

Sindikat Slovenske šole zato 
prekinja stavkovno gibanje in 
vabi učitelje in profesorje, naj se 
vrnejo k rednemu delu.

Tajništvo SSŠ

Akcija »Cisti Kras«
Na pobudo odborništva za zdrav

stvo in higieno tržaške občinske upra
ve bo jutri stekla ekološka akcija 
»Čisti Kras«. Poleg raznih občinskih 
služb bodo pri njej sodelovali KZE, 
cestno podjetje ANAS, gozdni čuvaji, 
Koordinacijsko združenje kraških vasi 
in naravovarstvene organizacije.

Prireditelji si seveda obetajo, da ak
cija ne bo samo simbolična, ampak da 
bodo očistili dve obsežni kraški ob
močji. Udeleženci se bodo zbrali jutri 
ob 7.30 pri kamnolomu Faccanoni, od 
koder se bo ena skupina napotila proti 
motelu Rosandra pri Pesku, druga pa 
proti bivši klavnici na Opčinah.

Vse informacije dobite danes do 14. 
ure na tel. 630059 ali 6754304.

Njene korenine segajo do Boljunca

Manuela je prva policijska 
podinšpektorica na Tržaškem

Trvo
Manuela Dalvise

ie uSnJ^e^ e Jz tržaške pokrajine, ki 
Po/irIc)<? 0PraviIo državni natečaj 

'tUeln ^s,.9a podinšpektorja, je Ma- 
i^didni^56' /zPit je bil zahteven, 
.360 ;u?V,ve^0' delovnih mest pa 
to. Priorn^F Tržačanka se je temelji- 
n^n trnriVl a v vseh predmetih in 
Bftboriln tse ie obrestoval, saj si je 
d?2 kakn Pomembno imenovanje. 
,irn, fr; .dva tedna bo odpotovala v 
letni terni obiskovala poseben celo- 

al za podinšpektorje.

Manuela se je rodila v Trstu in sta
nuje v mestnem središču. Njene kore
nine pa segajo vse do Boljunca, saj je 
po materini strani slovenskega porek
la. Ko nas je obiskala v uredništvu, 
smo se brez težav pogovarjali v slo
venščini. Povedala je, da preživlja 
svoj prosti čas v Boljuncu, kjer živi 
njena babica Maria Pettirosso por. Ze
hali. Z babico, z mamo Francesco Ze
hali in s teto Vando se vedno pogo
varja v slovenskem jeziku. Mlada, 
svetlolasa in vitka podinšpektorica je 
začela svojo poklicno pot kot usluž
benka na pošti, lani pa je zmagala na 
natečaju in tako dobila službo kot po
licijska agentka. Ker je dobro obvla
dala oba jezika, so jo zaposlili pri ob
mejni policiji.

»V svojem poklicu nisem imela ni
kakršnih težav. Že res, da so me v 
začetku kolegi morda gledali z neza
upanjem, a že po nekaj mesecih.so se 
prepričali, da so jim ženske povsem 
enakopravne in da so za nekatere na
loge celo veliko primernejše od moš
kih,« je odgovorila Manuela na vpra
šanje, ki smo ji ga postavili v sproš
čenem pogovoru v našem uredništvu. 
Povedala je še, da zaradi svojega slo
venskega porekla v delovnem okolju 
ni imela nikakršnih težav. »Ponosna 
sem, da sem Slovenka,« je rekla pre
pričano. »Sicer pa mi je znanje mate
rinščine v mojem poklicu res veliko 
pomagalo in marsikdo me je celo ob
čudoval, ker obvladam dva jezika.«

Javni tožilec zahteval 14 let zapora 
za agenta, ki sta streljala na Greca

V močno zastraženi sodni palači se 
je včeraj na prizivnem porotnem so
dišču v Trstu nadaljeval proces o 
umoru padovskega avtonomista Pietra 
Greca. Proces je potekal nadvse mir
no, udeleženci so bili maloštevilni, 
redki avtonomisti pa so tiho sedeli v 
dvorani in pisali v svojo beležnico.

Včeraj popoldne pa se je zgodilo 
nekaj, kar odvetniki Borean, Civello, 
Morgera in D'Onofrio, se pravi branil
ci štirih obtožencev, prav gotovo niso

pričakovali: državni pravdnik Arrigo 
Mellano je zahteval, naj 28-letnega 
agenta DIGOS Maurizia Bensa in 36- 
letnega agenta tajne službe SISDE 
Maurizia Nunzia Romana obsodijo na 
14 let zapora in jima obenem za vse 
življenje prepovedo opravljanje javnih 
služb zaradi namernega umora (prvos
topenjsko sodišče jima je dodelilo 8 
mesecev zaporne kazni). Za 33-letnega 
podinšpektorja DIGOS Giuseppa Gui- 
dija je predlagal 2 leti zapora zaradi

nenamernega umora (na prvostopenj
skem sodišču je bil oproščen), 40-let- 
nega agenta Maria Passanisija pa naj 
bi sodišče oprostilo obtožbe povzročit
ve telesnih poškodb.

Na včerajšnji razpravi so skušali od
vetniki obtožencev pred sodnikom De 
Liddom, svetovalcem Clisellijem in 
porotniki izpodbiti vse dokaze proti 
njihovim varovancem. Njihove argu
mentacije pa niso povedale nič nove
ga. Dejansko so ponovili razlago, ki so 
jo že predstavili prvostopenjskemu so
dišču. Vztrajno so trdili, da so agenti 
domnevah, da so v življenjski nevar
nosti. Greco naj bi namreč napravil 
sunkovito kretnjo. Zagovor odvetni
kov je bil vsekakor precej šibak.

Javni tožilec Mellano je iz pričevanj 
obtožencev, prič in civilne stranke 
razbral naslednje: Romano je na oz
kem hodniku poslopja v Ul. Giulia 
streljal prvi, takoj za tem pa je bilo 
slišati strele iz pištole Passanisija. Prvi 
je kot kaže, meril v višino prsnega 
koša, drugi pa v noge. Smrtno ranjeni 
Greco je imel še dovolj moči, da je 
zbežal ven, kjer je začel streljati nanj 
še Bensa. Podinšpektor Guidi je vodil 
ostale tri agente in čeprav osebno ni 
streljal, je po mnenju javnega tožilca 
posredno kriv za smrt avtonomista. 
Včerajšnja razprava se je zavlekla do 
poznega popoldneva. Za odločitev pri
zivnega porotnega sodišča pa bomo 
verjetno izvedeli že ta torek.

Deček med igranjem padel 
s strehe in se smrtno ranil

Huda nesreča je včeraj iztrgala družini Valle iz Ul. Grimani 22 komaj 11 let 
starega Marca. Deček se je zgodaj popoldne igral doma. Mama, 43-letna Annalisa 
Cergueni, je bila prepričana, da je v sobi in ni opazila, da je začel plezati na 
streho. Brezskrbno je pospravljala po kuhinji, nenadoma pa je zaslišala presunljiv 
otroški krik, nato pa top udarec. Prestrašena je pogledala skozi okno in videla na 
tleh sinčka, ki ni kazal znakov življenja.

Takoj je stekla na dvorišče in mu skušala pomagati, a Marco ni odpiral več 
oči. Ugotovila pa je, da je deček še živ. Hitro je stekla v gornje nadstropje, 
zavrtela telefonsko številko 113 in obupana povedala, kaj se je zgodilo. Policisti 
so kmalu zatem prihiteli v Ul. Grimani, z njimi pa je prispel tudi rešilec Rdečega 
križa. Reševalci so našli na dvorišču mamo, ki se je sklanjala nad ranjenim otro
kom.

V katinarski bolnišnici so takoj ugotovili, da je deček v življenjski nevarnos
ti. Pri 8-metrskem padcu se je hudo poškodoval po vsem telesu. Odpeljali so ga na 
oddelek za oživljanje in si pridržali prognozo. Zdravniki so upali, da mu bodo 
morda z operacijo lahko rešili življenje. Ves trud kirurgov pa je bil zaman in 
dečkovo srce je prenehalo biti včeraj zvečer v operacijski sobi.
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/V SPDT vabi na
/spot! 17. srečanje obmejnih planinskih društev 
um FJK, Slovenije in Koroške
ki bo jutri, 12. t. m., v Mačkoljah,
SPORED: ob 9.30 iz Boljunca pohod po Dolini Glinščice do Mačko!j, ob 14.

CAHA KUIIALIE ICO ARTIGIANA »OPICINA 

HRANILNICA IN POSOJILNICA - OPČINIC

KD F. VENTURINI - DOMJO

SAG RA na Krmenki
□ Danes, 11. t. m.: ob 16. uri odprtje kioskov. Od 20. do 24. ure PLES.
L! Jutri, 12. t. m.: ob 10. uri odprtje kioskov. Ob 17. uri kulturni program: 
Pihalni orkester KUD Karol Pahor iz Pirana, Tržaška folklorna skupina Stu 
ledi, Plesna skupina KD F. Prešeren iz Boljunca. Od 20. do 24. ure PLES.
□ V ponedeljek, 13. t. m.: ob 16. uri odprtje kioskov. Od 20. do 24. ure 
PLES.
Vse tri večere bo igral ansambel POMLAD - Delovali bodo dobro zalo
ženi kioski z domačo kapljico, ribami in specialitetami na žaru.

Vabljeni!

koncerti
Verdi
Ciklus simfonične komorne glasbe
V katedrali sv. Justa bo nocoj ob

20.30 ponovitev koncerta orkestra in zbo
ra Oberland Buhne pod vodstvom RU
DOLFA MAIER-KLEEBLATTA. Na spo
redu bodo Mozartove skladbe.

Danes ob 18. uri nastop znanega pia
nista Micheleja CAMPANELLE, ki bo 
izvajal izključno Mozartove skladbe. 
Vstopnice so na razpolago pri blagajni 
gledališča.

V ponedeljek, 13. t. m., bo v mali 
dvorani gledališča Verdi koncert za 
klavir, štiriročno ga izvajata Valter . AT-, 
TANASI in Lucia BOLOGNESE. Na pro
gramu Satiejeve, Debussyjeve, Ravelove 
in Novakove skladbe.

II Pošto delle Fragole
V ponedeljek, 13. t. m„ ob 20.30 v baru 

"II Pošto delle Fragole" v parku bivše 
umobolnice pri Sv. Ivanu koncert skupi
ne Fabio Mini Ouartetto.

Danes, 11. t. m., ob 20.30 bo v cerkvi 
sv. Andreja in Rite (Ul. Locchi 22) kon
cert orglarja Marca PUCILLIJA. Izvajal 
bo Bachove, Franckove in Hindemithove 
skladbe. Vstop prost.

razne prireditve
Magnet organizira jutri, 12. 6., ob 20.30 

v gledališču S. Maria Maggiore - Ul. 
Collegio 6 (nad rimskim amfiteatrom) 
jazz koncert skupine FABIO MINI GRO
UP.

Concentus organi v sodelovanju z de
želnim sedežem RAI v Trstu in FINCAT 
vabi na KONCERT ORGANISTA HU
BERTA BERGANTA jutri, 12. junija, ob
20.30 v cerkvi sv. Mohorja in Fortunata v 
Rojanu. Vstop prost!

Glasbena matica vabi na sledeče na
stope: v ponedeljek, 13. 6., ob 18. uri v 
Slovenskem šolskem centru v Miljah; v 
torek, 14. 6., ob 18. uri v Dijaškem domu 
v Trstu, ob 20.30 v dvorani I. Gruden v 
Nabrežini in v Prosvetnem domu na Op
činah.

Glasbena matica Trst - šolsko leto 
1987/88 - ZAKLJUČNE AKADEMIJE 
GOJENCEV GLASBENE MATICE: 
evangeličansko-luteranska cerkev, Trg 
Panfili. V sredo, 15. junija, ob 20.30 - Ta
mara Ražem, Marko Ozbič - klavir, Raf
faella Petronio - violina, Aljoša Starc - 
klarinet, Miran Pisani - trobenta, Max 
Černigoj, Jordan Pisani - kitara, Aleksi 
Jercog, Aleksej Mahnič, Maurizio Mar- 
chesich - harmonika, Marko Ozbič, Clau- 
dia Sedmach, Verenka Terčelj - klavir 
ska spremljava. V petek, 17. junija, ob
20.30 - Tomaž Fabec, Claudia Sedmach - 
klavir, Maila Ozbič, Marko Sancin - vio
lina, Erika Buzečan, Marjana Debeljuh, 
Metka Zeriali - flavta, Marko Štoka - kla
rinet, Francesco Furlanich, Adam Selj - 
harmonika, Marko Ozbič, Tamara Ra
žem, Aljoša Starc - klavirska spremljava. 
Vabljeni!

DRUŠTVO
SLOVENCEV
MILJSKE
OBČINE

zbor Jadran 
vrtec in šola

vabijo na

VESELICO
danes, 11. t. m., ob 19. uri
v Slovenskem centru v Miljah

Gostujeta vrtec in dramska sku
pina iz Boljunca.

kino
ARISTON - 17.00, 22.15 Vorrei che tu 

fossi qui, r. David Leland, i. Emily 
Lloyd, Tom Bell.

EKCELSIOR I - 18.00, 22.00 AlTimprov- 
viso uno sconosciuto, i. Diane Lane,

EXCELSIOR II - 18.15, 21.45 II pranzo di 
Babette, dram., Danska 1987, r. G. 
Axel, i. S. Audran, B. Federspiel.

NAZIONALE IV - 16.30, 22.00 Siesta, 
dram., ZDA 1988; i. E. Barkini, I. Ros-

■ sellini.
NAZIONALE I - 16.30, 22.15 Sing Sing 

chiama Wall Street.
NAZIONALE II 16.30, 22.15 Tutto guella 

notte, kom., ZDA; r. Ch. Columbus; i. 
E. Shue, K. Coogan.

FENICE - 18.30, 22.15 La regina della 
notte, -□ □

GRATTACIELO - 16.30, 22.15 Ceneren- 
tola, ris., prod. Walt Disney.

MIGNON - 16.30, 22.15 Top Gun, akc., 
ZDA 1986, 110'; r. T. Scott; i. T. Cruise, 
K. McGills.

EDEN - 16.00, 20.00 La vicina di časa, 
porn.,

NAZIONALE III - 16.30, 22.15 Ouella 
villa in fondo al parco.

VITTORIO VENETO - 16.45, 22.45 L’ul- 
timo imperatore, dram., It./ZDA 1987 
1987, 203', r. B. Bertolucci, i. J. Lone, J. 
Chen.

CAPITOL - 16.30, 22.00 Tre scapoli e un 
bebe, kom., ZDA 1988, r. L. Nimoy, i. 
Steve Guttenberg, Tom Selleck, Ted 
Danson

LUMIERE FICE - 17.00, 22.00 Sid e Nan- 
cy, glasbeni.

ALCIONE - 16.00, 22.00 Basil, 1’investi- 
gatore topo, ris., ZbA 1986, prod. Walt 
Disney.

RADIO - 15.30, 21.30 Taboo n. 4, la de- 
generazione, porn.,

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

predstavljamo vam novost »Cosa« in še mnogo drugega
Glede motorjev Piaggio vam imamo precej novega povedati. 
Najprej gre za motor Cosa. Potem je tu Boss. motorno 
kolo s kick-starterjem in utripajočimi lučmi. Vespa 
50 Rush ima 50 odstotkov moči več (in kakšen 
pospešek, fantje!). Tuje tudi Vespa 50 
Roberta in Vespa PK avtomatik po 
promocijskih cenah. Prodajamo tudi mikrovozilo 
Sulky z motorjem Piaggio, za katero ni potrebno 
vozniško dovoljenje, imamo pa tudi novo Ape 703 diesel. Med 
motorji Gilera lahko izbirate med novim cestnim modelom »125 
MX1« in modeloma enduro »125 XR1« in,»125 Rl«. Komur so 
bolj všeč starejši modeli in ne bi rad zapravil preveč denarja, 
bomo razkrili skrivnost : pri Rotlu imamo nekaj čisto 
novih po neverjetni ceni. To zato, ker hočemo postaviti 
piki na o. Toda da bi se to res zgodilo in če hočete 
zvedeti vse o barvah novih modelov in čim več o 
vseh možnih modelih, je le ena pot, in sicer tista, 
ki vodi k Rotlu v Ul. sv. Frančiška 50.

^0.

Zastopstvo 
PIAGGIO-GILERA TRST - Ul. sv. Frančiška 50

SKD L GRUDEN

priredi 10., 11. in 12. junija

4. kraški 
praznik piva

Danes, 11. 6., igra ansambel 
HAPPV DAY; jutri, 12. 6., pa 
rock-skupina MARTIN KRPAN.

Program vsebuje tudi vrsto za
bavnih igric.

Kioski so odprti od 17. do 1. 
ure.

včeraj - danes
Danes, SOBOTA, 11. junija 1988

SREČKO
Sonce vzide ob 5.15 in zatone ob 20.54 

- Dolžina dneva 15.39 - Luna vzide ob 
2.50 in zatone ob 18.12.

Jutri, NEDELJA, 12. junija 1988
ADELA

PLIMOVANJE DANES: ob 02.40 naj- 
nižje -50 cm, ob 09.03 najvišje 18 cm, ob 
13.57 najnižje -14 cm, ob 20.09 najvišje 51 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
24,2 stopinje, zračni tlak 1014,7 mb usta
ljen, brezvetrje, vlaga 70-odstotna, nebo 
skoraj jasno, morje skoraj mirno, tempe
ratura morja 22,1 stopinje.

ROJSTVA, SMRTI IN OKLICI
RODILI SO SE: Lorenzo Visintin, Da

niele Loss, Michele Paliaga, Matteo 
Scozzarella, Alessia Tadina.

UMRLI SO: 56-letni Sergio Urbani, 66- 
letna Marcella Vigini, 93-letna Giuseppi- 
na Dose, 6-letni Alberto Gressani, 83-let- 
na Virginia Verginella, 75-letna Maria 
Riavez, 64-letni Antonio Ritani, 66-letna 
Anna Giuffre, 66-letna Palmira Betteg- 
hella, 77-letni Francesco Volpis, 46-letna 
Lidia Stok.

OKLICI: uradnik Robert Doz in brez
poselna Daniela Zonta, uradnik Remigio 
Bernardis in uradnica Gabriella Eva, 
knjigovodja Ivo Sušič in uradnica Cinzia 
Brosch, uradnik Alessandro Montaguti in 
univ. študentka Anna Maria Csaki, fi
nančni stražnik Antonio De Marini in 
gospodinja Mirella De Giorgi, uradnik 
Giorgio Zaccaria in uradnica Valentina 
Vidah, zdravnik Mauro Lesti in zdravni
ca Luisa Azzaroni, fotostavec Gianni Fa
bio Delise in univ. študentka Elena Met- 
ton, cvetličar Gianpaolo de Carli in štu
dentka Daniela Placer, kuhar Giampietro 
Zuliani in tehnik Nicoletta Brigadini, so
cialni asistent Fabio Sardo in učiteljica 
Lorella Tessarotto, geometer Fabrizio 
Mioni in spremljevalka Tiziana Rizzatti, 
uradnik Roberto Ouarantotto in trgovka 
Mirella Benvenuto, mehanik Renzo De- 
lebn in gospodinja Emidia lerco, uradnik 
Alessandro Meden in trgovka Luisa But- 
ti, delavec Ezio Tirello in prodajalka 
Carmen Susjan, trgovec Fabio Bonifacio 
in trgovka Elisabetta Chiostergi, čuvaj 
Sergio Viezzoli in prodajalka Patrizia Al- 
bano, trgovski agent Lorenzo Giurco in 
gradbena risarka Manuela Alzetta, težak 
Fabrizio Toffolo in kuharica Susanna 
Ambrosi, uradnik Gianfranco Rodinis in 
uradnica Mariella Paoletti, trener Aldo 
Gierardini in študentka Patrizia Maria 
Gabriella Barbera, agent finančne straže 
Francesco Palmas in računovodja Arian- 
na Giurin, uradnik Fabio Vigini in urad
nica Elisabetta Svetlic, igralec Adriano 
Giraldi in gledališka operaterka Nicolet
ta Laudano.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 6. junija, do sobote,
11. junija 1988

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Ul. Giulia 1, Ul. S. Giusto 1, Ul. Fellu- 

ga 46, Ul. Mascagni 2, Ul. Flavia 89 (Zav
ije).
PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Ul. Giulia 1, Ul. S. Giusto 1, Ul. Fellu- 

ga 46, Ul. Mascagni 2, Ul. Mazzini 43, Ul. 
Tor S. Piero 2, Ul. Flavia 89 (Žavlje).

PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo 
po telefonu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Mazzini 43, Ul. Tor S. Piero 2, Ul. 

Flavia 89 (Žavlje).
PROSEK (tel. 225141 in 225340) - samo 

po telefonu za najnujnejše primere. 
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

_ _ _ _ _ _ _ izleti_ _ _ _ _ _
Zvezi upokojencev CGIL Devin-Nab- 

režina-Križ prirejata v nedeljo, 19. juni
ja, izlet v Abano Terme in na področje 
Colli Euganei. Vpisovanje na sedežih v 
Križu in Nabrežini ob uradnih urah, tel. 
200036.

Društvo slovenskih upokojencev v 
Trstu prireja izlet na Sviščake nad Ilir
sko Bistrico 29. junija. Vpisovanje na se
dežu društva, Ul. Cicerone 8, v četrtek, 
16. junija, od 9. do 10. ure za člane in od 
10. do 11. ure za nečlane.

/ - N
velika izbira avtoradiov 
najboljših znamk

UNIVERSALTECN1CA
SPECIALIZIRANI SERVIS

TRST - Ul. Machiavelli 3
\______ _________J

KD Rovte-Kolonkovec
jutri, 12. junija, ob 17. uri

SPOZNAŠ 
SVOJE VINO?

Občinstvo je naprošeno, da se 
pridruži večeru ob 19. uri. Na spo
redu nagrajevanje, družabnost, 
glasba in večerja.

GLASBENA
MATICA

TRST

Šolsko leto 1987/88
zaključne akademije 

gojencev šole 
glasbene matice

evangeličansko-luteranska cerkev 
Trg Panfili

V ponedeljek, 13. 6., ob 20.30 
VOKALNO-INSTRUMENTALNI 

VEČER
Otroški pevski zbor 
Dekliški pevski zbor 
Godalni orkester 
Dirigenta: Borut Logar, Stojan 

Kuret
Vabljeni!

šolske vesti
Učenci in učiteljstvo osnovne šole F. 

Bevk z Opčin vabijo starše in prijatelje 
na zaključno šolsko prireditev, ki bo da
nes, 11. t.m., ob 19.30 v Prosvetnem domu 
na Opčinah.

Učenci osnovne šole D. Kette vabijo 
na zaključno šolsko prireditev, ki bo v 
šolskih prostorih danes, 11. t.m., ob 10.30.

Nižja srednja šola I. Gruden vabi na 
zaključno šolsko prireditev, ki bo v ob
činski telovadnici v Nabrežini danes, 11. 
junija, ob 18.30.

Učenci osnovne šole F. Milčinski va
bijo na zaključno šolsko prireditev, ki bo 
v šolskih prostorih danes, 11. 6., ob 18. 
uri.

Srednja šola F. Erjavec sporoča, da bo 
zaključna šolska prireditev danes, 11. ju
nija, ob 20. uri v Kulturnem domu na 
Proseku.

Učenci osnovne šole J. Srebrnič iz 
Gabrovca vabijo na zaključno šolsko 
prireditev, ki bo na šoli danes, 11. t. m., 
ob 17. uri. Ogled razstave ročnih del bo 
tudi jutri, 12. t. m., od 9. do 12.30.

razstave
V TK Galeriji je odprta razstava z na

slovom UMETNOST V OBLEKI Branke 
Donassy, Magde Starc-Tavčar in Marije 
Vidau.

V Kraški galeriji razstavljajo do 15. 
junija F. DEGRASSI, R. DE MATTIA, M. 
ISRAEL, N. LAURENI in E. ŽERJAL.

V Galeriji Studio PHI (Ul. S. Michele 
8/1) bo do 19. junija na ogled fotografska 
razstava GAETANA ZANNIBONIJA.

V Ljudski knjižnici (Ul. Teatro Roma
no 7) bodo danes ob 17.30 odprli fotog
rafsko razstavo Fabia Balbija z naslovom 
"Sahara N'Ajjer".

V galeriji Cartesius (Ul. Marconi 16) 
bo do 16. t. m. odprta razstava likovnikov 
HELGE CMELKE in ROBERTA SVO
BODE.

Osnovna šola na Proseku vabi na 
ogled razstave risb in ročnih del. Razsta
va bo odprta jutri, 12. t. m., od 10. do 19. 
ure in v ponedeljek, 13. t. m., od 8. do 12. 
ure.

Učiteljišče A. M. Slomšek s priklju
čeno vzgojiteljsko šolo vabi na ogled 
razstave risb in ročnih del. Razstava bo 
odprta jutri, 12. t. m., ob 10. do 19. ure ter 
v ponedeljek, 13. t. m., od 8. do 13. ure.

Učenci osnovne šole Sesljan-Devin 
vabijo na ogled razstave ročnih in likov
nih izdelkov, ki bo v šolskih prostorih 
danes, 11. 6., od 16. do 19. ure in jutri, 12. 
6., od 10. do 13. ure.

V umetnostnem studiu N. Bassanese
(Trg Giotti 8, I. nadstr.) bo do 15. julija 
na ogled razstava JASPER JOHNS: LET
NI ČASI.

_ _ _ _ _ prispevki_ _ _ _ _
Ob 10. obletnici smrti dragih staršev 

darujeta sinova Carlo in Boris Kovač
25.000 lir za MPZ Vesela pomlad in
25.000 lir za SKD Tabor.

V spomin na drago žena, mamo in 
nono Mileno Zahar daruje družina
100.000 lir za MePZ Slovenec, 100.000 lir 
za cerkveni pevski zbor v Borštu, 50.000 
lir za Sklad M. Čuk in 50.000 lir za cer
kev v Borštu.

V spomin na sina Edija Vecchieta da
ruje mama 100.000 lir za PD Kolonkovec.

V spomin na pok. Lauro Čok darujejo 
za ŠD Adria: družine Žerjal in Žerjul
30.000 lir, Eta Sedevčič 10.000 lir, družine 
Luciano Malalan in Gherdovič 20.000 lir, 
60-letniki iz Lonjerja in Katinare 40.000 
lir ter Radivoj Pečar z družino in Neven
ka Pečar 20.000 lir za ŠD Adria.

_ _ _ _ mali oglasi_ _ _ _
V STANDREŽU je odprl osmico Stanko 

Marušič. Toči belo in črno vino ter po
nuja domači prigrizek.

OSMICO ima Alojz Kante v Praprotu na 
št. 18.

PRI ŽUPANOVIH v Medji vasi je odprta
Osnovnošolci s Peska vabijo starše in 

vaščane na prikaz diapozitivov ob petju 
in recitacijah, ki bo v ponedeljek, 13. ju
nija, ob 14. uri v šolskih prostorih. Isto
časno bo v šoli razstava risb in ročnih 
izdelkov.

Učenci in učitelji osnovne šole K. Ši
rok vabijo na zaključno šolsko priredi
tev, ki bo po maši v ponedeljek, 13. juni
ja, ob 10.30 v šolskih prostorih. Obenem 
vabijo na ogled razstave likovnih in roč
nih izdelkov, ki so jih pripravili otroci, 
ki so obiskovali podaljšani pouk.

Sindikat slovenske šole sporoča, da je 
do 20. junija odprt rok za vključitev no
vih prosilcev v posebni seznam študen
tov na skrbništvu za poučevanje na slo
venskih šolah. Sedanje lestvice posebne
ga seznama ostanejo v veljavi tudi za 
prihodnje šolsko leto - kot ostale pokra
jinske lestvice suplentov (min. okr. 64 od 
4. 3. 88) - zato tistim, ki so že vljučeni 
vanje, ni treba na novo vlagati prošnje. 
Informacije dobite na sedežu SSŠ, Ul. 
Carducci 8/II.

razna obvestila
ANPPIA - Vsedržavno združenje itali

janskih antifašističnih političnih prega
njancev priredi srečanje političnih pre- 
ganjancev (obtoženi in obsojeni od fašis
tičnega sodstva ali konfinirani) v soboto, 
18. junija, ob 15.30 v Kulturnem domu A. 
Ukmar - Domjo. Vpisovanje za srečanje 
na sedežu združenja v Ul. Crispi 3, II. 
nadstr. Za informacije tel. na št. 730306 
od 9. do 12. ure ter od 16.30 do 18.30 ob 
ponedeljkih, sredah in petkih.

Danes, 11. junija, ob 16. uri pri zdru
ženju Grande Fraternita Universale - Ul. 
S. Lazzaro 5, bo psihiater dr. Boris Kariš 
predaval o skupinski dinamiki in gestalt- 
skih izkušnjah. Predavanju bo sledil 
praktični seminar (danes od 16. do 22. 
ure in jutri od 9. do 13. ure). Vstop prost.

Glasbena matica vabi na OBČNI 
ZBOR, ki bo v petek, 24. junija, ob 19.30 
v prvem in ob 20. uri v drugem sklicanju 
na šoli Glasbene matice, UL R. Manna 
29.

osmica.
OSMICO je v Zgoniku na št. 15 odprl 

Marjo Milič. Toči pristno belo kapljico 
in teran.

V GORICI oddamo v najem trisobno so
dobno urejeno stanovanje. Informacije 
v goriškem uredništvu, tel. 0481/83382.

18-LETNO DEKLE išče kakršnokoli res
no zaposlitev. Tel. na št. 577079 ob uri 
kosila.

DVONADSTROPNO POČITNIŠKO HI
ŠICO, na novo opremljeno, 25 km od 
Vrhnike, v neokrnjeni naravi ob robu 
gozda, 6 ležišč, 2 dnevna prostora, ka- 
minet, kuhinja, WC, tuš, terasa, pokrit 
prostor za 3 avtomobile, parcela 2.000 
kv.m oddajamo. Tel. 040/744556.

VSA GOSPODINJSKA IN VRTNA 
DELA želim opravljati 1-krat tedensko 
pri slovenski družini. Tel- 
003866/35121.

PRODAM register-blagajno, 10 seštev
kov, 4 oddelki, električna, 450.000 lir in 
drugo, 1 seštevek, 4 oddelki, 300.000 
lir, skoraj novi, znamke Asler. Tel- 
040/767235.

PRODAM fiat 500 po zelo ugodni ceni- 
Tel. 200834.

TAKOJ zaposlimo sposobno in vestno 
natakarico v gostilni Veto - Opčine, 
tel. 211629 vsak dan razen ob torkih.

PRODAM stanovanje 71 kv. m z garažo 
v Nabrežini. Tel. 200586.

PRODAM jadrnico 470 v dobrem stanju- 
Tel. 211688 od 13.30 do 14.30.

PRODAM mali tovornjak lupetto OM 5 
kabino ali brez. Za informacije telef°' 
nirati na št. 0481/391209.

PRODAM citroen viša club II, 650 ku"' 
cm, rdeče barve, letnik ’83, prevoženi J
27.000 km, v odličnem stanju. Za in'°|. 
macije telefonirati na št. 53396 a 
43713.

velika izbira avtoradiov 
najboljših znamk
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menjalnica
Ameriški dolar......................... 1270.—
Nemška marka ....................... 740.—
Francoski frank....................... 218.—
Holandski florint .................... 660.—
Belgijski frank......................... 34,50
Funt šterling............................. 2290.
Irski šterling............................. 1965.—
Danska krona........................... 191.—
Grška drahma ......................... 8,50
Kanadski dolar ........................ 1020,—

9. 6. 1988 3
g 50

Japonski jen .........................
Švicarski frank ....................... uu
Avstrijski šiling....................... onO-"
Norveška krona ...................... onO --'
Švedska krona......................... 1 g 50
Portugalski eskudo................ jg 50
Španska peseta....................... ggQ_
Avstralski dolar ..................... g 58
Debeli dinar............................. g/jS
Drobni dinar............................. ^

BCIKB BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

Telef.: Sedež 04°^ 131 
Agencija DomjO 611
Agencija Bojan 411
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Priloga Primorskega dnevnika Minikrižkraž številka 8: dosegli smo nov rekord

Pred počitnicami rekordno število 
vaših prispevkov - kar 226 risbic!

Dragi minikrižkraževci,
s koncem šolskega leta 1987/88 se tudi mi začasno poslav
ljamo. Za to šolsko leto končujemo objavo naših štirih po
sebnih strani »Otroci rišejo«.

V prejšnji številki smo se očitno ušteli glede števila va
ših prispevkov. Zapisali smo namreč, da ste verjetno pre
več zaposleni z učenjem, ker se bliža konec šolskega leta. 
Dobili smo »le« 142 vaših risbic.

Tokrat pa smo presegli vse rekorde — prejeli smo kar 
226 vaših risbic!

Kaj še zapisati ob tako visokem številu prispevkov? Prva 
misel, ki se nam poraja, je seveda ta, da smo z Minikrižkra- 
žem ugodili vaši potrebi po novi vrsti »lahkega« (in upajmo 
poučnega) branja. Ugankarstvo je bilo že od nekdaj pri nas 
Slovencih zelo priljubljeno in veseli smo (ter tudi malce 
ponosni), da smo, sicer v svojih skromnih močeh, prispeva
li, da ste, VI OTROCI, z Minikrižkražem vzljubili igrice in 
uganke.

Dragi minikrižkraževci, ponovno naj lepša hvala za vaše 
sodelovanje in hvala tudi vsemu vašemu učnemu osebju, ki 
si je prizadevalo pri zbiranju in pošiljanju prispevkov.

Na desni te prve strani objavljamo nekaj slik, prispevek 
našega fotoreporterja Maria Magajne, na drugi in tretji od 
teh naših strani objavljamo prve tri nagrajene prispevke in 
40 ostalih risb, na četrti pa nekaj »igric« ter popoln seznam 
imen dijakov in učencev, ki so nam poslali svoje risbe in ki 
jih zaradi tehničnih razlogov ne moremo objaviti.

Vsem želimo vesele počitnice in na svidenje do začetka 
prihodnjega šolskega leta

Branko Lakovič

Vaše risbe Minikrižkraž št. 8
Spodaj so elementi, na podlagi katerih so naši 

učenci in dijaki sestavljali svoje risbe (lik smo objavi
li v Minikrižkražu št. 8 v rubriki »Vaše risbe — Ta 
prostor smo namenili tebi«).

Ob novem rekordnem številu prispevkov (kar 226!) 
vsem učencem in dijakom čestitamo za prav lepe 
risbe.

)

naši učenci in dijaki v slikah

Naš fotoreporter Mario Magajna je tokrat obiskal učence osnovnih šol K. D. Kajuh Gropada-Padriče (zgornja 
slika), F. Bevk Opčine (slika v sredi) in P. Tomažič Trebče (spodnja slika).

!]..........

nase 
nagrade 

so 
dobili

ZA 1. IN 2. RAZRED 
OSNOVNE ŠOLE

Mitja Černič
/. razred 

osnovne šole 
Vrh

ZA 3., 4. IN 5. RAZRED 
OSNOVNE ŠOLE

Vanja Saksida
4. razred

osnovne šole J. Jurčič 
Devin

ZA NIŽJE 
SREDNJE ŠOLE

.

Elena Cadez
l

2. razred
nižje srednje šole I. Trinko 

Doberdob
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Za 3., 4. in 5. razred osnovne šole

VANJA SAKSIDA — 4. razred OŠ J. Jurčič, Devin

JASNA SIMONETA
5. razred OŠ J. Srebrnič, Gabrovec

MILAN LAVRENČIČ
5. razred OŠ P. Trubar, Bazovica

PETER FERFILA
4. razred OŠ Prosek

METKA RODICA
3. razred OŠ S. Kosovel, Sežana

MARKO PERTOT
3. razred OŠ F. S. Finžgar, Barkovlje

PRIMORSKI DNEVNIK — 11. junija 1988

Kaj so prejeli
V • • •

naši nagrajenci
# Nagrada 5 KASET: za naj-risbo 

za 1. in 2. razred osnovne šole.

# Nagrada 5 KASET: za naj-risbo 
za 3.f 4. in 5. razred osnovne šole.

® Nagrada MLADINSKA KNJIGA: 
za naj-risbo za srednje šole.

Za srednje šole
P r

ELENA CADEZ — 2. razred SŠ I. Trinko, Doberdob

DANIJEL MARUŠIČ GORAN LAVRIHA
3. razred COŠ S. Gruden, Šempolaj 4. razred OŠ P. Voranc, Dolina
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MITJA MALALAN DAVID ŽIGON
1. razred OŠ F. Bevk, Opčine 1. razred OŠ Žavlje-Korošci v Miljah

BORKO STEFANOVIČ
2. razred OŠ F. S. Finžgar, Barkovlje

ILIJA KALC JORDAN
1. razred Oš F. Bevk, Opčine

MARTINA VIVIANI
2. razred OŠ F. S. Finžgar, Barkovlje

:..v-

ALJA HRVATIČ
3. razred OŠ I. Grbec, Skedenj

LARA NEGRISIN
1. razred OŠ Žavlje-Korošci v Miljah

ELIZABETA LEGIŠA
3. razred OŠ J. Jurčič, Devin

PAOLO SABADIN
4. razred OŠ Pesek

MATJAŽ PEČAR
1. razred OŠ F. Milčinski, Katinara

JARA KOŠUTA
1. razred OŠ Romjan

MARTIN SOSIČ
3. razred OŠ F. Bevk, Opčine

MAURO BERLOT
3. razred Oš Vrh

ALESSIO PINCIN
2. razred OŠ V. Šček, Nabrežina

CATERINA MACHO
2. razred OŠ J. Ribičič, Sv. Jakob

TATJANA KOBAU
2. razred OŠ V. Šček, Nabrežina

ROBERT SCERNI
4. razred OŠ F. S. Finžgar, Barkovlje

PATRIK REBULA
4. razred OŠ 1. maj 1945, Zgonik

ILONKA KRIŽMAN
1. razred OŠ F. Bevk, Opčine

V /

/T

KARIN KALC
1. razred SŠ F. Levstik, Prosek

KRISTJAN KOVACICH ANDREJ GRAHONJA
2. razred OŠ K. Štrekelj, Sesljan 2. razred OŠ Pesek

SARA GABRIELLI DARIO COSSUTTA
4. razred OŠ 1. MAJ 1945, Zgonik 2. razred OŠ K. Širok, Ul. Donadoni, Trst

JASNA KALC
Vrtec M. Samsa pri Domju

MONICA KETE
2. razred OŠ F. Bevk, Opčine

IVANA LEGOVINI DANIEL LEONE
4. razred OŠ F. S. Finžgar, Barkovlje 2. razred OŠ J. Ribičič, Sv. Jakob
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slikovna križanka
SESTAVIL:

LAKO

DIEGO. 
NOGOMETNI 

AS NAPOLIJA

DELA V 
APOTEKI

POMORSKI
ČASTNIKI

SMUČARKA
HESS

MAJHNA
EVROPSKA

DRŽAVA

PREBIVALEC
MAKEDONIJE STROJI KRAJE GRŠKA PODROBNOST.

POKRAJINA POSAMEZNOST
DESNI

PRITOK
VOLGE

KRAŠKA
VISOKA
GORSKA

PLANOTA

OWENS
JESSE

ALAN
JONES

SARAJEVO

SESTAVE
ORGANIZMOV

TUJE
ŽENSKO

IME

OPERNI
SPEV

MERJASEC V p ZNAK.
ZAPISEK

LECCE

ČLAN
AKADEMIJE

NAŠ
PISATEU
CANKAR

AVTOR
KAPITALA

(KARL)

ZGODOVINSKA
PREKRETNICA E O

DELO
ENEGA

DNE

POJAV
PRI GOJENJU

ZAČRTANE
SMERI

GLAS
SIČAVKE S č UPRAVLJAJO

KNEŽEVINE

NAJVEČJI
LEVI

PRITOK
DONAVE

POJEM
BREZ

SOGLASNIKOV
ČISTO

PREMOŽENJE

URADNI
RAZGLAS.

OKLIC E I
REGGIO

CALABRIA

CETINJE

GRŠKO
PODZEMLJE

SHRAMBA 
ZA SUROVINE

LETO 
STARA 

ŽIVAL ALI 
MLADIKA

L T
NATRIJEV
KARBONAT

IT. MOŠKO 
IME

BRONX 
NA KONCU

KORALNO
OTOČJE

IME AM. 
PISATEUA 

HEMINGWAYA E N
VRSTA

MENICE

MARMOR 
NA POL

FOTO
MARII

MAGAJNA

DEL
POHIŠTVA

VASJA
OCVIRK

TISOČINKA
METRA

PABLO
PICASSO

NAJMANJŠE
ŠTEVILO

EDEN 00 
SLOVANOV

DOMAČE
ŠALE C VEČJE 

SLIKE 
NK PLATNU

NADLEŽNE
ŽUŽELKE E SLOVENSKA VAS 

Z NOGOMETNIM 
MOŠTVOM PRIMORJEM

MEDNARODNA 
OZNAKA 
ZA OZN

IZRASTEK 
NA GLAVI

Rešitvi iz prejšnje številke Otroci rišejo
KOMBINACIJSKA KRIŽANKA - NAŠI ŠPORTNIKI 

Vodoravno: Sumatra - Mottini - karotin - malenkost - kabaret
- kub - pripornik - pometač - pokrov - amidi - Markec - enačba
- Kolorado - sok - kvocient - meništvo - Rab - Ježica - VESNA 
LUTMAN - Hun - mat - rejci - kob - sokci - čik.

Navpično: mik - avreola - opere - ral - empirik - Orion - EUR
- SAMO KOKOROVEC - artilerist - motoristi - okostnjaki - tristo

- SONJA MILIČ - kup - ena - ARIANNA BOGATEČ - tobak - 
cepin - Američan - strah - etani - MARKO BAN. Na slikah = 
Samo Kokorovec, Arianna Bogateč, Sonja Milič, Vesna Lut
man, Marko Ban.

SLIKOVNA KRIŽANKA
Da - album - nitka - TG - R.R. - EH - A.K. - ivje - reli - Irina - 

livar. Na sliki = Dante Alighieri.

■ ■ ■ ■
■ ■ ■ ■

- ■ ■ ■
■

■ ■

Če boš pravilno v lik razporedil vodo
ravno in navpično vse spodnje besede, 
boš v sivih poljih dobil ime in priimek 
odličnega Milanovega nogometaša (na 
sliki).

5 črk: RAROG
6 črk: ANKARA - ŠEŠKAR - TAVČAR 
8 črk: DOKTORAT - LETVIČAR -

UKRAJINA
10 črk: AJDOVŠČINA - PREKRŠITEV

BARKOVLJE 
OŠ F. S. Finžgar
1. RAZRED: Janja Del Linz, 2. RAZRED: 

Anja Starec, Tilen Tavčar, Andrea Hrovatin,
3. RAZRED: Luana Bretzel, Ksenja Brecelj, 
Francesco Viviani, Tanja Škomac, Milena 
Udovič, 4. RAZRED: Devan Jagodic, Andrej 
Kafol, Martin Turk, Alenka Pertot, 5. RAZ
RED: Luca Marchesi, Tjaša Jogan, Matija 
Jogan, Michele Mettulio, Kristina Bezenšek, 
Omar Norio.

BAZOVICA 
OŠ P. Trubar
5. RAZRED: Pavel Marc.
DEVIN 
OŠ J. Jurčič
3. RAZRED: Aleks Busan, Igor Pahor, Li

dija Leghissa, Francesca Kravanja, Marija 
Giovanna Saletu, 4. RAZRED: Maja Radetič, 
Tamara Legiša, 5. RAZRED: Igor Antonič.

DOLINA 
OŠ P. Voranc
1. RAZRED: Valentina Lovriha, Devan 

Santi, 3. RAZRED: Riccardo Baldi, Barbara 
Rocco, Irene Azzolin, 4. RAZRED: Fedor 
Lovriha, Emmi Coslevaz, Uroš Jercog, Go
ran Čuk, 5. RAZRED: Andrej Rocco.

KATINARA 
OŠ F. Milčinski

4. RAZRED: Jana Pečar
MILJE
OŠ Žavlje-Korošci
1. RAZRED: Francesca Lovrečič, Valenti

na Bertocchi.
NABREŽINA 
V. Šček
2. RAZRED: Mitja Puntar.
OPČINE 
OŠ F. Bevk
1. RAZRED: Alma Vidau, Luca Hrovatin, 

Tina Sossi, Boris Sossi, Egon Taučer, Joha
na Križnič, Mitja Malalan, Anja Strekelj, Jan 
Carli, Maria Taiariol, Katerina Persinovič, 
Andrejka Možina, Olga Sosič, Marjan Sto
par, Matteo Bottosso, 2. RAZRED: Rudi 
Brundula, David Pavletič, Aljoša Fonda, Pri
mož Šturman, Alenka Rauber, Denise Štor, 
Sandi Vatovani, Paola Cauter, Andrej Sossi,

Mariena IMennucci, 3. RAZRED: Marko Bu
dal, Ivana Franco, Andrejka Starec, Diego 
Spera, Virginia Macor, Jan Ferluga, Fran
cesca Ban, Tamara Giorgi, 4. RAZRED: 
Martin Vidali, Tanja Zadnik, Robert Cossut- 
ta, Jasmina Strekelj, Martina Kufersin, Fa- 
gio Germani, Maja Kalc, Selma Kralj, Cristi- 
na Natalicchio, Veruška Danieli, Martina 
Šole, Erika Simončič, Aleš Plesničar, Fran
cesco Micalessi, Ivana Šole, Borut Vidau, 5. 
RAZRED: Devan Taučer Tamara Petaros, 
Ivan Hrovatin, Borut Plesničar, Luisa štor, 
Jerneja Carli, Daniela Brissi, Martina Feri, 
Luciana Cebron (2 risbi), Ervvin Bianchi.

PESEK
OŠ Pesek
1. RAZRED: Daniel Capponi, Roberto Lon- 

go, 2. RAZRED: Barbara Gropajc, Marko 
Kariš, Silvio Carboni, 5. RAZRED: Adrianna 
Longo.

PROSEK
OŠ Prosek
4. RAZRED: Luca Bukavec, Gorazd Husu, 

Boštjan Starc, Sandor Bukavec, Ivana Pa
hor, Manuel Pertot.

REPENTABOR
OŠ A. Gradnik
2. RAZRED: Uroš Grilanc.
SALEŽ
COŠ L. Kokoravec-Gorazd
2. RAZRED: Goran Obad, Martina Živec, 

Matej Škerlj, Irene Gilotta, Breda Businelli.
SESLJAN
OŠ K. Štrekelj
1. RAZRED: Jasna Leghissa, Marko Anto

nič, Katja Legiša, Zaira Leghissa, Patrizia 
Godini, Elizabeta Legiša, Jesenka Furlan, 
Lara Leghissa, Tadej Širca, Jasna Tuta.

SEŽANA
OŠ S. Kosovel
1. RAZRED: Maja Kocjan.
SV. IVAN (Trst)
OŠ O. Župančič
2. RAZRED: Roberto Lunazzi, Jasna Ži

berna, Sabina Caris, Tanja Giugovaz, Mitja 
Giaconi, Tjaša Rogelja, Jana Gruden, Alex 
Zupan, 4. RAZRED: Rado Šušteršič.

SŠ Sv. Ciril in Metod
1. RAZRED: Katarina Fischer.
SV. JAKOB (Trst)
OŠ J. Ribičič
2. RAZRED: Karin Mezgec, Saša Jančar, 

Mitja Stefančič, Jana Miličevič, Fjona Mez
gec, Giulia Sadlovvski, 3. RAZRED: Miriam 
Čermelj, 4. RAZRED: Romina Sossi, Sonia 
Padovan, Pierpaolo Brazzani, Maša Sancin, 
Tjaša Gruden, Ana Turco, Ivo Mozetič, Jas
na Germani.

ŠEMPOLAJ 
COŠ S. Gruden
2. RAZRED: Ivana Stubelj, 3. RAZRED: 

Dejan Šemec, David Šušteršič, Karin Gab
rovec, Alen Carli, 4. RAZRED: Joža Jerman, 
Martina Briscek, Alan Cosma, Danijel Lov
renčič, Aljoša Paulina, Albert Rebula.

ŠEMPETER PRI GORICI 
OŠ I. Rob
3. RAZRED: Maja Klančič.
ŠTEVERJAN 
OŠ A. Gradnik
4. RAZRED: Denis Mizerit.
TREBČE 
OŠ P. Tomažič
4. RAZRED: Daniela Cebron, 5. RAZRED: 

Robert Cuk.
TRST 
D. Kette
5. RAZRED: Francka Milone.
K. Širok (Ul. Donadoni)
1. RAZRED: Danilo Bosari, Manuela Kra- 

sevich, Sara Posar, 2. RAZRED: Sergio Fab- 
ris, Nastja Milič, Christian Kranjec, Mitja 
Bizjak, Ivana Flego.

VRH 
OŠ Vrh
1. RAZRED: Anamarija Devetak, Vesna 

Devetak, 2. RAZRED: Demetrij Devetak, f 
RAZRED: Davorin Devetak, Pamela Mozetič, 
Anita Zotti, 5. RAZRED: Martina Černič.

ZGONIK
1. maj 1945 ,
4. RAZRED: Tanja Blažina, Thomas vei 

konja, Andrej Škerlj, Alan Milič, 5. F?AZn _ 
Katja Štoka, Martin Ravbar, Linda ti 
sciani.
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Dvanajst ur vrhunske glasbe na londonskem stadionu Wembley

Rock koncert za Nelsona Mandelo

Tri leta po Live Aidu je spet na vrsti veliki glasbeni 
dogodek, ki ga bodo prenašale skoraj vse evropske televizi
jo (z izjemo italijanske): jutrišnji 12 ur trajajoči koncert v 
Wemleyu z naslovom Nelson Mandela 70th Birthday Tribu- 
fe (ali V čast Nelsonu Mandeli za njegov 70. rojstni dan) s 
Prisotnostjo slavnih rock pevcev, ki na ta način izražajo 
svoje nasprotovanje politiki rasne diskriminacije.

Namen koncerta na Wemley Stadiumu, dogodek leta na 
Področju lahke glasbe, ni izključno humanitaren, saj nasto
pajoči želijo še enkrat opozoriti na krivice, ki se godijo v 
Afriki in drugod po svetu, in si istočasno pridobiti podporo 
čim širšega občinstva v boju proti diskriminaciji. Ne nazad
nje skušajo še enkrat doseči izpustitev temnopoltega južno
afriškega liderja in voditelja National Action Councila Nel

sona Mandele, ki bo čez približno en mesec praznoval svoj 
70. rojstni dan, kot poudarja naslov koncerta, in ki je že 25 
let zaprt v ječi. Koncert je "najvidnejši" trenutek vrste po
bud pod geslom Freedom at 70 - Prostost pri 70 (letih). Te 
predvidevajo shode, pohode, razna srečanja in verske obre
de. Približno polovica inkasa je namenjena gibanju proti 
apartheidu in drugim organizacijam, ki se borijo proti Bot- 
hovemu režimu.

Pobudo so podprli glasbeniki, pevci in umetniki, ki se 
združujejo v Artist Against Apartheid. Svojo prisotnost pa 
so zagotovili tudi mnogi politični možje, kot tajnik Com- 
monwealtha Shridath Ramphal in nadškof Trevor Hudles- 
ton, 75-letni Mandelov tovariš v boju proti diskriminaciji in 
predsednik protiapartheidskega gibanja.

Ta vsesplošno zanimivi kulturni in politični trenutek bo 
zbral okrog sebe nadvse zanimivo galerijo osebnosti na 
področju rock glasbe, predvsem iz levičarskih ali angažira
nih vrst, kot so lepi George Michael, Paul Young, Elvis 
Costello, Sade, Terence Trent D'Arby, Paul Morissey in 
Gary Kemp od Spandau Ballet, udarni Sting, Peter Gabriel, 
Brian Adams in še skupine Pretenders, Eurythmics, Simple 
Minds, Communards, UB 40, Pogues in U2. Svojo prisotnost 
so zagotovili tudi Whitney Houston (na sliki), Courteny 
Pyne, Joe Cocker, Bon Jovi, Al Green, Ashford Simpson, 
Freddie Jackson, Roberta Flack, Nathalie Cole, Phil Col
lins, Midge Ure, Tracy Chapman, Dire Straits z Ericom 
Claptonom, Jamajčana Sly and Robbie, Afričani Selif Keita, 
Voussou N Dour, Parafina, Hugh Masekela in Miriam Ma- 
keba, operna pevka Jessye Norman, igralci Whoopi Gold- 
berg, Richard Gere, Daryl Hannah, Emily Lloyd, Billy 
Connpolly in Maxi Priest. Spored bo dopolnjeval nastop 
mnogih afriških glasbenikov, pevcev, plesalcev in seveda 
rock skupin.

Koncert se bo začel ob 13.15 in prvi bo stopil na oder 
Harry Bellafonte, za njim pa George Michael in Sting. Prib
ližno ob 16.15 bi morali nastopati slavna pevka Joan Armat- 
rading, skupina Wet Wet Wet, Paul Young, Brian Adams in 
"stari", a še vedno slavni Bee Gees. Nastop skupine Simple 
Minds je predviden okrog 20. ure.

Slavnih imen je toliko, da bo koncert prav gotovo vses
kozi zanimiv. Za televizijski (satelitski) prenos bo poskrbela 
televizijska postaja Videomusic, ki bo posredovala oddajo 
skoraj vsej Evropi. Zanimivo je pri tem, da italijanska tele
vizijska mreža ni uvrstila dogodka v svoje sporede, čeprav 
si lasti nekakšno pravico nad prenašanjem superkoncertov. 
Tako je, recimo, potrosila 13 milijard za oddajo DOC, med
tem ko se odpoveduje festivalu Umbria Jazz in Atlantic 
Showu. Odsotnost na koncertu za Mandelo je težko opra
vičljiva. Videomusic po potrosila za pobudo kakih 550 tisoč 
dolarjev in bo nudila vsaj delen radijski prenos prvi in 
drugi postaji Radiostereo. Neposrednemu prenosu bodo 
lahko sledili le v nekaterih italijanskih mestih, kjer so na 
trgih postavili velike ekrane (v Rimu, Milanu in na Trgu 
San Paolo v Benetkah). Zelo verjetno bo z Wembleyem 
povezan turinski stadion, na katerem bo nocoj nastopil Bru
ce Spreengsten. Prenos od 16. do 19. ure bo tako nekakšen 
uvod v koncert slavnega The Boss.

Za milijon milijard

Znani italijanski pevec Johnny Dorelli bo protagonist filma Milijon mili
jard, ki ga RAI 1 že sedmi teden snema v Rimu. Ob Dorelliju nastopajo še dva 
nemška igralca, Constance Engelbrecht in Ulrich von Dobschutz, kanadska de
bitantka Anne Benny in mali Umberto Caglini. Zgodba pripoveduje o težavnem 
odnosu med otrokom in starši, kar spominja na nadaljevanko Diventerd padre, 
v kateri je nastopal pevec Gianni Morandi. Naključno je tudi režiser isti - 
Gianfranco Albano. Za film, ki bo stal tri miljarde in pol in ki ga namerava RAI 
izvoziti, je nekaj sredstev prispevala tudi Nemčija.

današnji televizijski in radijski sporediL
[Jt RAI t C RAI 2 A- RAI 3 |.| RTV Ljubljana pP| TV Koper

9.00 Dok.: Francoske dežele
9.30 Film za TV: Viaggio sentimenta- 

le (r. James Goldstone, i. Jaclyn 
Smith, David Dukes) 

fl.00 Dokumentarna odd.: Le grandi 
battaglie del passato - Mexico 

}AOO Dnevnik - kratke vesti 
}2.05 Nanizanka: Benjy Sax
12.30 Oddaja o zdravstvu: Check-up
13.30 Dnevnik
4.00 Športna oddaja: 90. Europeo
4.15 Tednik: Prizma
4.45 Rubrika iz Parlamenta 
,,5 Šport: nogomet, Danska-Španija

Č15 Risanka
Ir Oddaja o nogometu 
ir a Dnevnik - kratke vesti
з. 05 Nabožna oddaja

I9 a ^ariete: Buona Fortuna 
2(1-5 Almanah, vreme in dnevnik
и. 30 Variete: Europa Europa 

23 00 Dnevnik
10 Film: I dimenticati (dram., ZDA 

1941, r. Preston Sturges, i. Joel 
McCrea, Veronica Lake), vmes 
(24.00) Dnevnik in šport

8.00
8.30
9.00

10.00
10.25

11.00
12.00
13.00
14.30 
15.15 
15.40
17.00 
17.05 
17.35
18.30 
18.45
19.30
20.30

22.10
22.15
23.00
23.30

Inf. oddaja: Week-end 
Risanke
Dok.: 1947 - Demokratična izbira
Italije, 9.30 Evropski dnevi
Nanizanka: Lassie
Film: La freccia avvelenata
(krim., ZDA 1936, r. H. Bruce
Humberstone, i. Warner Oland)
Dnevnik
Variete: Spremenljivo jasno 
Dnevnik in športne vesti 
Dnevnik - kratke vesti 
Športna oddaja: Start 
Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji 
Dnevnik - kratke vesti 
Inf. oddaja: Georama 
Variete: Patatrac 
Dnevnik
Nan.: Cuore e batticuore 
Horoskop, vreme in dnevnik 
Film: Ucciderd VVillie Kid (ves
tern, ZDA 1969, r. Abraham Po- 
lansky, i. Robert Redford) 
Dnevnik
Variete: Rosa & Chic 
Aktualno: D.O.C. - Pink Floyd 
Dnevnik - šport

12.00 Aktualna oddaja: Magazine 3
14.00 Deželne vesti
14.30 Variete: Helzapoppin - Pogled 

za kulise
15.00 Šport: teniški Grand Prix (iz Bo

logne)
17.30 Športni dnevnik: Derby
17.35 Nabožna oddaja
19.00 Vreme in dnevnik
19.30 Deželne vesti
19.45 Šport: kolesarstvo, 71. dirka po 

Italiji (povzetki etape Arta Ter- 
me-Lido di Jesolo)

20.00 Kviz: Speciale Europeo Calcio
20.30 Film: Nel segno di Roma (pust., 

It. 1958, r. Guido Brignone, i. 
Anita Ekberg, George Marshall)

22.05 Dnevnik
22.15 Variete: Hellzapoppin - Pogled 

za kulise
22.55 Dnevnik - zadnje vesti
23.05 Filmske novosti: Appuntamento 

al cinema
23.15 Film: Le lacrime amare di Petra, 

von Kant (dram., Nem. 1972, r. 
Reiner Werner Fassbinder, i. 
Hanna Schygulla)

9.00 Poletna noč (pon.)
10.40 Jubilejna teveteka
13.30 Mladinska oddaja: Pamet je 

boljša ko žamet
13.40 Otr. oddaja: Radovedni taček
13.50 Otroška oddaja: Makedonske

. narodne pripovedke (11. del)
14.15 Nan.: V znamenju dvojčkov
14.35 Ndaljevanka: Miškolin - Mišo- 

novi (pon.)
14.45 Glabena oddaja: Republiška re

vija MPZ Zagorje (12. oddaja)
15.15 EP v nogometu: Danska-Španija 

(prenos iz Hannovra)
17.15 Film: Nočni izlet (dram., Slov. 

1961, r. Mirko Globjer, i. Špela 
Rozin, Primož Rode)

18.45 Risanka
19.00 Vreme, Knjiga in Zrno
19.30 Dnevnik in vreme
20.00 Naš utrip, nato Žrebanje 3x3
20.30 Film: Visoka tarča (dram., ZDA 

1978, r. John Hough, i. Sophia 
Loren, George Kennedy)

21.25 Križ Kraž, nato Dnevnik
22.35 Poletna noč z nadaljevankama 

Veliki rop in Neroda

13.30 Nogomet: Nemčija-Italija (pon.)
15.15 EP v nogometu: Danska-Španija 

(iz Hannovra)
17.30 Košarka: prvenstvo NBA
19.30 TVD Stičišče
20.30 Nogomet: Danska-Španija (pon.)
22.15 TVD Novice
22.25 Športne vesti: Sportime
22.45 Kolesarstvo: 71. dirka po Italiji

Robert Redford v vesternu Ucciderd 
VVillie Kid - na RAI 2 ob 20.30

CANALE 5
7'°0 Rubrika: Dobro 
7 or, dalija 

10 nn Risanke 
IO ra ^anizanka: Are 

•3° Kvizi: Cantand 
tando, 11.50 Tr 
miglia, 12.40 II 

13 ra ® servito

(kom., It.-Fr.-Šp 
j"- Dino Risi, i.

(Pust., It.-Fr. 1 
Mario Camerini 
nest Borgnine,

'9«
2n nt°

0(ya!'iete: La o
23'°0 hTan1 C°rrado) Nanizanke: H

R95 Top seere 
'Mi mtoccabili

RETEOUAT

9.15 c , lata
p1. m: Un ameri< 
r ^ (kom., ZD/

"• fiS-SK

giorno, 12.00 La picco- 
la grande Neli, 12.30 
Vicini troppo vicini 

13.00 Otroški spored: Ciao 
Ciao, vmes risanke Lo 
specchio magico, 
Mimi, Snorky

14.30 Nanizanka: Detective 
per amore

15.30 Film: I falehi di Rango- 
on (vojni, ZDA 1942, r. 
David Miller, i. John 
Wayne, John Carroll)

17.15 Nan.: Ironside
18.15 Kviza: Cest la vie, 

18.45 Gioco delle cop- 
pie

19.30 Informativna oddaja: 
Dovere di cronaca

20.30 Film: Una sposa per 
due (kom., ZDA 1962, r. 
Henry Levin, i. Sandra 
Dee, Bobby Darin)

22.05 Filmska rubrika: Cine
ma & Co.

22.35 Rubrika iz Parlamenta
23.30 Informativna oddaja: 

Dovere di cronaca
0.30 Nanizanki: Vegas, 1.25 

Missione impossibile

ITALIA1________
8.30 Nanizanke: L uomo da 

sei milioni di dollari,
9.30 VVonder Woman,
10.30 Kung Fu, 11.30 
Agenzia Rockford,
12.30 Charlies Angels,
13.30 Arnold

14.00 Športne vesti
15.00 Nanizanka: Hardcas- 

tle & McCormick
16.00 Otroški spored: Bim 

bum bam, vmes risan
ke Nana, Denni, Cle- 
mentine

18.00 Variete: Musiča e!
19.00 Nanizanka: Chips
20.00 Risanki: Principessa 

dai capelli blu, 20.15 
Maple Town

20.30 Športna oddaja: Su- 
perstars of wrestling

21.30 Nanizanka: A-Team
22.30 Nanizanka: Troppo 

forte
23.00 Šport: boks
23.45 Šport: Grand Prix

0.50 Film: I sentieri della 
rabbia (dram., ZDA 
1969, r. Paul Bogart, i. 
Calvin Lockhart, Rob 
Reiner)

@oaji telepadova
12.30 Nadaljevanka: I Ryan
13.30 Risanke
14.15 Nadaljevanki: Una 

vita da vivere, 16.30 
Piume e paillettes

17.00 Nan.: La fattoria dei 
giorni felici

17.30 Risanke
19.30 Nan.: Brillante
20.30 Film: E'forte un casino 

(kom., It. 1982, r. Ales- 
sandro Metz, i. Enzo 
Cannavale)

22.15 Kviz: Colpo grosso 
speciale

23.35 Film: La notte dei ser- 
penti (vestern, It. 1970, 
r. Giulio Petroni, i. 
Luke Askew, Luigi 
Pistilli)

rt TELEFRIUU
14.30 Risanke
15.30 Dražba
16.00 Glas. odd.: Musič Box
17.15 Nanizanka: Lui, lei e 

gli altri
17.45 Risanke
18.15 Nad.: Felicita
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Nanizanka: Si e giova- 

ni solo due volte
20.30 Pavarottijev koncert
22.00 Nan.: II perduto amore
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Film: Mare matto 

(kom., It. 1963, r. Rena
to Castellani, i. Gina 
Lollobrigida, Jean- 
Paul Belmondo)

1.30 Informativna oddaja: 
News dal mondo

TELEOUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Radijski dnevnik;

8.00, 10.00, 14.00, 17.00 Poročila; 7.20 
Dobro jutro po naše: koledarček, (7.40) 
pravljica; 8.00 Deželna kronika; 8.10 
Kulturni dogodki; 8.40 Za vsakogar 
nekaj; 10.00 Pregled tiska; 10.10 S kon
certnega repertoarja; 11.30 Sobotni 
zbornik; 12.00 Devin "87; 13.20 Glasba 
po željah; 14.00 Deželna kronika; 14.10 
Rožice te Čaninaue; 14.40 Skice; 15.00 
Človek človeku; 17.00 Kulturna kroni
ka; 17.10 Mi in glasba: tekmovanje vi
olinistov v Farri; 18.00 Radijski afro- 
župnijski put-pure brez konca ne gla
ve: In mirno tavala bi moja Pepka, 
vodi Andro Merku (11. odd.); 18.20 Po
vejmo glasbo: V ritmu jazza.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00,
24.00 Poročila; 6.50 Dobro jutro, otroci;
7.00 Jutranja kronika; 8.05 Pionirski 
tednik; 9.05 Pogovor s poslušalci; 10.05 
Matineja; 11.05 Naši znanstveniki; 
11.20 Glasba; 11.35 Naši poslušalci čes
titajo; 12.30 Kmetijski nasveti; 14.05 
Glasbena panorama; 15.00 Radio da
nes, radio jutri; 15.10 Mozaik; 15.30 
Dogodki in odmevi; 15.55 Glasba;
16.00 Vrtiljak; 16.30 Srečanje republik;
17.00 V studiu; 18.00 Baletna glasba; 
18.30 S knjižnega trga; 19.35 Lahko 
noč otroci; 19.45 Ansambel Zeleni val;
20.00 Radio na obisku; 22.20 Od tod do 
polnoči; 23.05 Literarni nokturno; 0.05 
Nočni spored.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30 Poročila; 6.00 Glas
ba; 6.05 Danes se spominjamo; 6.10 
Vreme in promet; 6.30 Jutranjik; 6.45 
Cestne informacije; 7.00 Jutranja kro
nika; 7.30 Poročila in pregled tiska; 
8.00 Prenos Radia Lj; 13.00 Kruh in sol 
Radia Koper; 15.30 Dogodki in odme
vi; 16.00 Glasba po željah; 16.30 Pri
morski dnevnik; 17.00 KK Vipava; 
17.15 Zamejska reportaža; 17.40 Aktu
alna tema; 18.00 Popevke naših ansam
blov: Dajmo naši; 19.00 Zaključek spo
redov, nato prenos Radia Lj.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 
17.30 Poročila; 7.15, 12.30, 15.30, 19.30 
Dnevnik; 6.00 Glasba; 7.00 Simfonija 
zvezd; 7.35 Prisrčno vaši; 8.00 Minis- 
how; 8.40 Po vašem izboru; 9.32 Glas
ba; 9.45 Ansambel Casadei; 10.05 Glas
ba; 10.35 Vstop prost; 11.00 Po istrskih 
uličicah; 11.40 Popevka tedna; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Avtomobili
zem; 14.35 Glasba; 14.45 Športni do
godki; 15.45 Sobotni spored; 20.00 
Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.00 Pet Shop Show z lestvico slo

venskih melodij; 14.00 Okno na Bene
čijo (pon.); 15.00 Glasba po željah; 
17.30 Kje, kaj, kako, zakaj; 19.00 Listam 
po časopisih; 20.00 V soboto zvečer, 
nato Nočni glasbeni spored.
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Včeraj slovesnost ob ponovnem odprtju

Obnovljen mejni prehod Neblo 
v pričakovanju prekategorizacije

Srečanje danes ob 11. uri v Doberdobu

Torbe iz jute in priročniki 
za drugačen odnos do okolja

S prijetno slovesnostjo ob udeležbi 
vidnih jugoslovanskih in italijanskih 
oblasti so včeraj dopoldne ponovno 
predali namenu obnovljeni mejni pre
hod Neblo v Goriških Brdih, med 
Dobrovim in Dolenjem. Prehod je bil 
zaprt od 15. februarja, ko se je pričela 
temeljita obnova naprav na jugoslo
vanski strani. Vse dotlej je namreč 
osebje delalo v nesprejemljivih pogo
jih, brez primernih pisarniških prosto
rov in strehe nad glavo pri zaporni
cah. Prehod so obnovili v glavnem s 
sredstvi Zvezne carinske uprave. V ce
loti je investicija za naprave in uredi
tev cestišča stala 240 milijonov dinar
jev.

Včerajšnje slovesnosti so se med 
drugimi udeležili sekretar za notranje 
zadeve SR Slovenije Tomaž Ertl, no
vogoriški župan Albert Bevčič, pred
stavniki carinske uprave in uprave za 
notranje zadeve, JLA in briških kra
jevnih skupnosti. Italijansko delegaci
jo je vodil kvestor Francesco Barbato, 
ki je zastopal zaradi bolezni odsotne
ga goriškega prefekta. Z njim so bili 
še načelnik 4. obmejnega območja v 
deželi kvestor Gaetano Gigi, šef ob
mejne policije dr. Leo, goriške carine 
Čampo, predstavnik finančnih stražni
kov kapetan Russo in dolenjski župan.

Na svečanosti sta spregovorila up
ravnik carinarnice v Novi Gorici Svito 
Vižintin in predsednik KS Dobrovo 
Viljem Mišigoj. Vižintin je izrekel za
dovoljstvo za obnovo, ki bo predvsem 
omogočila primernejše delovne pogo
je za osebje. Poseg sodi v širši pro
gram obnove mejnih prehodov na Go
riškem, ki se je pričel z obnovo šem-

petrskega maloobmejnega in medna
rodnega prehoda v Rožni dolini. Pro
gram se bo nadaljeval s povečanjem 
struktur na mednarodnem prehodu v 
Vrtojbi, kjer so že začeli z gradnjo no
vih prostorov za carinarnico, v načrtu 
pa imajo tudi večje tovorno parkirišče.

Pomen obnove prehoda Neblo pa je 
tudi povezan s postopkom za njegovo 
prekategorizacijo, ki je že v teku. Ma
loobmejni prehod bi moral v bodoče 
postati meddržavni, tako da bo mogoč 
tudi mednarodni promet s potnimi lis
ti. Gre pri tem za priznanje pomena 
tega prehoda, skozi katerega je lani 
šlo pol milijona potnikov, kar je skoraj 
polovica vsega prometa na meji v Go
riških Brdih. Vižintin je v svojem go

voru tudi podčrtal zgledno sodelova
nje z italijanskimi obmejnimi organi, 
ki na Goriškem poteka odlično.

Predsednik dobrovske krajevne 
skupnosti Mišigoj je prav tako izrekel 
zadovoljstvo za izboljšanje cestne po
vezave proti Krminu in Furlaniji. Slo
venskim Brdom se v perspektivi pre
kategorizacije prehoda odpirajo mož
nosti za razvoj izletniškega turizma, 
prav tako pa naj bi izboljšanje pogo
jev za prehajanje meje še povečalo sti
ke in prijateljstvo ob meji.

Pozdravnima govoroma je sledil slo
vesni trenutek rezanja traku in dviga 
zapornic ob igranju godbe na pihala iz 
Anhovega in prijateljskem razgovoru 
med predstavniki z obeh strani meje.

Občinska uprava v Doberdobu si je 
že pred časom zastavila obsežen pro
gram akcij v zvezi z vprašanjem oko
lja. V ta okvir sodijo tudi pobude, s 
katerimi želi uprava senzibilizarati 
občane s problemom onesnaženja in 
potrebe po drugačnem odnosu do oko
lja. Z namenom, da zadobijo te pobu
de hkrati konkreten in simboličen po
men, v spodbudo občanom, da se pri
družijo akciji za zaščito okolja, sklicu
je danes občinska uprava Srečanje za 
okolje, ki bo danes ob 11. uri v špor
tnem parku v Doberdobu.

Ob tej priložnosti bo Občina daro
vala vsem družinam torbe iz jute, ki 
jih je nakupila s prispevkom Kmečko- 
obrtne hranilnice iz Doberdoba. Otro
kom, ki obiskujejo otroški vrtec, učen
cem osnovne šole in dijakom nižje 
srednje šole v Doberdobu pa bodo na 
srečanju podarili ekološki priročnik.

Na današnjem srečanju bo o proble
matiki onesnaženja in zaščite okolja 
spregovoril odbornik Karlo Černič, ki 
bo obrazložil tudi pobude in posege, 
ki jih je občinska uprava že izvedla in 
tiste, ki jih namerava izvesti. Semkaj 
sodi tudi nova pobuda za pobiranje 
železnine. Občina je namreč pred 
kratkim poverila podjetju Mazzulin 
nalogo, da začne pobirati staro želez
nino (štedilnike, pralne stroje, hladil
nike, kolesa, stare avtomobile brez 
gum in katerekoli kovinske predmete 
z izjemo jeklenk). Pobiranje se bo pri
čelo 29. junija. Nadaljevalo se bo na
slednji dan, 30. t. m., nato pa ob kon
cih mesecev: 29. julija, 31. avgusta, 30. 
septembra, 31. oktobra, 30. novembra.

Tovornjak bo začel vožnjo ob 8.30 pri 
Devetakih ter nadaljeval preko Dola, 
Jamelj, Sabličev, Doberdoba in Poljan. 
Občani naj pripravijo material pred 
vhodi tako, da ne bo isti oviral prome
ta na cestišču ali pločniku.

Še opozorilo za primer slabega vre
mena: če ne bo mogoča prireditev na 
odprtem, se bo današnje srečanje za 
okolje odvijalo v prostorih občinske 
telovadnice.

Nocoj v Gabrjah 
Koncert na borjaču

Pri kulturnem društvu Skala v Ga
brjah so si za zaključek letošnje kul
turne sezone zamislili nekoliko dru
gačno prireditev in jo poimenovali 
Koncert na borjaču. Koncert, ki ga 
bodo izvedli trije pevski zbori, bo no
coj od 21. ure dalje na starem dvoriš
ču društvenega sedeža v Gabrjah. Iz
bira prostora ni naključna, pač pa so 
z njo hoteli ovrednotiti stari borjač, ki 
s svojim edinstvenim vzdušjem lahko 
prispeva k prijetnemu počutju in us
pehu večera.

Na nocojšnjem koncertu bodo na
stopili moški zbor Lipa iz Kozane, ki 
ga tako kot tudi domači zbor vodi Ro
zina Konjedic, oktet Jelovica iz Škofje 
Loke in moški zbor Skala iz Gabrij. V 
primeru slabega vremena bo koncert 
v dvorani Kulturnega doma v Sovod- 
njah.

razne prireditve
Sindikat slovenske šole le delno zadovoljen z novo pogodbo

Od včeraj spet ocenjevalne seje 
po prekinitvi bojkota šolnikov

Oyster band 
v avditoriju

Angleška folk-rock glasba se jutri 
vrača v Gorico z nastopom ene naj
bolj znanih skupin te glasbene zvrsti. 
Ob 21. uri bo na pobudo zadruge Mitt 
na edinem koncertu za severnovzhod- 
no Italijo nastopila v avditoriju v Ul. 
Roma skupina Oyster band, ki jo se
stavljajo pevec, avtor in izvajalec na 
posebne instrumentu melodeon John 
Jones, basist in kitarist ter pomožni 
pevec lan Kearey, bobnar Russell Lax, 
kitarist in pevec Alan Prosser ter lan 
Telfer, ki je hkrati avtor, saksofonist, 
violinist in klaviturist.

Angleški band je zelo znan v domo
vini in po svetu. Posnel je že sest 
long-playingov. Njihova glasba zdru
žuje tradicionalne elemente angleške 
ljudske glasbe in zvočnost rocka 
osemdesetih let. Skupina, ki sama ob
likuje skladbe, je tako znala posodo
biti starodavne balade in jih v sodob
ni obliki približati mlademu občin
stvu.

Vstopnice za jutrišnji koncert (po 12 
tisoč lir) so v predprodaji v trgovini 
Musič shop v Ul. Mazzini 9.

■ V Štarancanu, v prostorih krožka 
tamkajšnje posojilnice, bodo danes, v 
soboto, ob 18.30 odprli razstavo del 
devetih slikarjev iz naše dežele, Vene
ta ter Slovenije. Naslov razstavi bo »II 
sogno del segno«. Uredil jo je Boris 
Brollo.

Po dobrih štirih mesecih bojkota 
ocenjevalnih sej in v zadnjem času 
tudi izpitov s strani članov Sindikata 
slovenske šole, so se včeraj na sloven
skih šolah začele ocenjevalne seje ob 
koncu šolskega leta. Goriško tajništvo 
SSŠ nam je včeraj sporočilo, da so po 
podpisu delovne pogodbe s strani dela 
sindikalnih organizacij na vsedržavni 
ravni, ki v glavnem zadošča nekaterim 
zahtevam šolnikov, sklenili prekiniti 
sindikalne akcije. V teh dneh do za
četka prihodnjega tedna naj bi se zvr
stile ocenjevalne seje, sredi prihodnje
ga tedna pa je napovedan začetek ma
tur. Težje bo za dijake, ki opravljajo 
kvalifikacijske izpite, ki bodo šele ju
lija, medtem ko bodo dijaki prvih 
dveh razredov nižjih šol za ocene mo
rali počakati na zaključek izpitov dija
kov tretjih razredov.

Sindikat slovenske šole nam je vče
raj posredoval sporočilo, v katerem 
obvešča o prekinitvi bojkota, čeprav 
je rečeno, da se Sindikat dobro zave
da, da pogodba le delno odgovarja na 
zahteve in pričakovanja šolnikov. Del
no je pogodba povišala plače šolni

kov, ne dotika pa se drugih pomemb
nih vprašanj, kot je šolska reforma in 
ureditev delovnega položaja in obvez
nosti šolnikov. Kljub temu pa je SSŠ 
mnenja, da bi nadaljevanje boja ne 
privedlo do bistvenih premikov. Poleg 
tega so pri odločitvi,o prekinitvi boj
kota upoštevali moralno odgovornost 
do staršev in dijakov, ki upravičeno 
zahtevajo ocene oz. reden potek matur 
in kvalifikacijskih izpitov. Vsekakor je 
po mnenju slovenskih šolnikov pogod
ba, čeprav le delno, priznala izjemnost 
stanja šole in s priznanjem poviškov 
nekoliko popravila nesprejemljivo po- 
plitvitev plač, do katere je prišlo od 
srede 70. let dalje.

S tiskovnim poročilom se je včeraj 
oglasil tudi šolski sindikat CGIL. Kot 
znano ta organizacija še ni podpisala 
nove pogodbe, ker ima v teku posve
tovanje s šolniki, potem ko se je za
man zavzemala za pravi referendum, 
ki bi zajel vse šolnike. Na Goriškem 
so na posvetovanju prišle na dan moč
ne kritike na račun normativnega dela 
pogodbe. Šolniki CGIL zavračajo

predlagano organizacijo dela in ugo
tavljajo, da manjka ovrednotenje po
klicnih sposobnosti, ker plače ne bi 
smele biti vezane zgolj na starostno 
dobo. Negativno ocenjujejo dejstvo, 
da se je pogodba v bistvu omejila na 
vprašanje plač, ni pa rešila ničesar 
glede novega načina delovanja šole v 
Italiji. Rezultate posvetovanja, ki se 
nadaljuje (šolniki lahko glasujejo tudi 
na sedežih CGIL), bodo posredovali 
vsedržavnemu sindikatu.

JAVNA DRAŽBA
GORIŠKE
HRANILNICE

Na sedežu zastavljalnice 
denarnega zavoda 

Cassa di risparmio di Gorizia - 
Goriške hranilnice, Ul. Carducci, 

bo v torek, 
14. junija 1988 
javna dražba 

s pričetkom ob 10. uri

Ob zaključku šolskega leta

Nižješolci šole Trinko 
na prireditvi za mir

V ponedeljek, 13. t. m., s pričetkom ob 20.30 bo v veliki dvorani Kulturnega 
doma v Gorici zanimiv večer pod geslom Mladi za mir. Predsatvili se bodo 
dijaki nižje srednje šole Ivan Trinko v Gorici in ansambel Glasbenega studia 
Nade Žgur iz Ljubljane.

Naši nižješolci bodo pod vodstvom prof. Stanka Jericija in prof. Lučane 
Budal prestavili sklop petja, recitacij, glasbe in gibanja z naslovom Hočeš biti 
mi prijatelj? S tem kakovostno oblikovanim in uprizorjenim programom je naša 
šola nastopila tudi na tekmovanju za Nagrado Evrope, ki je bilo pred nekaj 
tedni v goriškem avditoriju. Takrat so se dijaki odlično odrezali in prejeli prvo 
nagrado med nižjimi srednjimi šolami na Goriškem.

Gostje iz Slovenije bodo na istem večeru predstavili koncert, ki obsega jazz 
glasbo, evegreene, balade in sklgdbe sodobnih zvrsti svetovno priznanih avtor
jev. Med drugimi bomo lahko poslušali pesmi Steva Wonderja, Michaela Jac
ksona, Carmicaela, Rodgersa, A.M. Bergmana itd. Glasbeni studio, ki ga vodi 
prof. Nada Žgur, je šola za moderno petje in glasbo. Po končanem študiju je 
gojencem te šole odprta pot v svet lahke in druge glasbe.

Večer, ki ga prireja Kulturni dom s pokroviteljstvom Pokrajine in Občine 
Gorica, se obeta kot zanimiva prireditev za vse, še posebno pa je namenjena 
mladini.

OBČINSKA UPRAVA DOBERDOB

Srečanje za okolje
danes ob 11. uri
v Športnem parku v Doberdobu

Občina bo učencem in dijakom 
podarila ekološki priročnik 
vsem družinam pa torbe iz jute

V Bovcu skrivnostno izginila 
priletna angleška turista

V Bovcu in okolici so si včeraj že 
sedmi dan zapored belili glavo s 
skrivnostnim izginotjem dveh an
gleških turistov, ki manjkata od 3. 
junija. Zakonca 56-letna Eunice in 
62-letni Anthony Ebron sta tistega 
dne zapustila hotel Alp, kjer sta bila 
nastanjena s skupino angleških tu
ristov in od takrat je izginila vsaka 
sled za njima. Bila sta že vrsto let 
navezana na Bovec, kjer sta redno 
preživljala dopuste. Morda se ob od
hodu iz hotela prav zaradi tega nista 
vpisala v knjigo odsotnosti, kot je 
navada za tuje turiste, saj sta ona
dva dobro poznala ne samo Bovec, 
marveč tudi vsak kotiček v okolici.

Še isti večer je spremljevalka 
agencije Jugoturs ugotovila, da 
manjkata dva od gostov. Obvestila 
je milico in sprožila obsežno akcijo, 
ki pa doslej še ni dala sadov. V iska
nju je bilo vse te dni zaposlenih po
vprečno 60 ljudi. Pomagali so vojaki, 
gorska reševalna služba, pastirji, 
mnogi domačini. Poslužili so se tudi 
izvežbanih psov, toda zaman. Reše
valci so že prečesali vsak najbolj 
skriti kotiček v okolici Bovca in 
bližnjih krajev, struge Soče, potoka 
Gljuna, pobočja Kanina. Enote teri
torialne obrambe iz Tolmina so prav 
tako zaman pregledale bližnje plani
ne. Iskanje je zajelo tudi italijansko 
stran Kanina.

Iskanje je usmerjeno takorekoč na 
360 stopinj, saj ni znano, če sta se 
zakonca Ebron ob odhodu iz hotela 
odpravila na sprehod, na gorsko

turo ali drugam. Akcijo so v zadnjih 
dneh razširili še na Kobarid na 
osnovi pričevanja avtobusnega spre
vodnika, ki se spominja, da sta se 
tistega dne dva priletna turista pe
ljala z avtobusom iz Bovca v Koba
rid. Ni pa rečeno, da sta to bila prav 
manjkajoča zakonca. Lahko je šlo za 
kak drug par iz skupine, ki se je 
medtem že vrnila v Anglijo.

Nihče si doslej ne zna razložiti, 
kako je mogoče, da osebi izgineta 
kar tako na lepem, ne bi bi za seboj 
pustili vsakršno sled. Nemoč tadici- 
onalnih metod iskanja je privedla 
tudi do parapsiholoških poskusov. 
Radiostezist iz Škofje Loke skuša te 
dni s pomočjo možganskih impulzov 
"vzpostaviti stik" s pogrešanima. 
Hčerka zakoncev Ebron, ki je prihi
tela iz Londona, se je tudi sama že 
obrnila do nekega angleškega radi- 
ostezista, ki ji je povedal, da sta 
starša še živa, ni pa mogel ugotoviti 
ničesar več. Iz Londona sta v Bovec 
prispela tudi dva angleška novinarja 
in se zanimata za zadevo, ki je upra
vičeno vzbudila pozornost angleške 
javnosti.

Iskanje se nadaljuje, množijo se 
hipoteze in ugibanja. Nekateri po
stavljajo možnost skupnega samo
mora v kakem skritem in morda od
maknjenem kotičku, za katerega sta 
kot dobra poznavalca bovške okoli
ce turista lahko vedela. Vsako ugi
banje je možno, zaenkrat pa ni no
benega elementa v prid tej ali drugi 
domnevi.

Godba na pihala Kras in Glasbena 
matica - podružnica v Doberdobu vabi
ta na zaključno prireditev gojencev, ki 
bo v prosvetni dvorani v Doberdobu v 
soboto, 18. t. m., ob 19. uri.

_ _ _ _ _ prispevki_ _ _ _ _
V spomin na Viljema Žezlina darujeta 

Angela in Elda Nanut 20 tisoč lir za vz
drževanje partizanskega spomenika v 
Štandrežu.

Namesto cvetja na grob Noemite Ole- 
nik Marušič daruje Valerija Klanjšček 30 
tisoč lir za vzdrževanje partizanskega 
spomenika v Štandrežu.

Namesto cvetja na grob Leopolda De
vetaka daruje Vilko Cotič z ženo Danico 
iz Sovodenj 50 tisoč lir za športo-kultur- 
no središče na Vrhu.

Za združenje Pionieri volontari del 
pronto soccorso so v razne namene daro
vali: "Unione Ciclisti Caprivesi" 50 tisoč; 
Ervina Feresin 60 tisoč; Rosa Princi 6 ti
soč; Egidio Miani 10 tisoč; Alfredo Zonch 
100 tisoč; Geltrude Baldassi 15 tisoč; Ali' 
ce Londero 15 tisoč; Igino Toso 10 tisoč; 
Maria Paone 5 tisoč; Ines Salvan 5 tisoč; 
Antonio Cauzer 40 tisoč; Adelina Leban 
80 tisoč; Angela Dornih 10 tisoč; Luigi® 
Spessot 40 tisoč; Eliana Ceschia 70 tisoč; 
Marcellina Novelli 4 tisoč; Franco Nar- 
duzzi 80 tisoč; Ervina Zin 60 tisoč; AleS' 
sio Vecchiet 50 tisoč; Vittoria De Barto; 
lomei 30 tisoč; Maria Michielutti s sinovi 
50 tisoč.

Za Zeleni križ so v razne namene da' 
rovali: družina Mancuso 30 tisoč; družin® 
Grossi in Del Piero 50 tisoč; družina Zi' 
berna Sante 30 tisoč; Maria Silvia Corsi' 
ni 50 tisoč; N.N. 50 tisoč; Blanca in Marja 
Grapulin 50 tisoč; Pietro Pinto, Carl 
Amoruso, Giuseppina Clari, Maria M ' 
desani, Elio Marizza in Giorgina Štabi 
180 tisoč; Leopolde Beltram 20 tisoč; n 
Nannine Postiglione 50 tisoč.

kino
Gorica

CORSO 16.00 »Cenerentola«. 
»Paura e amore«.

18.00-22-00

VERDI 16.00-22.00 »Grido di liberta«- 
VITTORIA 17.30-22.00 »Unorgia co® 

Adalgisa«. Prepovedan mladim P 
18. letom.

COMUNALE 18.00-22.00 »Barfly«- prep° 
vedan mladini pod 14. letom. 

EKCELSIOR Zaprto zaradi dopusta-

Nova Gorica 230
SOČA 18.30-20.30 »Kungfu dekle«- 

»Zgodnja zrelost«.
DESKLE 19.30 »Lassiter«.

DEŽURNA LEKARNA V GORlc tel
D Udine, Trg sv. Frančiška ■

530124- * fV
DEŽURNA LEKARNA V tei

Alla Salute, Ul. Cosulich 
711315.

pogrebi
Tuci°s'a2S ob 8. uri Jožef Kavs izqJ 0MB0sa 

i glavno pokopališče, o sv-
r iz splošne bolnice v ,e 0b D- 
a in na glavno pokopa Justa na 
irija Simčič iz b°lmc9e,0 'LodovlC 

pokopališče, ob M.JU 0 po- 
a iz splošne bolnice n 9



Z željo, da bi svoje dosedanje prija
teljsko sodelovanje še bolj okrepili 
smo krvodajalci obeh krajev 4. junija 
1988 v Kranju podpisali listino o po
bratenju Združenja prostovoljnih kr
vodajalcev iz Doberdoba ter Rdečega 
križa iz Kranja in Kamnika. Tako naj 
bi vsakdanji utrip na jugoslovansko- 
italijanski meji oplemenitilo človeško 
še bogatejše vezi, ki jih pač tkejo tre
nutki, ko človek človeka najmočneje 
potrebuje.

To je tekst listine o pobratenju, ki 
so jo v soboto v Kamniku pri Ljubljani 
slovesno podpisali Jože Ferletič, Vla
dimir Breznikar in Jože Elja, predsed
niki sekcij krvodajalcev — v Sloveniji 
so krvodajalci organizirani v okviru 
Rdečega križa — iz Doberdoba, Kra
nja in Kamnika, Na najlepši način se 
je tako zaključilo sodelovanje (prav
zaprav predstavlja podpis listine o po
bratenju vzpodbudo za še tesnejše 
medsebojno sodelovanje) med krvoda
jalci iz Slovenije in iz Doberdoba, ki 
se je preko Rdečega križa iz Nove Go
rice pričelo pred šestnajstimi leti.

Koliko je bila nedeljska slovesnost 
občutena jasno povedo besede pred
sednika doberdobskih prostovoljnih 
krvodajalcev Jožeta Ferletiča, ki je v 
svojem pozdravnem nagovoru dejal, 
da »se s pobratenjem obojim uresniču
je želja, da bi bil korak k pomoči soč
loveku enotnejši, skladnejši in seveda 
uspešnejši. Pobratenje pomeni nove 
obveznosti, prinaša nove naloge, ne- 
razdružljivo veže, nas približuje in po 
svoje krepi odnose med sosednjima 
državama. Še bolj odpira mejo, še bolj 
utrjuje prijateljstvo«. Na slovesnosti v

dvorani kulturne skupnosti v Komen
di je o pomenu pobratenja in o vlogi 
krvodajalcev v svetu nasploh sprego
voril tudi Vladimir Breznik, predsed
nik občinske organizacije Rdečega 
križa iz Kamnika. Pozdrav občinske 
uprave iz Doberdoba je krvodajalcem 
z obeh strani meje prinesel doberdob- 
ski župan dr. Mario Lavrenčič.

Pobratenju je sledil prijeten kultur
ni program. Na sporedu je bil nastop 
članov domačega kulturnega društva 
Janez Čebulj iz Komende pri Kamni
ku, moški pevski zbor KD Jezero iz 
Doberdoba pa je na slavnosti zapel 
nekaj pesmi. Kulturnemu programu je

sledilo podeljevanje priznanj najbolj 
zaslužnim krvodajalcem.
V prejšnjih dneh so se naši krvodajalci 
iz Doberdoba in Sovodenj udeležili 
tudi prireditve ob 125-letnici Rdečega 
križa Slovenije in 35-letnici krvodajal
stva v Sloveniji. Republiška predsed
nica RK Ivica Žnideršič je od tej pri
ložnosti podelila priznanja tudi krvo
dajalskim sekcijam iz tržiškega okoli
ša. Pomembni priznanji sta prejeli tudi 
sekciji krvodajalcev v Doberdobu in 
Sovodnjah, ki že vrsto let aktivno vz
postavljata stike s krvodajalci, ki delu
jejo v okviru Rdečega križa v Sloveni
ji.

Lega nazionale je v torek v Avdito
riju predstavila dve publikaciji na 
zgodovinsko tematiko. Egone Lodatti 
je napisal brošuro Goričan G. I. Asco- 
li in njegov čas, Roberto Spazzali pa 
nekoliko obsežnejšo knjižico Gorica 
1946-48 — album zgodovinskih spomi
nov.

Namen objave teh dveh publikacij 
je obrazložil ne prav številnemu in 
povprečno dokaj staremu občinstvu 
predsednik goriške sekcije Lege inž. 
Guido Fornasir. Gre po njegovih be
sedah za poskus, da bi zapolnili vrzel 
v poznavanju krajevne zgodovine. 
Kako? Tako da se z dejstvi in doku
mentiranimi zgodovinskimi podatki 
spet vzpostavi zgodovinska resnica, 
ki je sledeča: edina za Goriško značil
na kultura in nacionalna oznaka je 
italijanska, druge kulture in jeziki so 
ali uvoženi ali od zunaj vsiljeni. 
»Spoštujemo druge jezike, toda to ne 
sme ogrožati italijanske oznake teh 
krajev.« Odtod zavračanje zahtev 
manjšine, ki zahteva privilegije in 
ogroža identiteto večine.
Na prireditvi je pozdravil župan Sca- 
rano, ki je pohvalil prizadevanje za 
osvetljevanje naše preteklosti. V zve
zi z nedavnim romanjem treh narod
nosti na Sveto goro je pikro pripom
nil, da se mu zdi smešno, da so Furla
ne označili kot narod, saj se žali do
movinski čut Furlanov, ko se jih sku
ša razlikovati od italijanskega 
naroda. Italijansko prebivalstvo mora 
biti ponosno na izbiro, ki jo je opravi
lo leta 1947. Ne samo. »Tudi Slovenci 
nam morajo biti hvaležni. Če živijo v 
svobodi, se morajo zahvaliti nam, ki 
smo takrat izbrali Italijo.« Ohraniti je 
treba razumevanje med tu živečima 
narodnostima, vendar tudi italijanski

narodnostni ponos. Izrekel je željo, da 
bi kmalu prišlo do objave Lodattijeve 
raziskave o delovanju Goriške občine 
do prve svetovne vojne, da se dokaže, 
kako se je italijanski značaj mesta 
odražal v občinskih sklepih.

Avtorja sta nato na kratko predsta
vila svoji publikaciji. Lodatti je v slo
gu s svojimi že znanimi pogledi ob
ravnaval kompleksno osebnost Asco- 
lija pretežno (če že ne izključno) kot 
borca za italijanstvo Gorice. Tudi 
Spazzalijeva knjiga nima širših ambi
cij kot to, da na podlagi gradiva iz 
arhivov Lege nazionale predstavi nje
no zgodovino v "svinčenih" letih 
1946-48. Tudi s to omejitvijo bi lahko 
bila koristen doprinos k poznanju 
dela zgodovine tistih ključnih let, ko 
bi se avtor uspel izogniti enostran
skemu gledanju, ki se s poveličeva
njem ene same strani odpoveduje ob
jektivnosti in zgodovinski verodostoj
nosti.

Večer je zaključil predsednik tržaš
ke sekcije Lege Alfieri Seri s pozivom 
k italijanskemu ponosu v 'sveti Gori
ci". Toda odhajajoč iz dvorane je sta
rejši moški majal z glavo: »Malo nas 
je bilo, vedno manj nas je. Pa še tele
vizije ni bilo zraven...«.

Minister Ferri 
danes v Gorici

Minister za javna dela Enrico Ferri 
bo danes na uradnem obisku v Gorici. 
Ob 9. uri se bo na Pokrajini sestal s 
predstavniki pokrajinske uprave. Na 
srečanje so povabljeni tudi predstav
niki večjih občin na Goriškem, pred
stavniki gospodarskih združenj in sin
dikatov.
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Doberdobski krvodajalci so se pobratili 
z Rdečim križem iz Kranja in Kamnika

V Novi Gorici priznanja RK tudi našim krvodajalcem

Lega nazionale in njena resnica 
o zgodovini italijanske Gorice

Danes odprtje dveh novih tovarn

GENECO v Štandrežu 
tovarna embalaže v Vilešu
Prejšnjo soboto so v Vilešu otvorili nove prostore podjetja COMG, v kate

rem popravljajo težka in oklopna vojaška vozila. Tam je zaposlenih nad 130 
ljudi. Gre za podjetje, ki je z delom pričelo v Gorici takoj po vojni in ki je precej 
razširilo svoje delovanje.

Danes bodo pri nas odprli dve novi tovarni. V industrijski coni v Štandrežu 
odprejo ob 10. uri poslopje tovarne GENECO (Genetica goriziana). Gre za doma- 
de podjetje, v katerem bodo imeli opravka z biotehnologijami in kemičnimi ter 
biokemičnimi izdelki. S tukajšnjim lastnikom podjetja sta deželna družba Friulia 
ih SPI (Societa per la promozione industriale, ki deluje v sklopu IRI) podpisala 
Pogodbo o zvišanju kapitala. V tovarni imajo zelo sodobno urejen raziskovalni 
laboratorij.

Ob 11. uri bodo v industrijski coni v Vilešu odprli tovarno »Ondulati e 
imballaggi del Prilili«. Gre za tovarno, ki so jo skupno zgradili nekateri podjetni
ki iz naše dežele, iz Toskane, deželna družba Friulia in že prej omenjena SPI. 
Družbeni kapital so zvišali od prejšnjih 500 milijonov na 4 milijarde lir. Ko bo 
tovarna delala s polno paro, bo v njej našlo zaposlitev sto ljudi.

Ob tekmovanju konjenikov 
še druge prireditve

V teh dneh se na prenovljenem igrišču na prostorih nekdanjega letališča 
°t> Tržaški cesti odigravajo konjske tekme 2. vsedržavnega konjeniškega tek
movanja »Citta di Gorizia«, ki ga prireja Mehanizirana brigada Gorizia. Tekme 
So se pričele v četrtek, zaključile se bodo jutri.

Ob tekmovalnem delu prireditve je še cel kup drugih prireditev. Danes in 
Mtri b0 tam deloval posebni poštni urad. Na voljo bodo imeli posebni žig. 
Liskah so tudi posebno razglednico. Na delu so slikarji, ki sodelujejo na eks- 
ternppru. Nagrade bodo podelili jutri, v nedeljo zjutraj.

Že prej so priredili tekmovanje fotografov na temo »Gorica med naravo in 
Rodovino«. Fotografije so bile že nagrajene, na ogled so v prenovljeni dvorani. 
Lfvo nagrado za črno-belo fotografijo je dobil Maurizio Altran. Kar se tiče 
°arvnih slik, je prvo nagrado dobila skupina CIFI, drugo Loredana Tausani, 
tretjo Antonio Spazzal. V tekmovanju na temo »Konj in konjski športi« je prvo 
mtgrado dobil Stefana Brugnich, drugo Tullio Stravisi, tretjo si delita Alfonso 
^mcinto in Paolo Perco. Tudi na to temo so bile predstavljene barvne slike. 
Prvo nagrado je dobil Roberto marega, drugo Rita Bianchi, tretjo Rinaldo Gorini.

Jutri ob 12. uri bodo na sporedu padalci, ob 16. uri pa bo vojaška telovadna 
vaja. Po tekmah, ob 18.30, bo prireditev gojencev vojaške konjeniške šole.

Zaradi gospodarske krize opuščene ideološke ovire

V Novi Gorici sedaj več možnosti 
za odprtje malih podjetij

Izvajanje nove gospodarske usmerit
ve v Jugoslaviji, ko naj bi s popolno 
sprostitvijo tržnih zakonitosti zmanjša
li inflacijo in premostili globoko druž
benogospodarsko krizo, se kaže tudi v 
slabšanju življenjskih razmer na ob
močju Nove Gorice. Cene življenjskih 
potrebščin so se povečale v povprečju 
skoraj za 50 odstotkov, pri čemer so 
narasle tudi stanovanjske najemnine 
in izdatki za vodo, elektriko, plin in za 
druge storitve. Ljudje sedaj skoraj dve 
tretjini svojih plač porabijo za prehra
no. Kilogram kvalitetnega mesa je na 
primer v Novi Gorici dvakrat dražji, 
kot je bil pred poldrugim mesecem. 
Podražitev pa še ni konec. Posamezna 
podjetja so namreč že prijavila nove 
podražitve, ki bodo uveljavljene ob 
koncu junija. Edina izjema so cene na 
tržnici v Novi Gorici, kjer so zasebni 
kmetje pocenili svoje pridelke.

Takšen porast cen naj bi bil v_korist 
nove gospodarske politike. Če bo 
slednja uspela, je sicer veliko vpraša
nje, saj nekateri menijo, da bo beog
rajska vlada prisiljena h kompromi
som, ker se družbene napetosti pove
čujejo. Potreben bo socialni program 
za najbolj prizadete sloje državljanov, 
menijo, zaradi tega pa naj bi vlada po
novno začela omejevati tržne in gos
podarske zakonitosti. Tudi napovedi, 
da bi z uvozom blaga iz tujine vplivali 
na zniževanje cen, nimajo trdne osno
ve. Za takšen uvoz primanjkuje deviz
nih sredstev, razen tega pa bi uvoz iz 
tujine omogočili le z znižanjem carin
skih in drugih dajatev, ki jih predpisu
je in pobira država. Toda teh olajšav 
ni, saj bi moralo na primer podjetje, ki

uvaža, za vsakih 100 dolarjev uvoza 
odvesti državi protivrednost za 130 
dolarjev. V tem kontekstu je tudi res
nična izjava direktorja tovarne obutve 
Astra na Hrvaškem, da nas uvoz itali
janskih čevljev ne bo prizadel, saj ve
čina kupcev kmalu ne bo mogla več 
kupovati niti domače obutve.

V novogoriški občini menijo, da 
bodo kritično stanje v gospodarstvu in 
življenjskem standardu ljudi lahko 
omilili z intenzivnim pospeševanjem 
tako imenovanega drobnega gospo
darstva. Ta program v bistvu določa 
ukrepe za ustanavljanje majhnih, pri
lagodljivih in gibčnih gospodarskih 
podjetij. Snovali bi jih z družbenimi 
sredstvi in tudi z zasebnim denarjem 
oziroma prihranki. Ideološke ovire in 
pridržke iz preteklosti opuščajo, saj 
opozarjajo, da naj vsak zasluži in us
tvarja dohodek do stopnje, ki jo pri
znava trg. Zaradi take nove usmeritve 
na primer zasebni obrtniki ne zapuš
čajo več novogoriške občine. Toda 
omenjeni program za napredek drob
nega gospodarstva (imenujejo ga tudi 
program Optima, ki ima poskusni zna
čaj za vso Slovenijo) ne določa le mož
nosti obrtnih in drugih podjetij, ki bi 
jih financirali iz različnih sredstev. 
Predvideva tudi ustanavljanje novih 
majhnih družbenih podjetij, ki bi zme
raj bolj nadomeščala velike in toge in
dustrijske komplekse, kot so denimo 
Industrija pohištva in opreme Meblo v 
Novi Gorici, Industrija Salonit v An
hovem, pa tovarne na območju Šem
petra in Mirna. Vzor tej novi občinski 
strategiji in usmeritvi je v veliki meri

tako imenovani furlanski gospodarski 
čudež, kjer imajo največjo vlogo prav 
majhna podjetja.

V Novi Gorici so skladno z oprede
litvijo za program Optima ustanovili 
posebno podjetje, imenovano AGEA, 
ki bo dajalo nasvete, nudilo inženiring 
in drugo strokovno pomoč pri usta
navljanju enot drobnega gospodarstva. 
Pri pobudi sodelujejo tudi strokovnja
ki Mednarodnega središča za preuče
vanje podjetij v družbeni lasti v deže
lah v razvoju iz Ljubljane in izvedenci 
Ekonomske fakultete ljubljanske Uni
verze. Spodbujajo pa tudi sodelovanje 
strokovnjakov iz območja Nove Gori
ce, ki jih je veliko število.

Nova gospodarska usmeritev je za
gotovo skladna s časom in sedanjimi 
težnjami v jugoslovanskem gospodar
stvu in družbi. Toda potrditi se bo mo
rala predvsem s tem, da bo našla poti 
na tuja tržišča in k drugim porabni
kom. Predvidene nove gospodarske 
zmogljivosti bodo namreč prevelike 
za novogoriško območje, kjer se z zni
ževanjem življenjske ravni hitro 
zmanjšuje tudi kupna moč prebival
stva MARJAN DROBEŽ

Sovodnje
V Poletno središče, ki bo v goriš- 

kem Dijaškem domu, se lahko prijavi
jo tudi otroci iz Sovodenj. Vpisujejo v 
trgovini Danila Cotiča, Prvomajska 
ulica 85, in v v trgovini Dušana Peli
cona, Prvomajska 52. Vpisovanje do 
20. junija oziroma do zasedbe razpo
ložljivih mest.

RANK XEROX
Xerox 7010. Mali, veliki telekopimi stroj.

Xerox 7010 lahko spravite v kovček in vendar 
lahko z njim komunicirate s celim svetom v nekaj 
sekundah. In ne samo to, Xerox 7010 lahko 
sprejema tudi avtomatično, lahko ga uporabljate 
kot kopirni stroj in tiskate popolna poročila o vseh 
oddanih in sprejetih sporočilih.

Poleg tega beleži datum in uro sprejetih 
sporočil in navede podatke o podjetju na 
oddanih kopijah. S Xeroxom 7010 imate 
končno na dosegu roke, poleg telefona, 
majhem telekopimi stroj z izrednimi 
zmogljivostmi.

LOG.O.S. s.r.l. Gorica
uradi ORZAN
Drž. cesta 55 za Trst, nasproti letališča 
Tel. 0481/20666 - 21162

Bodo že kdaj esperanto 
poučevali na šolah ?

Prejšnji dan je bilo na sedežu gorič
kega združenja esperantistov zanimi
vo predavanje profesorjev graške uni
verze Heinza Paula Kovačiča in Mar
tina Gritscha, ki sta govorila o svojih 
izkušnjah pri poučevanju esperanta 
na avstrijskih šolah. V Avstriji na
mreč zakon omogoča poučevanje na 
javnih šolah vseh tistih predmetov, ki 
predstavljajo objektivno zanimivost 
za študijski proces.

Profesor Kovačič je obenem udele
žencem večera predstavil projekt, ki 
bi moral privesti do uradnega prizna
nja esperanta v okviru delovne skup
nosti Alpe-Jadran. Menil je namreč, 
da je nemogoče ustvariti pravo skup
nost, ne da bi pri tem razpolagali s 
skupnim jezikom, ki bi olajšal medse
bojno sporazumevanje. Uveljavljanje 
esperanta bi vsekakor ne poseglo na 
jezikovno in kulturno zakladnico vsa
ke izmed članic skupnosti Alpe-Jad- 
ran. Pri podkrepitvi te potrebe je Ko
vačič dejal, da ima esperanto lastnos
ti nadnarodnega jezika in lahko torej

postane drugi jezik za vsa ljudstva 
sveta.

V to smer so sicer že pred časom 
svoje sile vložili esperantisti iz Ju
goslavije, Madžarske in Avstrije, pro
fesorja iz Gradca pa sta izrazila željo, 
da bi k temu projektu pristopili še ita
lijanski esperantisti. Na večeru so bili 
prisotni esperantisti iz goriške, tržaš
ke in videmske pokrajine, Sera Geno- 
vese, deželni delegat v Italijanskem 
združenju esperantistov, je k temu na
črtu povabila vse člane združenja iz 
Furlanije-Julijske krajine.

izleti
SPD vabi goriške planince jutri, v ne

deljo, 12.junija, v Mačkolje na Tržaškem, 
kjer bo srečanje slovenskih planincev. 
Avtobusnega prevoza zaradi skromne 
udeležbe ne bo. Prevoz bo z lastnimi 
sredstvi z odhodom ob 8. uri s Travnika. 
Predvidena je udeležba na organizira
nem pohodu iz Boljunca skozi Glinščico 
v Mačkolje.
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evropsko nogometno prvenstvo 1988
Italija dobro začela - 1:1 z Zahodno Nemčijo

DUSSELDORF 
^ — Kot je že tradi

cija na svetovnih 
i - in evropskih nogo- 

metnih prvenstvih 
t se je tudi sinočnje 

uvodno srečanje 
med Zahodno 
Nemčijo in Italijo 
končalo pri neod

ločenem izidu (1:1).
Sinočnje srečanje pa je bilo precej 

zanimivo, napeto in tudi z igro so bili 
lahko gledalci na triburiah in večmili
jonski avditorij pred TV zasloni zado
voljni. Obe reprezentanci sta namreč 
igrali odločno, odprto in napadalno.

»Azzurri« pa bi lahko tudi zmagali, 
če bi ne angleški sodnik dosodil ču
den prosti strel v italijanskem kazen
skem prostoru, češ da je vratar Zenga 
preveč zadržal žogo v posesti. To pa 
se je zgodilo le štiri minute, potem ko 
je Italija dosegla lep gol z Mancini
jem.

Italijani so torej povsem dobro zače
li na tem evropskem prvenstvu. Prisi
lili so domačo reprezentanco na neod
ločen izid in sedaj z večjim optimiz
mom čakajo na nadaljevanje tega pr
venstva.

ZAHODNA NEMČIJA - ITALIJA 1:1 (0:0)
Strelca: Mancini v 53. min., Brehme v 57. min.
ZAHODNA NEMČIJA: Immel, Buchwald, Brehme (od 76. min. Borovvka), 

Berthold, Kobler, Herget, Littbarski, Matthaus, Voller (od 82. min. Ekstein), 
Thon, Klinsmann.

ITALIJA: Zenga, Bergomi, Maldini, Baresi, Ferri, Ancelotti, Donadoni, 
De Napoli (od 86. min. De Agostini), Vialli (od 89. min. Altobelli), Giannini, 
Mancini.

SODNIK: Hackett (Anglija). RUMENA KARTONA: Maldini in Ancelotti.
Na tribunah tudi kancler ZRN Kohl 
Carraro. GLEDALCEV: 68.000.

Že v uvodnih minutah bi lahko Ita
lija povedla z Viallijem, ki si je pribo
ril žogo med dvema nasprotnikoma in 
se sam predstavil pred vratarjem Im- 
mlom, le-ta pa je Viallijev strel ubra
nil. Zahodni Nemci so nato reagirali, 
sprožili nekaj nevarnih napadov, toda 
obramba »azzurrov« je bila vedno na 
mestu.

V 53. minuti je Italija povedla. Zade
tek pa je dal Mancini. Le štiri minute 
pozneje je prišlo do sporne odločitve 
angleškega sodnika. Brehme je izve
del prosti strel: žoga je šla kar sredi 
»živega zidu« in presenetila vratarja 
Zengo. V 64. min. je imel mladi Maldi
ni, ki je po začetni tremi odlično igral, 
priložnost, da spet povede Italijo v 
vodstvo. Močno je streljal, žoga pa je

in italijanska ministra Andreotti in

šla mimo vrat. Odtlej pa se izid ni več 
spremenil.

Vsi »azzurri« so v tem srečanju v 
glavnem zadovoljili, ZRN pa ni upra
vičila pričakovanja.

LESTVICA SKUPINE A
VČERAJŠNJI IZID

ZRN - Italija 1:1
LESTVICA

Italija 10 10 1:1 1
Zah. Nemčija 10 10 1:1 1
Danska 0 0 0 0 0:0 0
Španija 0 0 0 0 0:0 0

PRIHODNJA SREČANJA 
Danes: Danska - Španija; 14. 6.: ZRN 
- Danska in Italija - Španija; 17. 6.: 
ZRN - Španija in Italija - Danska. Drzen poseg Franca Baresija nad Vollerjem, ki mu zapira pot tudi Ancelotti

»Nemci so imeli srečo!«
Pred tekmo bi tako trener Vicini, 

kot tudi italijanski igralci podpisali 
neodločen izid proti glavnemu favori
tu tega prvenstva, domačinu Zahodni 
Nemčiji. Po srečanju pa se je stanje 
popolnoma spremenilo, saj so se "az- 
zurri" izkazali za zelo dobro, dinamič
no in tudi psihološko dobro priprav
ljeno ekipo. Tako je npr. izjavil zvezni 
trener Italije VICINI: »V glavnem sem 
s tem remijem zelo zadovoljen, saj 
sem se tega srečanja zelo bal. Pred
vsem so se igralci izkazali za zelo 
temperamentne, kar me še najbolj raz
veseljuje.«

ANCELOTTI, ki se je le v zadnjem 
trenutku priključil standardni postavi

Italije, je takoj po tekmi dejal: »Doka
zali smo, da smo v dobri formi, pa tudi 
zelo dinamični in hitri. Sodnik je do
puščal trdo igro in mi smo se morali 
prilagoditi.«

MANCINI, ki je dosegel prvi zade
tek v državni reprezentanci: »Nemci 
so imeli srečo, saj sploh niso ustvarili 
niti ene priložnosti, mi pa celo vrsto. 
Poleg tega je bil njihov zadetek ne
verjeten po načinu, kako je nastal. Ta
kega kazenskega strela namreč ne pis
ka prav nihče.« Zahodnonemški napa
dalec in igralec Rome VOELLER: 
»Delno sem zadovoljen. Sam sem igral 
še kar dobro.«

Danska - Španija: favorita ni
Danes bo na sporedu v Hannovru 

ob 15.30 (v neposrednem prenosu tudi 
po RAI 1, TV Koper in TV Montecar- 
lo) druga tekma A skupine med Dan
sko in Španijo (sodil bo Nizozemec 
Thomas). Favorita na tej tekmi ni, čep
rav sta se zadnji dve srečanji med 
tema dvema reprezentancama zaklju
čili negativno za Dance. Na zadnjem 
evropskem prvenstvu pred štirimi leti 
v Franciji sta se ti dve ekipi prebili do 
polfinala ter zaključili tekmo in oba 
podaljška pri izidu 1:1. Pri enajstmet
rovkah so bili bolj prisebni Španci, saj 
je Elkjaer zgrešil odločilni strel. Pred 
dvema letoma pa sta se Španija in

Danska srečali v finalnem delu SP. 
Povsem presenetljivo so zmagali Španci 
s 5:1 s štirimi zadetki Butraguena.

Sedaj se je seveda stanje nekoliko 
spremenilo. Danci se sploh ne čutijo 
slabši od nasprotnika, saj imajo res do
bro enajsterico. Po drugi strani pa 
Špance šibijo notranje polemike, saj 
ekipa že šest mesecev ne zmaguje.

DANSKA: Rasmussen, Bušk, Heint- 
ze, Sivebaek, I. Nielsen, M. Olsen, Ler- 
byj Helt, Povlsen, Laudrup, Elkjaer 

ŠPANIJA: Zubizzareta, Tomas, Camac- 
ho, Andrinua, Sanchis, Gordillo, Michel, 
Victor, Butragueno, Gallego, Baguero.

Poskusne vožnje VN Kanade

Senna najhitrejši
MONTREAL — Kot je v letoš

nji sezoni že navada, je bil včeraj 
v prvih poskusnih vožnjah avto
mobilske VN Kanade najboljši 
mclarnov pilot Ayrton Senna pred 
klubskim tovarišem Proštom. 
Tretja in četrta sta bila Ferrarije- 
va pilota. VRSTNI RED: 1. Sen
na (Bra., mclaren) 1'22"392; 2. 
Prost (Fr., mclaren) T22"499; 3. 
Berger (Av., ferrari) 1'22"719; 4. Al- 
boreto (It., ferrari) 1'23"976; 5. Pi- 
quet (Br., lotus) 1'24 T66; 6. Chee- 
ver (ZDA, arrows) 1'24"679 itd.

Kolesarstvo: na včerajšnji etapi dirke po Italiji

Američan Hampsten tvegal roza majico
ARTA TERME (VIDEM) — Ameri

čan Hampsten je včeraj zares tvegal, 
da izgubi prvo mesto na lestvici. 50 
km pred koncem etape sta bila na
mreč Italijan Giuliani in predvsem 
Švicar Zimmermann v vodstvu za kar 
7'30 '. Njuna prednost pa se je v nada
ljevanju bistveno zmanjšala in Ham- 

sten je ostal še vedno lider »pira«, 
tefano Giuliani je tako osvojil včeraj

šnjo etapo pred Zimmermannom.
Vrstni red 19. etape (Valsugana - 

Arta Terme, 233 km): 1. Giuliani (It.) 
6.40'49" s poprečno hitrostjo 34,879 km 
na uro; 2. Zimmermann (Švi.); 3. Pag- 
nin (It.) po 3'05"; 4. Saronni (It.) po 
3'06"; 5. Piccolo (It.).

Skupna lestvica: 1. Hampsten 
(ZDA) 88.38'01"; 2. Zimmermann (Švi.) 
po T49"; 3. Breukink (Niz.) po 2'06"; 4. 
Giupponi (It.) po 5'27"; 5. Chioccioli 
(It.) po 11'29".

Danes bo na sporedu 20. etapa Arta 
Terme - Lido di Jesolo (212 km).

Amaterski »giro«
ARTA TERME (VIDEM) - Italijan 

Daniele Gallo je osvojil deveto etapo

(Belluno - Arta Terme, 170 km) dirke 
po Italiji za amaterje pred Sovjetoma 
Uslaminom in Koničevom. Na skupni 
lestvici vodijo trije Sovjeti (1. Koničev, 
2. Pulnikov, 3. Ugrumov) pred Italija
nom Gallom.

Košarka: Grčija 
premagala SZ

BOLOGNA — Po zanesljivi zmagi 
proti ČSSR je Grčija včeraj na košar
karskem turnirju v Bologni premagala 
še Sovjetsko zvezo s 86:77 (42:41) in

tako po dveh kolih vodi na lestvici. 
Italija, ki je v četrtek izgubila s tremi 
točkami razlike proti SZ, pa je včeraj 
premagala ČSSR s 103:67 (55:40).

Kvalifikacije za Ol:
Italija premagala Kanado

IPOH (MALEZIJA) - Italijanska 
ženska košarkarska reprezentanca je v 
odločilnem srečanju premagala Kana
do s 73:68 in se je tako uvrstila v drugi 
del skupno s Poljsko, Jugoslavijo, Av
stralijo, Bolgarijo in SZ.

Umrl košarkar Claudio Malagoli
TREVISO — Včeraj ponoči je v prometni nesreči umrl 37-letni košarkar 

Citrosila iz Verone Claudio Malagoli iz Plaina di Tagnacco (Videm). Nesre
ča se je pripetila pri Idasiu di Nervesa in Malagoli je vozil avtomobil, ki je 
še iz neznanih vzrokov zavozil s cestišča in treščil v drevo. Nesrečni košar
kar je bil pri priči mrtev. Malagoli je svojo košarkarsko kariero pričel pri 
društvu Ignis Varese, ko je v sezonah 1968-70 osvojilo dva državna naslova. 
Pred Citrosilom je Malagoli igral še v Vidmu, Brindisiju in Sieni.

Konjski šport v Gorici
Na goriškem letališču se nadaljuje 

drugo konjsko tekmovanje v preska
kovanju ovir za trofejo mesta Gorica, 
na katerem sodeluje več kot 200 italijan
skih, jugoslovanskih in avstrijskih konje
nikov in amazonk.

Na prvi včerajšnji preizkušnji je 
zmagal Gianluca Palmizzi (Daela dell'- 
Alba) pred Matteom Barbetto (Fuoco) 
in Enricom Gasperinijem (Orchidea). 
Roberto Greco (Brezza di Šterpati) je 
zmagovalec šeste preizkušnje. Za njim 
sta se uvrstila Matteo Barbetta (Rapid) 
in Giuliano Bacco (Hiten Profit). Sed
mo preizkušnjo pa si je zagotovil Luca 
Picin (Lis de Beslin) pred Santejem 
Bertollo (Dimitrij) in Antonijem D'A- 
gostinom (Libertin).

Odpadli uvodni regati
KOPER — Zaradi brezvetrja sta 

včeraj odpadli uvodni regati jugoslo
vanskega državnega prvenstva v jad
ranju z olimpijskimi jadrnicami 470, ki 
ga organizira društvo Jadro. Po drugi 
strani pa je udeležba verjetno manjša 
zaradi tega, ker se večina posadk pri
pravlja na olimpijske igre v Seulu po

svojih programih. Danes, če bo kaj 
vetra, bosta na programu dve regati.

(Kreft)

Dirka Tris
Zmagovita kombinacija dirke Tris. je 

naslednja: 2-8-17. 137 dobitnikov bo 
prejelo po 6.636.760 lir.

DANES
SOBOTA, 11. JUNIJA 1988

ODBOJKA
ŽENSKI DEŽELNI POKAL

18.30 v tržiški športni palači: Villacher 
Bier - Sokol Indules

JUTRI
NEDELJA, 12. JUNIJA 1988

NOGOMET
ZAČETNIKI

10.30 na Padričah: Zarja Adriaimpex." 
Fortitudo; 10.30 v Dolini: Breg Best - G1' 

arizzole

Včeraj tiskovna konferenca v Vitovljah

Danes odprtje 
športnega centra

Včeraj je bila v prostorih Športnega 
centra Sesljan-Vižovlje tiskovna kon
ferenca, na kateri je župan devinsko- 
nabrežinske občine Bojan Brezigar 
(prisotni so bili še podžupan Gobbo 
ter odbornika Tuta in Terčon) časni
karjem podal vse informacije o tej 
zelo lepi športni strukturi.

Športni center razpolaga z dvema 
travnatima nogometnima igriščema 
(manjše je za treninge), s kar štirimi 
slačilnicami za tekmovalce, z dvema 
slačilnicama za sodnike, s štirimi skla
dišči, z ambulanto, z več sobami za 
razne namene, na tribunah pa je mes
ta za skoraj tisoč sedežev.

Skupni strošek (načrti so bili pred
stavljeni leta 1979, dela pa so se začela 
leto pozneje) znaša milijardo in 900 
milijonov lir. Občina Devin-Nabrežina 
je prispevala s 100 milijoni lir, ostalo 
je iz sklada za Trst. V načrtu pa je 
gradnja še atletske steze in postavitev 
struktur za razsvetljavo.

Veliko je bilo govora, da bosta špor
tni center najela nogometno društvo 
Triestine oz. italijanska zveza v hoke

ju na travi, župan Brezigar pa je vče
raj demantiral te vesti in dejal, da bo 
center upravljalo društvo San Marco 
iz Sesljana, ki je letos napredovalo v 
drugo amatersko ligo.

Danes tudi nogometna tekma 
Selekcija Krasa - Koper

Danes ob 17. uri bo uradno odprtje 
športnega centra v Vižovljah, ob 18. 
uri pa bo prijateljska nogometna tek
ma med selekcijo kraških ekip in 
Koprom, ki je v slovenski ligi osvojil 
prvo mesto in se uvrstil v drugo ligo.

Selektor »kraške ekipe«, sicer trener 
Primorja Mikuš, bo za današnje sreča
nje imel na razpolago naslednje nogo
metaše: Kelemenic (Breg), Tognetti 
(Zarja), Vengust (Gaja), Facchin (Pri
morec), Tendinho (Opicina), Škabar in 
Košuta (Kras), Pase, Pipan, Zurini in 
Prašnikar (Primorje), Savarin, Ridolfo 
in Kostnapfel (Vesna), Germani (Her- 
mada), Pavesi, Starc in Sannini (San 
Marco).

Junijska številka revije Alp
Planinstvo in alpinizem zadobivata 

že take razsežnosti, ki jih lahko ime
nujemo tako socialne kot sociološke 
in celo športne, da prav gotovo ni 
pretirano, če v Italiji obstajata dve 
vsedržavni reviji na planinsko tema
tiko (Rivista della Montagna in Alp) 
ter seveda še cela vrsta krajevnih 
glasil. Isto se dogaja v drugih evrop
skih državah, vse pa so vedno bolj 
sobobne in agilne, saj morajo založni
ki stalno večati naklade slednjih.

Na tem mestu bomo predstavili ju
nijsko številko najbolj prodane itali
janske planinske revije Alp. Že na
slovnica je nadvse privlačna, umet
niški sliki pa so uredniki dali naslov 
»Kjer se morje sreča z goro«. Zelo lep 
je članek »Lhotse, sarai mio« (Lotse, 
boš moj), ki spada v rubriko "Exploit“, 
v katerem je opisan podvig Kurta 
Waldeja, ki se je spustil z zmajem s 
"strašne" južne stene Lotseja. Zelo bo
gata je seveda rubrika o prostem ple
zanju, saj je slednje vse bolj priljub
ljeno med mladino. Komentatorski je 
članek, ki govori o razvoju tekmovanj 
o športnem plezanju in mu je naslov 
»Intrigo internazionale« (Mednarodna 
zarota). Eden osrednjih člankov pa je 
napisala slovenska alpinistka Ines 
Božič (s slikami Janeza Skoka) in na

»Kjer se morje sreča z goro...«

mnogo straneh piše o Paklenici v Dal
maciji. Vsekakor še eno važno prizna
nje našemu alpinizmu. Zanimiva je 
rubrika o novih planinskih knjigah, ki 
jo urejuje Tržačan Piero Spirito, na pr
vem mestu pa analizira knjigo Wer- 
nerja Bdtzinga »LAmbiente alpino« 
(Alpsko okolje).

Ni bil na vrhu, ne priznamo!
Pred kratkim smo pisali, da je ^ 

pred kratkim Broad Peak prvič °.sV s 
jen pozimi. To pa, kot vse kaže, nJ « 
Zbyszek Kowalewski, eden najboljSI 
poznavalcev dogajanj v Himala]h ^ 
na osnovi fotografij namreč dokaz ’ 
da je bil Maciej Berbeka 6. marc?p0c- 
tos le na predvrhu Broad Peaka (^ e 
ky Summit 8030 m) in da mu zat?,eC,a 
pripada prvenstvo prvega zimsk V 
vzpona na kak osemtisočak v Kara ^ 
rumu. Poznavalci sicer ugotavlja]0’ ia 
je že prenekatera naveza P0l0-e s 
podobno, poljski alpinizem pa ' 
tem demantijem znova dokazat: 
jim pomeni klasična alpinistična P^g
štenost več kot vse drugo. ..cnen
tako nadaljevali, bodo gotovo “ Če
tudi v zahtevi, naj bo Por°aarij v 
šteno, naj bo zimska sezona t a 
Himalaji enaka koledarski, hkr
še v marsičem, kar za sedaj no/' 
tolmačijo po svoje, tako kot lim 
bolj ustreza.

Treking po Nepalu septembra ^
Komisija za odprave v tuja 9°ro 0h

nri Dlnt-tinclri rr\r07i SlOVerH]^

312553).
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Na odbojkarskem turnirju ob 25, obletnici ŠZ Dom

Domovke in Hit za drugo mesto
Jutri 2. mladinski 

turnir Alpe-Jadran
Kot smo že poročali, bo jutri na 

proseškem nogometnem igrišču v 
priredbi Združenja slovenskih 
športnih društev v Italiji in Pri
morja 2. izvedba mednarodnega 
mladinskega turnirja Alpe - Jad
ran. Na četveroboju bodo sodelo
vale ekipe Kopra, SAK iz Celov
ca, karnijske selekcije in selekcije 
ZSŠDI, tako da bo res zaobjeto 
celotno obmejno področje.

Spored tekmovanja je sledeč:
9.45 ZSŠDI - SAK Celovec
11.00 Karnijska selekcija - Ko

per
17.00 finale za 3. mesto
18.30 finale za 1. mesto
Nagrajevanje in zaključna pri

reditev, na kateri bo na sporedu 
bogato nagrajevanje ne le udele
žencev turnirja temveč tudi neka
terih vidnih zamejskih nogomet
nih delavcev in ekip, bo ob 20. 
uri.

Po slavnostni akademiji, ki so- jo 
pred dvema tednoma pripravili člani 
sekcije za orodno telovadbo in športno 
ritmično gimnastiko pri ŠZ Dom, bo 
danes v telovadnici Kulturnega doma 
druga pomembnejša prireditev, s kate
ro bo sekcija za odbojko počastila 25- 
letnico ustanovitve mestnega športne
ga združenja. Na sporedu bo namreč 
zadnje kolo ženskega odbojkarskega 
turnirja under 15, na katerem nastopa
jo šesterke Vivila iz Ville Vicentine, 
Fincantierija iz Tržiča, Hita iz Nove 
Gorice ter Doma Agorest.

Dosedanji potek turnirja je potrdil 
premoč igralk iz Tržiča. Povsem odpr
to pa je vprašanje drugega mesta. Zanj 
se še potegujejo novogoriške in goriš- 
ke odbojkarice.

Ob tekmovanju je treba pohvaliti 
organizacijsko prizadevnost Domovih 
odbojkarskih delavcev in predstavni
kov ostalih ekip, saj je enomesečna 
pobuda terjala nemalo naporov.

DANAŠNJI SPORED: ob 15.45 Fin- 
cantieri - Dom Agorest; ob 17.00 Hit - 
Vivil; ob 18.15 Hit - Fincantieri; sledi
lo bo nagrajevanje.

ZAČASNA LESTVICA: Fincantieri 
11 točk, Hit 7, Dom Agorest 6, Vivil 3.

V Repnu odbojkarski 
predavanji za trenerje

Kot smo že poročali, bosta ta konec 
tedna v priredbi odbojkarske komisije 
pri ZSŠDI na sporedu izpopolnjevalni 
predavanji za trenerje. Danes popol
dne bo s pričetkom ob 18.30 predaval 
prof. Antonio Scalzotto, jutri zjutraj 
(9.30) pa prof. Vladimir Jankovič. Obe 
predavanji bosta v repenski telovadni
ci na temo: »Delo z mladimi selekcija
mi«. Predavanji sta namenjeni vsem 
slovenskim trenerjem s Tržaškega, a 
odpirti sta tudi vsem odbojkarskim tre
nerjem iz naše dežele.

Deželni odbojkarski pokal:
Sokol Indules v Tržiču

Odbojkarice Sokola Indulesa bodo v
3. kolu finalnega dela tekmovanja za 
ženski deželni pokal igrale jutri v tr- 
žiški športni palači proti ekipi Villac- 
herja, ki je še edina nepremagana. 
Med tednom so odigrali srečanji 2. 
kola. Nabrežinke so v Fiume Venetu 
zgubile z gladkim 3:0 (15:3, 15:7, 15:13). 
Treba je omeniti, da je ekipa trenerja 
Pertota nastopila v zelo okrnjeni po
stavi proti nasprotniku, ki je letos do
segel napredovanje v C-l ligo. V dru
gem srečanju kola je Villacher s 3:2 
zmagal v Martignaccu.

LESTVICA PO 2. KOLU: Villacher
4, Fiume Venelo in Martignacco 2, So
kol Indules 0.

DANAŠNJI SPORED: 18.30 v tržiški 
športni palači: Villacher - Sokol Indu
les; Martignacco - Itas Fiume Venelo.

Zamejsko balinarsko prvenstvo

Lestvica zdaj popolna
Na družabnem večeru SK Devin

Predstavili program sezone
Med tednom so na zamejskem bali

narskem prvenstvu odigrali zaostala 
srečanja 2. povratnega kola, ki so bila 
v ponedeljek odložena zaradi slabega 
vremena, tako da je sedaj lestvica po
polna. Po tem zavrtljaju in po rednem 
3- kolu sta se najbolj okoristila Kras in 
Nabrežina, ki sta iz dveh domačih sre
čanj odnesla kar pet točk. Ne smemo 
Pri tem pozabiti na Danico, ki si je v 
sredo na Padričah privoščila kar dve 
točki in tako po vsej verjetnosti do
končno izločila iz boja Gajo, ki ji je 
spodletelo še v četrtek, ko je šibkemu 
Naku prepustila točko. Vedno bolj pa 
izgublja teren Sokol. Škrkovi in Kan- 
tejevi varovanci vsekakor ne namera
vajo popustiti. Prvi so najprej prema- 
gali Danico, nato pa so se zlahka 
ptresli motiviranih Opencev. Kras pa 
je z odličnim posameznikom Dell An- 
nom in izredno težko ranljivo dvojico 
s precejšnjo težavo premagal repenske 
sosede. Svojo dobro formo je potrdil

še proti Zarji, proti kateri je v dveh 
srečanjih iztržil vseh šest razpoložlji
vih točk.

IZIDI 2. POVRATNEGA KOLA: pro
st je bil Polet, Mak - Gaja 1:2 (1:11, 
0:11, 11:6); Kraški dom - Sokol 2:1 (9:11, 
11:4, 11:10); Kras - Zarja 3:0 (11:7, 11:4, 
11:4)

IZIDI 3. POVRATNEGA KOLA: pro
st je bil Mak, Nabrežina - Polet 3:0 
(11:4, 11:4, 11:9); Kras - Kraški dom 2:1 
(11:7, 11:1, 8:11); Gaja - Danica 1:2 (9:11, 
8:11, 11:7); Sokol - Zarja 1:2 (4:11, 11:3, 
10:11).

LESTVICA: Kras 23, Danica in Nab
režina 21, Gaja in Sokol 19, Kraški 
dom 15, Zarja 13, Polet 10, Mak 3.

PRIHODNJE KOLO (ponedeljek, 13. 
junija): prost bo Kraški dom. Na Vrhu 
ob 19.30 Danica - Mak, v Nabrežini 
Postaji ob 19. uri Nabrežina - Gaja, v 
Nabrežini ob 19. uri Sokol - Kras, v 
Bazovici ob 19. uri Zarja - Poleg.

Z. S.

Na novem sedežu SK Devin v Ce- 
rovljah je bil pred dnevi družabni ve
čer, na katerem so se zbrali člani in 
prijatelji društva. Odbor je ob tej prili
ki predstavil program svojih sekcij za 
novo sezono, hkrati pa je poskrbel za 
razvredrilo. Programi, ki obsegajo pla
ninsko, kajakaško in smučarsko sekci
jo, so bogato sestavljeni. Planinska 
sekcija je pripravila raznovrstna sreča
nja s planinskimi društvi, kot tudi vz
pone, med katerimi one na Teralbo, 
na Prisojnik, na Kriške pode in trid
nevni vzpon na Triglav. Poleg vzpo
nov in srečanj je planinska sekcija pri
pravila tudi vrsto izletov. Kajakaška 
sekcija načrtuje spuste po reki Soči. V 
tem mesecu prireja tudi spust po Tari 
v Črni gori, kajakaško šolo v Sesljan- 
skem zalivu v drugi polovici junija in 
nadaljevalni tečaj na Soči pri Solkanu. 
Okvirni program je predstavila tudi 
smučarska sekcija, vsebuje pa sledeče 
točke: z novembrom se bodo začeli

smučarski tečaji na plastični progi v 
Nabrežini; skupno s trgovino 3 A 
Šport bodo priredili sejem nove in 
rabljene smučarske opreme; na spore
du bo zimovanje v Bovcu (klub ima 
dobre stike z bovško smučarsko šolo). 
Januarja bodo štiri »bele nedelje« v 
Podkloštru, zimsko srečanje za Sklad 
Mitja Čuk in Pokal bratstva, ki bo le
tos v Sloveniji. Društvo bo seveda tudi 
sodelovalo s smučarsko zamejsko eki
po ter na tekmovanjih za točke FISI.

V družabnem delu večerg je klub 
nagradil najuspešnejše športnike, ki 
jim je podaril novo klubsko vetrovko. 
Najmlajši športniki so bili nagrajeni s 
posebno trofejo. Nagrajevanju je sle
dilo žrebanje, ki je bilo bogato oprem
ljeno z darili (kar z dvema paroma no
vih smučk, s trenirko in majicami). 
Člani, športniki in prijatelji, prisoten 
je bil tudi župan Brezigar, so se pozno 
v noč zadržali v prijetni družbi in ob 
dobri zakuski. (B. M.)

obvestila
ODBOJKARSKO DRUŠTVO BOR 

sklicuje danes, 11. t. m., svoj redni 
občni zbor. Pričetek ob 17. uri. Vab
ljeni člani in prijatelji.

TPK SIRENA
prireja tudi letos tečaje v razredih 
optimist, evropa, finn 420, windsurf z 
naslednjim sporedom: 1. OPTIMIST 
(za otroke od 8. do 14. leta starosti) 
od 20. junija do 1. julija in od 11. 
julija do 22. julija; 2. EVROPA, FINN 
420 (za mladince in odrasle) od 4. do 
9. julija; 3. VVINDSURF (za mladince 
in odrasle) od 25. do 30. julija. Vpis 
in podrobnejše informacije so na 
razpolago na pomorskem sedežu Si
rene v popoldanskih urah ali ob ne
deljah zjutraj.

JK ČUPA
organizira tečaje za razred optimist 
(za mladince do 14. leta starosti) ter 
tečaje na jadralnih deskah (od 14. 
leta dalje). Tečaji za razred optimist 
se bodo odvijali od 20. 6. do 1. 7., od 
4. 7. do 15. 7., od 18. 7. do 29. 7. ter 
od 1. 8. do 12. 8. Tečaji na jadralnih 
deskah pa od 11. 7. do 16. 7., od 18. 7. 
do 23. 7. ter od 25. 7 do 30. 7.

Vpisovanje sprejemajo na društve
nem sedežu v Sesljanskem zalivu ob 
torkih in četrtkih od 17.30 do 19. ure 
ter ob sobotah in nedeljah v popol
danskih urah.

SHINKAI KARATE KLUB 
obvešča vse zainteresirane in prija
telje karateja, da bo danes, 11. t. m., 
ob 16. uri v zgoniški telovadnici se- 
minar-trening karate Shotokan med 
obmejnimi društvi karateja pod vod
stvom italijanskega prvaka v borbi 
Giuseppa Formentona.

ZSŠDI
obvešča, da bo v sredo, 15. junija, ob 
20.30 na sedežu ŠD Mladina v Križu 
(Dom A. Sirk) seja smučarske komi
sije.

KD O. ŽUPANČIČ -
REKREACIJSKI ODSEK 

organizira teniški memorial R. Fa
ganela. Začetek turnirja bo 19. juni
ja na igrišču Doma Andreja Budala 
in je namenjen vaščanom. V času 
turnirja bodo pripravili tudi tečaj 
tenisa za najmlajše, ki ga bo vodil 
Robert Makuc. Udeležbo na turnirju 
sprejemata Bojan Makuc (tel. 20734) 
in David Mučič (83271).

Občni zbori treh naših nogometnih društev
FC Primorje: naraščaj dobro kaže

, . Občni zbor proseškega Primorja je zbral v sredo zvečer obi- 
jNn° precej nizko število privržencev te domače športne enote. 
Negov potek se ni razlikoval od prejšnjih zborovanj, in ne 
stno Primorja, ki v veliki meri niso več zbori, temveč monolo- 

a1 odbornikov, vedno bolj apatičnemu parterju. To, kar je pred 
asom Marij Cuk napisal o odbornikih, ki morajo za vse poskr- 

D6,;i in so v zameno za vse krivi, je resnica tudi pri Primorju, 
def So odborniki naših športnih društev zaradi večje odpornosti 
v *n° zliti iz brona, zob časa pa je načel tudi potrpežljivost 
kci *Va Primorja, ki je zaman čakalo, da bi se izmed zbranih 
neu Pfostovoljno javil za listo kandidatov za nov odbor. Celo 

kdaj vsemogočni »nimam časa« ali še odločnejši »res nimam 
sa« njsta več v modi, ker se prizadeti že zavedajo, da ne 

i? v°rijo resnice. Raje se zato takega soočanja posameznik reši 
trg6111' ostane doma pred televizorjem, ali da se ob pravem 

dntku izmuzne iz dvorane, kjer občni zbor poteka. Odbor

Primorja se lahko potolaži, ker to nikakor ni samo njihov kra
jevni pojav, in škoda, ki nastaja, je vsak dan večja.

Predsednik Dario Kante je v svojem poročilu omenil obširno 
delo, ki ga je klub opravil v teku let m katerega rezultati so 
razvidni po velikem številu mladinskih moštev in nogometašev. 
Razvoj naraščaja obeta, da bo prva ekipa v kratkem času se
stavljena povsem ali skoraj povsem iz igralcev lastne vzgoje. 
Obstanek v 1. amaterski ligi je za Primorje prestižen, krepi 
ugled društva in postavlja temelje ambicijam mladih igralcev. 
Obenem nudi celotni strukturi Primorja zadostna jamstva za 
pomoč iz gospodarskih krogov v obliki sponsorizacije, ki bi 
razbremenila odgovorne dela finančnih skrbi v korist specifič
no športne problematike. Položaj je sedaj tako kritičen, da se 
odbor ne more ukvarjati z iskanjem sponsorja, ker je preobre
menjen z drobnim vsakdanjim delom.

Tekmovalne in organizacijske uspehe Primorja je pozdravil 
tudi načelnik nogometne komisije pri ZSŠDI Boris Gombač. 
Posebno je poudaril važnost organizacije mednarodnega turnir
ja, ki bo imel širok odziv v deželi. Glede igranja v 1. ligi je 
Gombač izrazil željo, da bi druga domača moštva presadila 
svoje najboljše v proseški klub in mu zagotovila primerno ka
kovost. Tak korak bi bil po mnenju Gombača potreben tudi 
zaradi demografskega padca, ki je bil opazen na mladinskem 
turnirju za dijaške ekipe. Ob poročilih in posegu Gombača 
prave diskusije ni bilo.

Novi odbor bodo sestavljali: Dario Kante, Valter, Dario, Ta
mara, Boris in Sergij Husu, Danilo Žužič, Boris Trampuž, Vojko 
Pahor, Miloš Kalc, Franko ip Massimiliano Ghgrbassi, Ivan Mq- 
setti, Marjan Blažina, Alex Štrekelj in Marjan Štoka. Nadzorni
ki bodo Josip Starc, Josip Furlan in Angelo Blažina.

Garnitura je nekoliko ojačena in jedro ima namen dati vse 
od sebe. Taka dejavnost, kot jo imajo pri Primorju, pa terja več 
rok. Omejevanje delovanja zaradi pomanjkanja delovne sile bi 
bil samomor. BRUNO KRIŽMAN

ŠD Sovodnje: letos uspešneje z odbojko
Kuh°V0deniski športni delavci, ki so se v četrtek zvečer v 
del tUri^em domu zbrali na 32. občnem zboru, so dobršen 
orcj Sr?čanja namenili razpravi o novih prijemih, predvsem 
težlfniZac^sko'kacirovske9a značaja, brez katerih bo zelo 
skuj.0..!zPeljati načrte, ki so si jih zastavili. Sovodenjska 
ki j Clna' s tega zornega kota, v bistvu nadaljuje razgovor, 
Ugote ].e d.an prej začel v Doberdobu, kjer so ravno tako 
vfla .. jali težave, ki jih srečujejo zaradi premajhnega šte- 

Jndp ki bi se posvetili organizaciji.
Lpcii sv9)e.m uvodnem posegu je predsednik ŠD Sovodnje 
Se ie an Fajt, ob težavah, ki smo jih že omenili, podčrtal, da 
Sem j?ezona iztekla s spremenljivo oceno o dejavnosti. Pov- 
je zaKe?a^?vna je. kar zadeva člansko nogometno ekipo, ki 
razvpseiezda eno najslabših uvrstitev v zadnjem obdobju, 
^njkarsk6 Vesti pa Prihajajo iz mladinskih vrst ter iz od- 
Ag0r kega sveta, kjer se je združevalni pristop v okviru 
host a lzkazal za pravilnega in perspektivnega za bodoč-

spregdrob.no o nogometni in odbojkarski dejavnosti so 
^edtejj,0]? . ajnik Marjan Tomšič, Aleš Fajt in Ivo Rojec, 
^nslovanj^*^drijana Petean spregovorila o blagajniškem

jh p0^dna poročila so gostje s svojimi posegi še obogatili 
aai za 4n Pomen meddruštvenega združevanja (Miloš Ta- 
plede Juventina in Dario Gergolet za SZ Mladost). 
Ja tutjj soYodenjske Občine, da bo v kratkem uredi

adoVi,
v - ud uu v Kiaus.t;iii uiecii-

•iaQ0 pj °rt.ne objekte na odprtem, je posegel podžupan 
?^GZ| doz-e Cej (Odbor za telesno kulturo pri
trenuteL . Marjan Černič (SZ Soča) sta poudarila vzgojni 

Portnega udejstvovanja; Dino Roner (Agorest) pa

se je zaustavil na delovanju odbojkarske sekcije ter naglasil 
potrebo po še večjem sodelovanju staršev, katerim je treba 
predočiti prednosti, ki jih prinaša telesnokulturno udejstvo
vanje in to predvsem za mladega človeka. Pozdrav občne
mu zboru sta prinesla še Slavko Tomšič (KD Sovodnje) in 
Ivan Petejan (KŠD Vipava).

V novi odbor ŠD Sovodnje so bili imenovani: Ljubo 
Tomšič, Aleksander Šuligoj, Mirica Petejan, Zlatko Vižin
tin, Ivo Rojec, Igor Petejan, Lucijan Fajt, Gianni Marson, 
Davorin Pelicon, Gianna Marson, Pierino Krašček, Adriana 
Petean, Branko Ferfolja, Marijan Cijan, Fabjan Čevdek, Sil
vano Florenin, Marjan Tomšič, Marko Butkovič, Robert Ur
šič in Eliseo De Marchi. Nadzorni odbor bodo sestavljali 
Marjan Devetak, Jožef Peric in Alojz Butkovič.

v znamenju podobnih težav

ŠZ Mladost: treba več odbornikov

Na sedežu KD Jezero je bil v sredo 
zvečer 9. redni občni zbor Športnega 
združenja Mladost iz Doberdoba, na 
katerem je bila podana podrobna oce
na o telesnokulturnem gibanju na tem 
predelu Vzhodnega Krasa, nakazane 
so bile smernice za bodoče delo, ki bo 
moralo sloneti na prizadevnosti večje
ga števila odbornikov.

O teh vprašanjih je uvodoma spre
govoril predsednik doberdobskega 
združenja Dario Gergolet, ki je ugoto
vil, da je odborniški kader dokaj utru
jen, zaradi česar je zelo težko uresniči
ti vse načrte, ki si jih je Mladost zasta
vila, predvsem kar zadeva delo z mla
dimi ter razširitev dejavnosti na druge 
športne panoge. Ob tem ne gre poza
biti, je nadaljeval Gergolet, da tudi 
kraške športne delavce pestijo težave 
finančnega značaja, ki v marsikaterem 
primeru predstavljajo hudo zaviranje 
dejavnosti.

Kljub tem težavam, ki so skupne 
marsikaterim športnim in drugim sre
dinam, je treba delo doberdobskega 
združenja oceniti pozitivno, predvsem 
zaradi doseženih rezultatov na nogo
metnem in odbojkarskem področju. O 
tej drugi panogi je spregovoril pred
sednik Agoresta Dino Roner in ugoto
vil pravilnost izbrane poti, za katero 
so se odločila društva Dom, Sovodnje, 
Briški grič in Mladost. Danes, tako je 
povedal, trenira pri združeni ekipi več 
kot 35 doberdobskih deklet, kar pred
stavlja zavidljiv dosežek.

'Uspešnost skupnega nastopanja sta 
ugotovila tudi odgfovorna za mladin
sko nogometno dejavnost Darij Fran- 
dolič in Evgen Ferfolja, ki sta nanizala 
vrsto dobrih rezultatov, doseženih z 
najmlajšimi (vrsto začetnikov in naj
mlajših sestavljajo igralci vseh treh 
slovenskih nogometnih društev). Delo

z mladimi, je dodal Ferfolja, pa mora 
sloneti na večji podpori in prizadev
nosti staršev.

Razprava na doberdobski skupščini 
se je v bistvu pričela s posegom pred
sednika TO ZSŠDI za Goriško Alda 
Rupla, ki je pozdravil izbiro združeva
nja moči, naglasil potrebo po večji ini
ciativnosti vaščanov, kar zadeva pri
stop k društvu, ter podprl težnjo, da je 
treba starše tako ali drugače aktivizi- 
rati. Ob tem je Rupel izrekel potrebo 
po večji prisotnosti žensk tudi v teles- 
nokulturnih strukturah vasi in da se 
vsestransko ovrednoti ta predel goriš- 
kega ozemlja.

Pozdravi in čestitke društvu so iz
rekli še Guido Devetak (Občina Do
berdob), Lucijan Fajt (ŠD Sovodnje), 
Rajko Tabaj (SD Juventina), Jožef Fer- 
letič (krvodajalci), Viljem Gergolet 
(KD Jezero), Franco Ferfolja (godba 
Kras) in Edi Gergolet (Kraški krti).

V sami razpravi pa-je prišla na dan 
želja, da bi bili delo in napori ŠZ Mla
dost bolje vrednoteni in to tudi s stra
ni občinske uprave.

Nov odbor doberdobskih športnikov 
sestavljajo: Angelo Bruni, Igor Crosel- 
li, Ivo Devetak, Rinaldo Devetak, Ev
gen Ferfolja, Karlo Ferfolja, Karlo Fer- 
letič, Mario Ferletič, Dario Frandolič, 
Zvpnko Frandolič, Dario Gergolet, 
Mario Gergolet, Nordio Gergolet, 
Lado Gergolet, Coletto Gerin, Emil 
Jelen, Franko Kosič, Igor Lakovič, Al- 
vise Lorenzut, Franko Rebula, Sergio 
Sergo, Alfio Solidoro, Borut Spacal, 
Giorgio Uhan, Dario Zanier in Linto 
Zanier. Skupino, ki bo skrbela za od
bojkarsko dejavnost, pa sestavljajo: 
Gianni Kosič, Karlo Lavrenčič, Darjo 
Legiša, Jože Peric in Marcello Visin- 
tin.
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Je nesreči botrovala človeška nepazljivost ali tehnična napaka?

Žrtve in škoda v eksploziji 
v kemijski tovarni Agrimont

SAVONA — Človeška nepazljivost ali tehnična napa
ka je po vsej verjetnosti botrovala hudi eksploziji v ke
mični tovarni Agrimont in v kateri je preteklo noč izgubil 
življenje 50-letni delavec Piero Stuffa. Do močne ekplozi- 
je je namreč prišlo v prostorih, kjer delajo sintezo amoni
aka, ki ga nato rabijo pri izdelavi nekega umetnega gno
jila.

Eksplozija je imela tako moč, da je do tal porušila vse 
bližnje zidove ter močno poškodovala streho stavbe. Oči
vidci trdijo, da se je iz tovarniških prostorov dvignil pravi 
steber dima, ki je po obliki bil močno podoben gobi, ki 
nastane ob eksploziji atomske bombe. V bližnji okolici so 
se vsa okna razbila zaradi močnega pritiska, ekspozijo pa 
je bilo slišati več kilometrov daleč po dolini. Hlapovi 
eksplozije so se na srečo porazgubili po širnem nebu, v 
nasprotnem primeru bi lahko bile posledice nesreče še 
veliko hujše.

Na kraj nesreče so nemudoma prihiteli gasilci in kara
binjerji, kiso nudili prvo pomoč ponesrečencema. Delavec 
Piero Stuffa je bil žal pri priči mrtev, 45-letnega delavca 
Armanda Carlinija pa so takoj prepeljali v bližnjo bolniš
nico, kjer so ga nato odslovili, saj bo zaradi rane na roki 
okreval v nekaj dneh.

Včeraj je sodnik Dagnino odredil zaprtje tovarne Agri
mont v kraju Cairo Montenotte, dokler ne bodo preisko
valni organi ugotovili vzroke hude nesreče. V tovarni Ag
rimont, katere lastnik je družba Montedison, je zaposle
nih kar 270 delavcev, ki so tako čez noč ostali brez dela. 
Včeraj so se zbrali na skupnem zborovanju, da bi se po
menili o usodi obrata. Sindikati so močno zaskrbljeni, da 
bi se Montedison odločil za dokončno ukinitev tovarniš
kega obrata. Tovarno Agrimont so namreč v kratkem na
meravali posodobiti, to pa bi družbo stalo veliko denarja. 
Sedaj bi bilo potrebno poleg posodobitve zgraditi na 
novo del tovarne, kar bi morda vodstvo Montedisona 
smatralo za preveliko investicijo. Eksplozija je nedvomno 
ponovno opozorila na pereče vprašanje varnosti kemij
skih tovarn.

Na sliki (telefoto AP): karabinjerji in nezadovoljni 
delavci pred vhodom v tovarno Agrimont.

Moda nas ne oblači 
temveč slači...

Takšne bomo, kot bonbončki. Tako 
nas vidijo modni ustvarjalci, tako se 
v glavnem vidimo tudi same, ko se 
že odločamo za živopisana oblačila, 
frfotajoča spredaj in zadaj, močno 
nabrana, z naborki, vezeninami, s 
svetlikajočimi se okraski in še z mar
sičem.

Mnenje, da se kratka moda ne bo 
uveljavila, da se bodo ženske in de
kleta ustavile raje pri daljših, udob
no krojenih krilih, da se bodo še naj
raje odločala za dolge hlače, ne bo 
torej držalo. Res je, da je današnja 
moda širokogrudna, da nas vabi ob
leči kratka krila, istočasno pa nam 
ponuja dolga, zelo široka in močno 
nabrana krila, ki pa seveda skrivajo 
tudi svoje tajne.

Bodi krilo dolgo, ali kratko - po na
vodilih modnih kreatorjev mora čim 
več odkriti. Lahko bi rekle, da nas 
pomaga moda slačiti, namesto da 
nas oblači. Izrezi, dekolteji, razporki 
na že tako kratkih in ozkih krilih, so 
pravilo in ne izjema. Vse je tako pre
finjeno krojeno, izdelano, da imamo 
v prvem trenutku občutek povsem 
normalne, celo klasično krojene oble
ke. Čim se v njej premaknemo, čim 
se za korak prestopimo, že se z vseh 
strani odpro razporki, izrezi in če je 
obleka spredaj zaprta, ima prav goto
vo zelo globok hrbtni dekolte.

Mlada in lepa dekleta in pravtako 
vse ostale lepo oblikovane ženske so 
s to modo zadovoljne, saj nimajo po
trebe, da bi kaj skrivale; nasprotno 
prav nujno in lepo je, če čim več po
kažejo. Kaj pa vse ostale?

Za te se moda ne zanima. Pa ne od 
danes, niti od včeraj. Za modne us

tvarjalce manj vitke; manj lepe, nič 
preveč postavne ženske sploh ne ob
stojajo, da ne govorimo o starejših, 
bolj močnih, slabo grajenih. Te so iz 
mode brisane.

Pravijo, da se žensko ne sme nikoli 
vprašati po letih. Danes to tudi ni po
trebno. Če se odloča za vse, že ome
njene drzne modne novosti, je skoraj 
vedno lepa in mlada; če pa ni, potem 
je pa o sebi o tem prepričana. Če 
vztraja pri klasiki, tradiciji, potem je 
stara? Pri vsej tej goloti, ob vsem tem 
prefinjenem slačenju, smo pričakova
le da bomo sedaj na plaži, pri kopa
nju že takorekot vse nagice. Bikini 
so namreč svoje že opravili, smo si 
rekle, toplesi in tanga pravtako - kaj 
sedaj?

Pa so nas modni ustvarjalci zopet 
presenetili. Najmodnernejše bodo le
tos za ženske tako imenovane olim
pijske kopalke, to je enodelne kopal
ke, ki bodo povsem pokrile prsi in 
tudi prsni izrez ne bo globok; zato pa 
bodo stegna odkrita skoraj do pasu 
in tudi ostali del hlačk bo tako mini- 
mini, da sploh ne vemo, če bi se lah
ko ta še imenovali hlačke.

Vsemu se je treba privadit, sprva 
sicer težko gre - poje stara slovenska 
pesem. Mladim in lepim to niti ne bo 
težko. Nasprotno - vesele bodo, če 
bodo lahko čim več pokazale. O osta
lih pa raje ne bomo govorile. Če ho
čejo naj modi sledijo; drugače pa naj 
se le pripravijo na to, da jih bodo 
imeli za staromodne, tradicionalis- 
tke, sploh za takšne, o katerih, v zve
zi z modo, ni vredno govoriti, kje še 
pisati. (N. L.)

Brigadist Lojacono 
bo ostal v Švici

Ekološka katastrofa v Franciji 
Kemikalije zastrupile reko Loaro

LUGANO — Alvaro Lojacono, ki so 
ga kot rdečega brigadista pred dnevi 
aretirali v Luganu, ne pristaja, da bi 
ga Švica izročila Italiji. To je tudi nje
gova pravica, saj je pred dvema leto
ma po materi zakonito postal švicarski 
državljan. Bolj vprašljiv je način, kako 
mu je uspelo brez večjih težav zame
njati očetov priimek Lojacono z mate
rinim Baragiola.

Njegova aretacija bo torej italijan
skemu sodstvu bolj malo služila. Že 
res, da bo moral v Italiji izrečene za
porne kazni prestati v kantonalnih za
porih, a sodniki ga ne bodo smeli v 
nobenem primeru zaslišati na italijan
skem ozemlju. Švicarji bi ga v teoriji 
lahko "posodili" italijanskim kolegom, 
a le v primeru, če bi Lojacono na to 
pristal. To pa mu ne pade niti na kraj 
pameti. V Švici je namreč postal spo
štovanja vreden državljan, zaposlil se 
je pri ticinskem radiu, njegovi delovni 
kolegi pa ga vsestransko hvalijo kot 
uspešnega profesionalca. S takimi zna
čilnostmi ga bo švicarsko sodstvo prej

ali slej izpustilo na svobodo ob prvi 
splošni amnestiji. Vse dosedanje preis
kave so namreč nesporno dokazale, da 
je Lojacono popolnoma pretrgal s te
rorizmom in z rdečimi brigadami, saj 
je celo navadno politiko obesil na klin 
in postal navaden anonimen švicarski 
državljan.

Italijani bodo sedaj poskušali sproži
ti proti njemu sodni postopek zaradi 
ugrabitve Alda Mora in pokola v Ulici 
Fani. Valerio Morucci je namreč ne
davno povedal, da je bil v skupini te
roristov v Ulici Fani tudi Lojacono. 
Sodeč po dosedanjih izkušnjah na pro
cesih proti italijanskim teroristom, pa 
je malo verjetno, da bi švicarski sodni
ki verjeli italijanskemu "dokaznemu 
gradivu", tako da bodo lahko rimski 
sodniki Lojacona le "posredovalno" 
zaslišali v okviru preiskave "Moro qu- 
ater". Sedaj pa jim bodo Švicarji še 
manj prišli na pomoč kot v preteklos
ti, saj se tokrat odloča o usodi "pol
nopravnega" švicarskega državljana.

PARIZ — Približno 200.000 ljudi, prebivalcev francoske
ga mesta Tours in nekaterih manjših bližnjih občin, so od 
četrtka popoldne brez pitne vode. V reko Loaro, iz katere 
črpajo pitno vodo, se je v zadnjih dneh namreč izlila 
ogromna količina kemikalij, ki resno ogrožajo tudi bodoče 
zdravje reke, ki je med največjimi v Franciji. Ekološko ka
tastrofo je povzročil silovit požar v tovarni kemičnih proiz
vodov Protex v mestu Auzouer en Touraine. Požar je na
mreč skoraj popolnoma upepelil industrijski objekt, iz nje
ga pa so se v bližnjo reko Brenne, pritok Loare, izlile velike 
količine fenola (snov, ki povzroča rakasta obolenja), natrija, 
bakra in kroma.

Francoske oblasti so takoj proglasile izredno stanje, pre
bivalcem so prepovedale uživanje rečne vode, vojaške eno
te delijo vodo po mestih (kjer ljudje v dolgih vrstah čakajo 
pred trgovinami jestvin, da bi si priskrbeli zalogo mineral
ne vode) in bolnicah, šolarjem pa so iz higienskih razlogov 
svetovali, naj ne gredo v šolo.

Včeraj zjutraj sta obiskala Tours francoski minister za 
notranje zadeve Pierre Joxe in državni tajnik za vprašanja 
okolja Brice Lalonde. Kljub zaskrbljenosti je Joxe izrazil 
zadovoljstvo nad dejstvom, da so krajevne oblasti takoj pro
glasile izredno stanje. Kasnejše analize po vzorcih, ki so jih 
nabrali gasilci, so namreč pokazale, da je bila taka odloči
tev povsem upravičena. Visoka temperatura med požarom

je namreč povzročila vrsto kemičnih verižnih reakcij, zara
di katerih so tekočine postale še bolj strupene. »Pred nami 
pa je še velika uganka,« je dejal Lalonde, »saj se v Loaro še 
niso izlile vse kemikalije, tako da ne vemo, če bo reka 
lahko preživela.« Lalonde je med drugim že imenovalznan- 
stveno komisijo, ki bo morala ugotoviti, do kakšne mere so 
strupene snovi onesnažile reko.

Ekološko ravnovesje našega planeta pa je že skoraj po
vsod ogroženo: naša morja in zemeljska atmosfera so na 
žalost hudo bolna in le z enotnimi mednarodnimi posegi 
bomo lahko rešili naravno okolje. Tudi Barentsovo morje, 
ki se razteza od severne Norveške do Sovjetske zveze, do
življa trenutno zelo hudo »zdravstveno krizo«: nesmotrno 
izkoriščanje morskega bogastva je obubožalo tako morsko 
kot zemeljsko favno. Preveč intenzivno ribarjenje je na
mreč pretrgalo naravno prehrambeno verigo, kar ogroža 
obstoj nekaterih ribjih in ptičjih vrst.

Klic na pomoč za rešitev plasti ozona v zemeljski atmos
feri pa v teh dneh prihaja prav iz Italije. Minister za okolj6 
Giorgio Rufolo je napovedal, da bodo evropski ministri za 
okolje, na italijanski predlog, 16. junija preučili to vpraša
nje, ki ga bo Italija sprožila tudi na širši mednarodni ravni- 
Rufolo se bo med drugim kmalu srečal s proizvajalci fluori" 
ranih ogljikovodikov (s katerimi proizvajajo spraye) in jm 
pozval, naj preusmerijo proizvodnjo.

Perestrojka še ni sprostila okostenele birokracije

Potni list in vizum za tujino 
pravi podvig za državljane SZ

MOSKVA — »Če imajo sovjetski državljani 
pravico do potovanja v tujino (pravzaprav še to le 
na povabilo) in če je jasno določen krog ustanov, 
katerih dejavnost je povezana z državnimi skriv
nostmi - mar potem zares že ne bi bil čas, da nare
dimo konec poniževanjem, ki spremljajo vsakršno 
potovanje navadnega sovjetskega državjana v tuji
no?« Tole je le eno od mnogih, nič manj jedkih 
pisem, ki prihajajo v uredništvo časnika Sovjetska- 
ja kultura, od kar se je že lani jeseni lotil tega 
občutljivega tabuja: kdo sme in pod kakšnimi po
goji potovati zasebno v tujino?

Pred dnevi je na široko odgovarjal na objavlje
ne pritožbe konkretnih državljanov na čisto kon
kretne postopke namestnik notranjega ministra 
Sovjetske zveze B. Jelisov. Očitno pa bo s svojimi 
nedorečenimi izjavami doživel podobno usodo kot 
njegov kolega iz -istega ministrstva (A. Logvinov), 
ki je februarja letos poskušal s praznimi frazami 
pomirjati razburjeno občinstvo. Uvodoma navedeno 
pismo Moskovčanke O. Sviridove, ki je torej neke 
vrste odgovor Logvinovu.

In kaj ima tik pred poletno turistično sezono 
povedati svojim državljanom Jelisov? To, da so 
ukinili prejšnje omejitve za potovanja v določene 
države, pa "periodičnost" potovanj (po domače: v 
kakšnih časovnih presledkih sme sovjetski držav
ljan spet zaprositi za potni list in vizum), določeni 
so roki, v katerih morajo organi obravnavati pro
šnjo, uvedli so konkretni seznam razlogov, ki lahko 
utemeljujejo zavrnitev vlog, pa tudi način pritožbe 
je baje opredeljen. Kako? Kakšni so ti razlogi?

Spomnimo se, da je med nedavnim Reaganovim 
obiskom v Moskvi bilo prav onemogočanje poto
vanj sovjetskim državljanom na tuje eno najbolj 
občutljivih vprašanj v sklopu človekovih pravic. 
Očitno je odgovor visokega državnega funkcionar
ja neposredno povezan prav z dejstvom, da je Rea
gan v svojem nastopu pred študenti moskovske

univerze zagovarjal popolno svobodo potovanj, kot 
jo pozna večji del civiliziranega (zahodnega) sveta.

Jelisov ima kaj malo konkretnega povedati, vsaj 
ne tako, da bi sovjetski ljudje verjeli, da gre zares. 
Kaj pomeni stavek, da so »dovoljena začasna poto
vanja v tujino sovjetskim državljanom na povabilo 
dalj njih sorodnikov,, prijateljev in znancev«, ko pa 
noben državni akt ne predpisuje, da je takšne za
htevke za potovanja tudi treba odobriti, če ni ute
meljenih razlogov proti.

Namestnik notranjega ministra v svojih konkret
nih navedbah v bistvu razkriva nepopisno zabirok- 
ratiziranost tega postopka, ko namreč med drugim 
pravi, da so zdaj ukinili celih 15 vprašanj na vlogi- 
obrazcu. Ta vprašanja pa govorijo o razlogih za 
spremembo priimka prosilca, izobrazba, special
nost, članstvo v partiji, razlogi za izključitev iz par
tije, razlogi potovanja na tuje, o prevoznem sred
stvu potovanja, o tem, kam je prosilec že prej poto
val, o okolnostih, pod katerimi se je seznanil s tujci 
in s kom, kdaj in kje, o morebitnih znanstvenih 
stopnjah, o državnih in mednarodnih nagradah, o 
sorodnikih, bližnjih in daljnjih, ki živijo na tujem, o 
morebitnih kaznih zaradi prekrškov na tujem ali o 
prejšnji odpovedi takih potovanj, o vseh poprej
šnjih potovanjih v tujino s podrobnimi podatki...

(podobne spraševalnike sp morali pred desetletji 
zapolnjevati tudi jugoslovanski državljani).

Odslej ne bo več treba sovjetskemu državljanu 
tavati po raznih pisarnah, da bi k vlogi zbral vse 
kupe dokumentov, kajti več ne zahtevajo karakte
ristike, dovoljenja z delovnega mesta, od partijskih 
in komsomolskih komitejev za člane teh organiza
cij, pa tudi možu oziroma ženi ne bo več treba 
vsakokrat pisati in overjati posebne izjave, da za
koncu dovoljuje začasno pot v tujino...

V časopisju smo zadnje mesece prebrali kup 
pritožb tistih sovjetskih državljanov, ki imajo stal
no bivališče v tujini, kajti doslej so jim dovoljevali 
le enkrat na leto priti domov k svojcem, prenočeva
ti so smeli le pri njih, sicer v hotelih, potovati pa 
niso smeli drugam po Sovjetski zvezi brez ustrez
nega dovoljenja organov za notranje zadeve. Zdaj 
so vse te omejitve ukinili, pravi Jelisov.

Ogromno je pritožb na skrajno žaljiv in birok
ratski odnos delavcev OVIR (ta ruska kratica pome
ni oddelek za vizume in registracije tujcev). Kdor 
vsaj enkrat zaide v zakotni moskovski Pereulok in 
najde ta centralizirani urad, mu je vse jasno: tu je 
narejeno vse, da bi ljudje čakali v neskončnih vr
stah, da bi milo prosil vsakega uradnika za infor
macije, nikjer pa ni nobenega naslova, niti tujih 
veleposlaništev niti potovalnih uradov za vozovni

ce niti morda bližnjega foto ateljeja, kjer bi zavt' 
njeni državljan na hitrico lahko naročil novo 
Namestnik ministra sicer napoveduje okrepitve oe 
lavcev, boljše prostore in več vljudnosti, amPa? 
ljudje takim obljubam kaj malo verjamejo, saj n. 
majo v rokah nikakršnega predpisa, ki bi ščitil ni 
hove pravice. .j

Sovjetska propaganda rada dokazuje s P° jL. 
tisto, kar brani in trdi. Tudi Jelisov navaja P0^0!^ 
v lanskem letu so dovolili več kot 25000 sovjetski 
državljanom potovanje v tujino (ob tem se je 
spomniti, da ima SZ kakih 280 milijonov ljudi)’ 1 
je za to deželo torej le smešno in simbolično ma ^ 
Vseeno pa gredo stvari naprej, ljudje se Pr^n0,ne 
javnosti razburjajo, glasnost dobiva svoje mora.eIji 
uspehe tudi na tem, doslej popolnoma zapri 
področju. . .tja

»Kot sem vse to razumel, v OVIR še ni Pj -u0 
tista prava perestrojka. Česa se tam bojijo? "0' 
se državljana Sovjetske zveze,« protestira vy^g]i- 
domovinske vojne N. Golovnjev, ki mu niso do 
li, da bi šel v NDR na obisk k enoti, v kater i 
nekoč prodrl do samega Berlina. »Predvsem P gIl. 
treba zmanjšati državne takse za izdajo doku ^ 
tov za potovanje v tujino, saj se zdaj razteza;
201 do 10 rubljev, skrčiti je treba število zapos ^ 
v notranjih zadevah in vzporedno s tem zrna Ig. 
tudi število papirjev, ki jih zahtevajo. In da 
dili konec z birokratsko samovljo na tem po e. 
je treba na široko in javno obravnavati tiste jih 
membe v proceduri izdajanja potnih listov, ^g, 
notranje ministrstvo predlaga. Ne smemo y jj v 
pustiti, da bi tako pomembna vprašanja re* ,a V- 
zaprtih krogih in za našim hrbtom,« se raz čgje 
Popov iz Leningrada. Komentatorka Sovi 
kulture N. Popova pa mu pritrjuje, češ dokle 
v OVIR zavračati vloge brez utemeljitve, jm 
zavračajo tudi brez kakršnih


